
وکیل علی مطهری گفت: چون آمران حمله به علی مطهری 
در شیراز دارای سمت های نظامی بودند، بخش دوم این پرونده 

در دادسرای نظامی استان فارس تشکیل شده است.
مصطفی ترک همدانی با اشاره به پرونده حمله به مطهری 

در شیراز عنوان کرد: بخش دوم این پرونده همچنان در 
دادسرای نظامی شیراز در حال رسیدگی است و منتظر 
هستیم تحقیقات مقدماتی توسط ضابط دادگستری صورت 

بگیرد و پرونده بعد از تکمیل به شعبه بازپرسی ...

آشتی میان جریان های سیاسی کشور، همدلی در جهت دستیابی به اهداف و منافع ملی و نهادینگی گفتمان مفاهمه به 
جای منازعه از جمله نیازهای کشور در برهه کنونی و موضوعی است که رییس جمهوری در آغاز سال 1395 بر آن تاکید کرد.

هماوردی و صف آرایی مهمترین عنصر در شکل دهی به گونه های رقابت از جمله نوعِ سیاسی آن است. از این رو، اینکه چگونه 
می توان در جامعه سیاسی در جهتِ رسیدن به خیر عمومی و منافع ملی فضای مفاهمه را جایگزین منازعه کرد دشوار است و جز 
از طریق هایی چون پذیرش رقیب و تکثر در جامعه سیاسی ممکن نیست. آشتی جریان ها و حزب های سیاسی، چنانکه رییس 
جمهوری نیز در آخرین جلسه هیات دولت در سال 1394 و پیام نوروزی خود برای سال 1395 تاکید کرد، می تواند راهکاری 
مناسب در راستای رسیدن به وحدت و همدلی باشد. بررسی بایسته ها و زمینه های رقابت سیاسی سالم، آسیب شناسی منازعه 
و تفرقه میان جریان های سیاسی و راهکارهای رسیدن به آشتی، موضوع های مهمی است که 2 تن از کارشناسان سیاسی به آن 

پرداختند...

در گفت وگو با کارشناسان بررسی شد؛

راهکارهای رقابت سیاسی 
بر بستر فرهنگ آشتی

سالروز شهادت امام هادی )ع( را تسلیت می گوئیم
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علی مطهری: 

نامزد نایب رئیسی مجلس دهم می شوم

فائزه هاشمی مطرح کرد؛

دلایل وجود رانت در اقتصاد ایران

آمار تکان دهنده ایرانی ها در مصرف نوشابه  

وکیل علی مطهری:

آمران حمله به مطهری
 سمت  نظامی داشتند 

سخنگوی قوه قضائیه:

حكم اعدام 
محكومین نفتی برای 

گرو كشی نیست

پاسخ لاریجانی به تذکر یک نماینده دلواپس: 

بسته شدن 
پرونده پی ام دی كار 

كوچكی نبود

زنجانی  بابك  حکم  مورد  در  قضائیه  قوه  سخنگوی 
گفت: متاسفانه در برخی رسانه ها و سایت ها دیده می 
شود که این نسبت داده شده که قوه قضائیه این حکم را 
برای گروکشی داده و می خواهد با این حکم اموال نفتی 

را برگرداند.
حجت الاسلام غلامحسین محسنی اژه  ای در نود و 
چهارمین نشست خبری ا: افزود: این حکم با انطباق بر 
قانون صادر شده و قوه قضائیه هر اقدامی که متصور بوده 

انجام داده تا بدهی وزارت نفت برگشت داده شود.
سخنگوی قوه قضائیه گفت: نکته دیگری که درباره 
این حکم در سایت ها و رسانه ها به چشم می خورد این 
است که قصد و انگیزه اصلی در اجرای حکم وجود ندارد 
در صورتی که همه پرونده ها بدین گونه است که مرحله 

تجدیدنظر نمی توان متصور شد حکم تایید یا رد شود.
 سخنگوی قوه قضاییه در ادامه گفت: در سال 94 یازده 
هزار نفر مشمول عفو از سوی مقام معظم رهبری قرار 
گرفتند، البته همه اینها آزاد نشدند و برخی حبسشان 

تقلیل یافت ...

رئیس مجلس شورای اسلامی در پاسخ به یک نماینده 
دلواپس اظهار کرد: برجام هم نکات منفی دارد و هم نکات 
را سیاه نشان ندهید. بسته شدن پرونده  مثبت. همه 

پی ام دی کار کوچکی نبود.
نماینده مردم تهران در مجلس نهم و عضو جبهه 
پایداری در جلسه علنی دیروز مجلس طی تذکر شفاهی 
به وزیر امور خارجه درباره برجام گفت که همه حتی 
آقای ظریف  و شخص  به لاریجانی{  خود شما}خطاب 
روحانی  آقای  تنها  و  شده  نقض  برجام  که  اند  گفته 
چنین حرفی نزده است. قرار بود هر شش ماه به مجلس 
گزارشی بدهند که 21 فروردین موعد شش ماه است. 
علی لاریجانی در پاسخ بیان کرد: اینکه گفته ایم برجام 

پلکانی اجرا شد برای این است ...
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روزنامه صبح ایران

رهبر معظم انقلاب مهمترین شاخصه »هویت جمعی« نیروهای مسلح جمهوری 
اسلامی ایران را دارا بودن همزمان »توان عملیاتی و نظامی« و »انگیزه ها و جهت 
گیریهای معنوی و دینی« دانستند و تأکید کردند: در نظام جمهوری اسلامی 
وظیفه اصلی نیروهای مسلح، دفاع از مرزهای امنیت ملی است، بنابراین 
باید توان عملیاتی و انگیزه های معنوی این نیروها روز به روز تقویت 
شود. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، فرمانده 
معظم کل قوا ظهر دیروز )یکشنبه( در دیدار عیدانه فرماندهان 
جمعی«  »هویت  شاخصه  مهمترین  مسلح،  نیروهای  ارشد 

نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران را دارا بودن همزمان »توان عملیاتی و نظامی« و 
»انگیزه ها و جهت گیریهای معنوی و دینی« دانستند و تأکید کردند: در نظام جمهوری 
اسلامی وظیفه اصلی نیروهای مسلح، دفاع از مرزهای امنیت ملی است، بنابراین باید 

توان عملیاتی و انگیزه های معنوی این نیروها روز به روز تقویت شود.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به وجود دو گروه از نیروهای مسلح با دو هویت 
خاص در بیشتر کشورهای جهان، گفتند: در برخی کشورها ارتش، نیروی نظامیِ 
تشریفاتی، زینتی، ویترینی و بدون توان عملیاتی و فقط برای حفظ حکومت و امنیت 

حاکمان است...

رهبر معظم انقلاب در دیدار فرماندهان ارشد نیروهای مسلح:

توان عملیاتی و انگیزه های معنوی نیروهای مسلح تقویت شود
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برجامی برای مسائل دفاعی در کار نیست
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محمد جواد ظریف:

به مناسبت سالروز تاسیس حساب 100 حضرت امام )ره(

و تاسیس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی نسبت به

برگزاری مسابقه 

با جوایز ویژه
اقدام نموده است.

جهت شرکت در این مسابقه به آدرس
bmqom.ir

مراجعه فرمائید.
روابط عمومی بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم

جناب آقای دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد
شهردار محترم قم

با نهایت تاسف و تاثر درگذشت مادر گرامیتان را به شما و خانواده محترم 
تسلیت عرض نموده، برای آن مرحومه از درگاه ایزد منان علو درجات اخروی 

و برای دیگر بازماندگان صبر و اجر مسئلت دارم.

پیام تسلیت

حسین  عبداللهی



اخبار دوشنبه -بیست و سوم فروردین ماه 1395 - سال نوزدهم - شماره 23974

گام دوم 
دیپلماسی ظریف

محمدجواد ظریف وزیر خارجه جمهوری اسلامی ایران 
در یک گفتگو، سیاست ایران را ایجاد ثبات در خاورمیانه با 
وجود نا آرامی و تنش موجود در اکثر کشورهای این منطقه 

اعلام کرد.
ظریف با اولویت خواندن ایجاد ثبات و صلح در منطقه این موضوع را برنامه سال 95 
وزارت خارجه خواند و تاکید نمود در فضای پسابرجام و گذر از تحریم ها اولویت ایران حفظ 

ثبات و صلح منطقه است.
ظریف پیشتر طی یک یادداشتی در روزنامه گاردین نیز تاکید کرده بود تلاش ایران 
برای ممنوع کردن سلاحهای کشتار جمعی در مناطق پیرامونی خود، یک تلاش مستمر 
بوده و رژیم صهیونیستی بعنوان تنها دارنده برنامه تسلیحات هسته ای تنها مانعی است که 

در سایه توافق تاریخی هسته ای، باید به سرعت به این چالش فوری و مستقیم بپردازیم.
در سایه چنین سیاستی، نشست های اخیر سه گانه ایران، ترکیه و آذربایجان در رامسر و 
ایران، آذربایجان و روسیه در باکو با توجه به مجموعه مذاکرات، توافقات و اعلام نظرها نشان 
از آن دارد که تهران در راه سیاست ثبات سازی منطقه ای در تلاش است در یک منظومه 
چند وجهی با بهره گیری از قابلیت خود و دیگر کشورها، این نگرش سازنده را در جغرافیای 

نابسامان و متلاطم خاورمیانه به فرجام خود برساند.
علاوه بر این، سفر وزیر خارجه کشورمان به ترکیه، پاکستان، عراق و دیگر کشورهای 
منطقه جملگی نشان از آن دارد که دیپلماسی ثبات سازی تهران یک حرکت قوی و مجدانه 
با اهداف خیرخواهانه با وجود تمامی مشکلات و توطئه ها و اقدامات علیه تهران است که 

توسط رقبای منطقه ای و فرامنطقه ای آن دنبال می شود.
به نظر می رسد جمهوری اسلامی ایران سیاست ثبات سازی منطقه ای خود را متمرکز 
بر نقش فعال همسایگان در اشتراک مساعی برای حل معضلات بزرگ بویژه موضوع 
تروریسم و سپس گامهای موثر اقتصادی می داند و در تلاش است در یک اقدام دسته 
جمعی مبتنی بر رضایت همگان زمینه ثبات و آرامش در منطقه پرخطر خاورمیانه بوجود 
آید و در این زمینه حداکثر تلاش خود را برای پرهیز از سیاست تنش زدایی بکار گرفته 

است.
در مقابل این سیاست، برخی رقبای منطقه ای تلاش می کنند تا با دامن زدن به 
اختلافات و روشن نمودن برخی بحرانهای خود ساخته ضمن افزایش تنش و انتظار رفتار 
هیجانی از سوی تهران، ایران را به فضای رقابت های کوچک منطقه ای بکشانند و یا با اتهام 
زدن به تهران در تلاشند مقامات تهران را از مسیر عقلانیت و برخورد منطقی دور نموده و 

آنان را به سوی رفتارهای غیرمنطقی و پرهزینه ببرند.
در نهایت به نظر می رسد ایران در نظر دارد با توجه به ظرفیت و قابلیت های موجود 
منطقه با آن بخش از کشورهایی که امکان و قابلت حضور در فرآیند ثبات سازی را دارند، 
روابط حسنه داشته و در این مسیر با حداکثر امکانات زمینه حذف تروریسم، نا امن سازی و 

تا حد ممکن مقابله هوشمندانه با مراکز ترویج و توسعه این تفکرات را فراهم نماید.
تهران با سیاست هوشمندانه ثبات سازی منطقه ای در تلاش است تا چشم انداز یک 
سیاست بلند مدت در دفاع از مردم منطقه را در قبال نگاههای مغرضانه، غیر بشری و 
حتی متعصبانه برخی کشورها  پایه ریزی نماید تا خشونت و بهره گیری از قوه قهریه در 
هر شرایطی در این منطقه فراهم نگردد و تا حد ممکن برخی حکام تازه وارد به مناسبات 

قدرت را از وهم و خیال بدر آورد.

آیت الله موسوی اردبیلی:

گرایش دینی باید در بین دانشگاهیان 
روزافزون شود

آیت الله موسوی اردبیلی بر لزوم افزایش گرایش دینی در بین دانشگاهیان تاکید کردند.
به گزارش خبرگزاری »حوزه«، آیت الله   موسوی اردبیلی پیش از ظهر دیروز در دیدار با 
محمد ابراهیم فقیه زاده رییس و جمعی از مدیران جهاددانشگاهی واحد استان قم، گفت: 
خوشبختانه جهاددانشگاهی قم تلاش های اثر بخش و موثری در زمینه پزشکی و علوم 
مختلف داشته است.وی افزود: یکی از امیدواری هایی که در این زمینه ایجاد شده، در 
زمینه تلاش پژوهشگران ودانشمندان این مرکز در زمینه پیوند بین فقه و دین و علم است.

این مرجع تقلید گفت: بسیاری به غلط گمان می کنندکه اگر کسی در دانشگاه حضور 
یافت و تحصیلات دانشگاهی را ادامه داد باید با دین و نهادهای علم دینی و متدینین 
خداحافظی کند.وی تصریح کرد: حوزه و دانشگاه هر دو برای کشور لازم هستند و به همین 
دلیل نباید بین این دو نهاد فاصله بیافتد؛ به همین خاطر باید دانشگاهیان هرچه بیشتر به 
سمت دین و مباحث دینی رغبت داشته باشند. این مرجع تقلید بیان کرد: دانشجویان و 
اساتید باید سعی کن ظاهر دین را حفظ کنند و در زمینه تحقیقاتی که انجام می دهند باید 
رعایت این مسایل را انجام دهند. وی خاطرنشان کرد: دین نقش مهمی در زندگی انسان 
ها در عرصه مادی و معنوی دارد و اگر مباحثی که دین و بزرگان دین در خصوص مباحث 
زندگی و حیات بیان کرده اند، رعایت شود و از سوی دانشگاهیان تبیین گردد، نقش مهمی 

در گرایش بیشتر مردم به این سمت دارد.

سید حسن خمینی:

آیت الله شبیری زنجانی 
از نوادر روزگار ما هستند

یادگار گرامی امام از مرجع عالی قدر آیت الله العظمی شبیری زنجانی عیادت کرد.

در پی عارضه کمردرد آیت الله العظمی شبیری زنجانی، حجت الاسلام و المسلمین سید 
حسن خمینی شنبه شب گذشته با حضور در بیت معظم له از ایشان عیادت و سلامتی و شفای 
عاجل این مرجع عالیقدر جهان تشیّع را از درگاه خداوند متعال مسألت کرد. در این دیدار حجت 
الاسلام و المسلمین سید یاسر خمینی و آیت الله سید محمد هاشمی حضور داشتند.  یادگار 
گرامی امام در این خصوص گفت: حضرت آقاى )شبیری( زنجانی بی تردید از امتیازات حوزه 
علمیه قم و از نوادر روزگار ما هستند. حجت الاسلام و المسلمین سید حسن خمینی با اشاره به 
عیادت شنبه شب گذشته خود از »استاد بزرگوار فقیه و عالم جلیل القدر حضرت آیت الله العظمی 
سید موسی شبیرى زنجانی در منزل معظم له«، نوشت: »سالهاى ١٣٧٤ تا ١٣٧9 توفیق داشتم 
و هر روز ساعت ١٠ تا ١١ صبح از محضر ایشان در درس خارج فقه بهره می بردم. آن ایام کتاب 
خمس و نکاح را تدریس می کردند. سال ها قبل از آن، سال هاى قبل از انقلاب، مرحوم پدرم به 
همراه جمعی از فضلاى آن روزگار از جمله جناب حجة الاسلام و المسلمین خاتمی در درس 
ایشان حاضر می شده اند. حضرت آقاى زنجانی بی تردید از امتیازات حوزه علمیه قم و از نوادر 

روزگار ما هستند. خداوند به ایشان صحت کامل عنایت فرماید«.

علی اکبر ولایتی:

 بر سر موضوع دفاعی مذاکره نخواهیم کرد
رئیس مرکز تحقیقات استراتژیک مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: برسر موضوع 
دفاعی، امنیتی و حفظ تمامیت ارضی کشورمان با هیچکس مذاکره و گفت وگو نمی کنیم.

 علی اکبر ولایتی شامگاه شنبه در برنامه زنده »نگاه یک« در خصوص بحث آزمایش 
موشکی کشورمان تصریح کرد: باید به حدی در عرصه اقتصادی و دفاعی به خودکفایی 
دست یابیم که آسیب پذیری مان به حداقل برسد. وی ادامه داد: ما در حوزه دفاعی جزء 
کشورهای سرآمد هستیم. رئیس مرکز تحقیقات استراتژیک مجمع تشخیص مصلحت 
نظام درباره احتمال »نفوذ به کشور« از طریق مسائل اقتصادی اظهار کرد: باید حواسمان 
نسبت به حضور نمایندگی ها یا کمپانی های جهانی در کشور جمع باشد، چراکه یکی از 
وظایف آشکار و نیمه آشکار آنها اعمال نفوذ است و بهترین راه نفوذ از طریق پول و امتیاز 
دادن است. وی درباره اوضاع منطقه نیز خاطرنشان کرد: در تاریخ معاصر و متاخر هیچ گاه 
وضعیت منطقه این طور پیچیده و بی ثبات نبوده است و به غیر از جمهوری اسلامی ایران 

سایر کشورها مستقیم یا غیر مستقیم تحت تاثیر تحولات منطقه هستند.

علی مطهری: 

نامزد نایب رئیسی مجلس دهم می شوم
علی مطهری نماینده مردم تهران در مجلس نهم و منتخب دهمین دوره مجلس شورای 
اسلامی در جدیدترین پست اینستاگرامی خود نوشت: تصمیم دارم برای نایب رئیسی 

مجلس دهم نامزد شوم.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی علی مطهری، منتخب مجلس دهم از حوزه انتخابیه 
تهران تصریح کرد: این روزها بسیاری از مردم و خبرنگاران از من می پرسند که آیا تصمیم 
نداری برای ریاست یا نایب رئیسی مجلس آینده در انتخابات هیات رئیسه آن شرکت کنی؟

وی افزود: برای آنکه یك پاسخ عمومی داده باشم عرض می کنم که فعلا تصمیم دارم 
برای نایب رئیسی مجلس دهم نامزد شوم. مطهری اظهارامیدواری کرد که آنچه برای خودم 

و کشور و انقلاب اسلامی خیر و صلاح است پیش بیاید.

پاسخ لاریجانی به تذکر یک نماینده دلواپس: 

بسته شدن پرونده پی ام دی کار کوچکی نبود
رئیس مجلس شورای اسلامی در پاسخ به یک نماینده دلواپس اظهار کرد: برجام هم 
نکات منفی دارد و هم نکات مثبت. همه را سیاه نشان ندهید. بسته شدن پرونده پی ام دی 

کار کوچکی نبود.
به گزارش خبرآنلاین نماینده مردم تهران در مجلس نهم و عضو جبهه پایداری در 
جلسه علنی دیروز مجلس طی تذکر شفاهی به وزیر امور خارجه درباره برجام گفت که 
همه حتی خود شما}خطاب به لاریجانی{ و شخص آقای ظریف گفته اند که برجام 
نقض شده و تنها آقای روحانی چنین حرفی نزده است. قرار بود هر شش ماه به مجلس 
گزارشی بدهند که 2١ فروردین موعد شش ماه است. علی لاریجانی در پاسخ بیان کرد: 
اینکه گفته ایم برجام پلکانی اجرا شد برای این است که ممکن است طرف مقابل ما به 
ازای تعهدات خود را انجام ندهند. در همین راستا آنها ابتدا مواد لازم کیک زرد را دادند و 
سپس ما مواد را تحویل دادیم. وی همچنین تاکید کرد: لغو قطعنامه ١929 اتفاق مهمی 
بود اما من با شما موافقم که ممکن است آنها بخواهند کلک بزنند. از این رو بهتر که وزارت 

خارجه گزارش مشروحی بدهد و نقاط قوت و ضعف روند اجرای برجام را بیان کند.

سخنگوی وزارت کشور خبر داد:

آغاز تبلیغات انتخاباتی از دوم اردیبهشت
قائم مقام و سخنگوی وزارت کشور از آغاز تبلیغات نامزدهای راه یافته به مرحله دوم 

انتخابات مجلس از دوم اردیبهشت خبر داد.
حسینعلی امیری در مصاحبه با خبرنگار خبرگزاری صدا و سیما گفت: همه احکام و 
مقررات مربوط به مراحل مختلف مرحله نخست انتخابات مجلس شورای اسلامی برای 
مرحله دوم نیز صدق می کند. وی افزود: بر این اساس، تبلیغات یک هفته ای انتخابات از 
دوم تا نهم اردیبهشت ادامه دارد و 2٤ ساعت قبل از روز رای گیری، یعنی دهم این ماه 
متوقف می شود. امیری همچنین از انتشار تعرفه های مرحله دوم انتخابات مجلس خبر 
داد و گفت: با توجه به اینکه تعرفه های مرحله نخست انتخابات را نمی شود برای مرحله 
دوم استفاده کرد؛ تعرفه های جدید با شاخص های امنیتی لازم در چاپخانه هایی که 
اسکناس چاپ می شود تهیه شده است. سخنگوی وزارت کشور همچنین با تبیین دیگر 
تمهیدات برگزاری مرحله دوم انتخابات مجلس گفت: هرچند ١8٠٠ بخشدار،  فرماندار و 
دیگر مدیران ذی ربط انتخابات درمرحله نخست آموزش های لازم را کسب کردند متولیان 
امور انتخابات در 2١ استان که انتخابات در آن به دور دوم کشیده شده است در جلسات 
توجیهی 5 منطقه شرکت می کنند. وی با اشاره به هماهنگی کامل با شورای نگهبان قانون 
اساسی برای مرحله دوم انتخابات افزود: ستاد انتخابات کشور نیز به طور مستمر در موعد 
مقرر تشکیل جلسه می دهد و شرایط را بررسی و رصد می کند تا تدابیر لازم را در هر 
جای لازم اتخاذ کند. مرحله دوم انتخابات دهمین دوره مجلس شورای اسلامی با رقابت 
١٣8 نامزد برای کسب 69 کرسی باقیمانده در حوزه های انتخابیه 2١ استان کشور؛ دهم 

اردیبهشت برگزار می شود.

رئیس کمیسیون شوراها و امور داخلی مجلس:

نمی گذارند گزارش تفحص
 از بنیاد شهید قرائت شود

رئیس کمیسیون شوراها و امور داخلی مجلس گفت: دست هایی در پشت پرده 
سعی دارد، از قرائت گزارش تحقیق و تفحص از بنیاد شهید، جلوگیری شود اما ما تا انتها 

ایستاده ایم و کوتاه نخواهیم آمد.
امیر خجسته در گفت و گو با  ایلنا، در توضیح آخرین وضعیت پرونده تحقیق و تفحص از 
بنیاد شهید، اظهار داشت: هم اکنون چندین ماه است که گزارش تحقیق و تفحص بنیاد شهید 
تکمیل شده و پس از آن که در این باره در صحن مجلس نطق کردم، آن را در اختیار رئیس 
مجلس شورای اسلامی قرار دادم تا در باره آن تصمیم گیری شود. او در واکنش به این که 
سخنگوی هیات رئیسه از دلیل عدم قرائت این گزارش اظهار بی اطلاعی کرده، اعلام کرد: پس 
از آن که به عنوان رئیس کمیته تحقیق و تفحص از بنیاد شهید درباره این پرونده در صحن نطق 
کردم، گزارش را در اختیار شخص رئیس مجلس قرار دادم و پس از آن، مسئولیت این پرونده با 
خود آقای لاریجانی است. رئیس کمیسیون شوراها و امور داخلی مجلس تصریح کرد: در واقع 
در حال حاضر کار کمیته تحقیق و تفحص بنیاد شهید و وظیفه بنده به عنوان مسئول این 
کمیته به اتمام رسیده اما قطعاً تا زمانی که این گزارش در صحن قرائت نشود، از طریق رئیس 
مجلس پیگیر این موضوع خواهم بود. نماینده مردم همدان در مجلس در پاسخ به این سوال 
که آیا در مدت زمان کوتاه باقی مانده تا پایان عمر مجلس نهم، می توان نسبت به قرائت گزارش 
این تحقیق و تفحص در صحن علنی امیدوار بود، خاطرنشان کرد: البته ما تمام تلاش مان را 
به کار خواهیم بست تا گزارش تحقیق و تفحص از بنیاد شهید در همین مجلس نهم قرائت 
شود اما در غیر این صورت، قطعاً در مجلس دهم موضوع را پیگیری خواهم کرد. بماند که 
هدف ما قرائت این گزارش در همین مجلس است و تلاش می کنیم گزارش تحقیق وتفحص 
از بنیاد شهید در مجلس نهم قرائت شود. خجسته در پایان با تاکید بر این که برخی جریان ها از 
خارج از مجلس قصد دارند مانع از قرائت گزارش این تحقیق و تفحص شوند، گفت: دست هایی 
در پشت پرده سعی دارد، از قرائت گزارش تحقیق و تفحص از بنیاد شهید، جلوگیری شود اما 

ما تا انتها ایستاده ایم و کوتاه نخواهیم آمد.

فائزه هاشمی مطرح کرد؛

دلایل وجود رانت در اقتصاد ایران
عضو حزب کارگزاران سازندگی با انتقاد از وجود فسادهای سیستماتیک در اقتصاد ایران، 
یکی از راه های رسیدن به اقتصاد سالم را حذف قوائد زائد، پایبندی به قوانین و اجرای آن 

ها به ویژه توسط مسولان و کوچک شدن دولت دانست.
فائزه هاشمی در گفت و گو با جماران، علت وجود رانت در اقتصاد کشور را فقدان سیستم 
اداری مناسب دانست و اظهار کرد: در کشور با زیادی قوانین، تکرر قوانین و وجود یک سری 
فسادهای سیستماتیک مواجه هستیم و این مسایل مانع می شوند که افراد بتوانند به راحتی 
کارهای اقتصادی خود را انجام دهند. فرزند آیت الله هاشمی رفسنجانی خاطرنشان کرد: یکی 
از مهمترین نیازهای اقتصاد سالم، اجرای قانون است، حتی اگر قانون بدی وجود داشته باشد 
همه به ویژه مسولان و زمامداران باید قانون را رعایت کنند؛ چرا که اجرای قوانین توسط 
زمامداران و مسولان مهمتر از اجرای قانون توسط مردم است. فائزه هاشمی با اشاره به لزوم 
کاهش موازی کاری ها تصریح کرد: اگر واقعا  قرار است اقتصاد رونق گیرد، مسیر خوبی را 
طی کند، مردم را سرگردان نکند و روند فرسایشی برای مردم نداشته باشد، طبیعتا قوانین و 
موازی کاری ها باید کم شود و مراحل اخذ مجوز ها کاهش پیدا کند. وی افزود: چنین اقداماتی 
باعث می شود دولت کوچک شود؛ درصورتی که دولت کوچک باشد، نظارت ها قوی، کارها 
به بخش خصوصی سپرده و قوانین زائد حذف شوند، می توانیم به اقتصاد سالم برسیم. این 
نماینده مجلس پنجم با اشاره به این که از سال ها پیش قوانین تازه تصویب شده، اما قوانین 
سابق نیز همچنان باقی ماندند، گفت: در حوزه قوانین باید روند منطقی ایجاد شود، امیدوارم 
مجلس بتواند این کار را انجام دهد و قوانین دست و پاگیر را حذف و مردم را راحت کند. وی 

تاکید کرد: قوانین دست و پاگیر گاهی اوقات فساد آور هم می شود.

وکیل علی مطهری:

آمران حمله به مطهری، سمت  نظامی داشتند 
وکیل علی مطهری گفت: چون آمران حمله به علی مطهری در شیراز دارای سمت های 

نظامی بودند، بخش دوم این پرونده در دادسرای نظامی استان فارس تشکیل شده است.
مصطفی ترک همدانی در گفت وگو با ایلنا، با اشاره به پرونده حمله به مطهری در شیراز 
عنوان کرد: بخش دوم این پرونده همچنان در دادسرای نظامی شیراز در حال رسیدگی 
است و منتظر هستیم تحقیقات مقدماتی توسط ضابط دادگستری صورت بگیرد و پرونده 
بعد از تکمیل به شعبه بازپرسی ارجاع داده شود. او افزود: در بخش اول پرونده که برای 
متهمان حکم صادر شد، علیرغم آرای خفیف دادگاه ما به آنها بسنده کردیم و نسبت به رای 
صادره اعتراض نکردیم با همه اینها وکلای متهمان این پرونده نسبت به همین رای خفیف 
هم اعتراض کرده اند. وکیل مطهری با بیان اینکه در پرونده ای که به دادسرای نظامی استان 
فارس ارجاع شده است به اتهامات آمران حمله به موکلم رسیدگی خواهد شد، خاطرنشان 
کرد: در بازجویی هایی اولیه با اسناد و اظهارات متهمان اسامی آمران این حمله نیز مشخص 
شد. او یادآور شد: من برای پیگیری این پرونده به شیراز سفر خواهم کرد. با توجه به 
مشخص شدن اسامی آمران حمله به علی مطهری تحقیقات در این بخش در مرحله 
مقدماتی دارد و نمی توانم در مورد جزئیات آن اطلاعات بیشتری بدهم اما تنها این موضوع 
کفایت می کند که چون آمران حمله به علی مطهری در شیراز دارای سمت های نظامی 

بودند، بخش دوم این پرونده در دادسرای نظامی فارس تشکیل شده است.

سردار پاکپور خبر داد:

نیروی زمینی سپاه رزمایش برگزار می کند
فرمانده نیروی زمینی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با اشاره به اینکه رزمایش امنیتی 
پیامبر اعظم در روزهای 2٤ تا 26 فروردین برگزار می شود، گفت: این رزمایش در جنوب 

کرمان، شرق هرمزگان و جنوب خراسان جنوبی برگزار می شود.
به گزارش ایسنا، سردار سرتیپ پاسدار محمد پاکپور در نشست خبری دیروز خود افزود: 
هدف از برگزاری این رزمایش حفظ آمادگی رزمی در یگان های منطقه، نمایش قدرت 
نظامی، هویت بخشی و امنیت سازی منطقه مبتنی بر بومی سازی امنیت و تمرین تاکتیک ها 
و عملیات های آموزش داده شده است. وی در ادامه خاطرنشان کرد: روز اول رزمایش در 
منطقه سراوان، روز دوم در میرجاوه و روز سوم نیز تجمع فرماندهان بسیج و سپاه برگزار 
می شود و لشگر ٤١ ثارالله، لشگر ١5 فجر، تیپ ٣٣ المهدی، تیپ ١١٠ سلمان، تیپ 
علی اکبر و یگان صابرین و همچنین هوانیروز سپاه حضور دارند. پاکپور درباره به کارگیری 
سلاح های جدید در این رزمایش خاطرنشان کرد: موضوعات تحقیقاتی جدیدی در این 
رزمایش تست می شود و سلاح های جدید سازمان جهاد خودکفایی نیروی زمینی نیز مورد 

آزمایش قرار می گیرد، ولی سلاح سازمانی جدید در رزمایش تست نمی شود.

یادداشت

اخبـــار

با  ایران  اسلامی  جمهوری  رییس 
همکاری  تعمیق  و  گسترش  از  استقبال 
های تهران و اتحادیه اروپا گفت: یکی از 
اروپا،  اتحادیه  و  ایران  حوزه های همکاری 
رایزنی و هماهنگی برای حفظ ثبات و امنیت 

منطقه است.
حسن  والمسلمین  الاسلام  حجت 
روحانی روز یکشنبه در دیدار خانم مارینا 
افزود:  استونی،  خارجه  وزیر  کالجوراند 
اتحادیه  توسعه همکاری های همه جانبه 
اروپا و ایران در حل و فصل مسایل پیچیده 
منطقه ای و بین المللی نیز از نقش و اهمیت 
جمهوری  رییس  است.  برخوردار  ویژه ای 
به حدود یك قرن روابط دوستانه میان دو 
و  ایران  اظهار داشت:  و  اشاره کرد  کشور 
استونی از امکانات گسترده ای برای توسعه و 
تعمیق همکاری های مشترك برخوردارند که 

باید با بهره گیری مناسب از این امکانات، 
درهای جدیدی را برای توسعه روابط در 
به  روحانی  علاقه گشود.  مورد  حوزه های 
فرهنگی،  همکاری های  تقویت  ضرورت 
تالین   – تهران  علمی و تحقیقاتی میان 
اشاره کرد و گفت: با تبادل دانشجو و استاد 
و فراهم کردن بستر تحقیقات مشترك، باید 
در مسیر تقویت همکاری های فرهنگی نیز 
گام برداشت. رییس جمهوری در ادامه به 
موضوع تروریسم و ضرورت مبارزه همگانی 
جمهوری  اظهارداشت:  و  پرداخت  آن  با 
برخی  در  ثباتی  بی  نگران  ایران  اسلامی 
از  شماری  تا  آفریقا  شمال  از  کشورها 
کشورهای خاورمیانه و منطقه است. روحانی 
گفت: عمده این کشورها با اقدامات بی ثبات 
کننده تروریست ها و گروه های تروریستی 
مواجه اند و تلاش برای ایجاد ثبات و امنیت 

در این کشورها می تواند به ثبات منطقه و 
کل جهان کمك  کند؛ چرا که تجربه نشان 
طور  به  تروریستی  گروه های  با  اگر  داده 
جدی مبارزه نشود، این معضل می تواند به 
دیگر مناطق از جمله اروپا نیز سرایت کند. 
رییس جمهوری با اشاره به پذیرایی ایران از 
میلیون ها آواره و پناهجو و همچنین کمك 
به دولت ها و ملتهای منطقه برای مبارزه با 
گروه های تروریستی تصریح کرد: یکی از 
اروپا،  اتحادیه  و  ایران  حوزه های همکاری 
و  ثبات  حفظ  برای  هماهنگی  و  رایزنی 
امنیت منطقه است و امیدواریم با تقویت این 
رایزنی ها، شاهد همکاریهای مفید، سازنده و 
موثر در مسیر تقویت صلح در منطقه باشیم.

وزیر خارجه استونی:
 متعهد به توسعه روابط با ایران هستیم

وزیر خارجه استونی نیز در این دیدار 

از جمهوری اسلامی ایران به عنوان یکی 
از بازیگران و نقش آفرینان مهم منطقه ای 
استونی  کرد:  تصریح  و  برد  نام  و جهانی 
خواهان گسترش همکاری ها با تهران در 

همه حوزه های مورد علاقه است.
به  اشاره  با  کالجوراند«  »مارینا  خانم 
حضور نمایندگان شرکت های بزرگ تجاری 
کشورش در قالب هیات همراه، گفت: پنجره 
فرصت های تازه برای گسترش همکاری های 
تهران – تالین گشوده شده و تعمیق این 
همکاری ها بی تردید به نفع دو ملت و دو 

دولت خواهد بود.
وزیر خارجه استونی با ابلاغ سلام رییس 
 جمهوری کشورش به دکتر روحانی افزود: 
ما متعهد به گسترش روابط میان دو کشور 
هستیم و همه امکانات خود را در این مسیر، 

بسیج خواهیم کرد.

سخنگوی قوه قضائیه در مورد حکم بابك 
زنجانی گفت: متاسفانه در برخی رسانه ها 
و سایت ها دیده می شود که این نسبت 
داده شده که قوه قضائیه این حکم را برای 
گروکشی داده و می خواهد با این حکم 

اموال نفتی را برگرداند.
حجت الاسلام و المسلمین غلامحسین 
محسنی اژه ای دیروز - یکشنبه - در نود 
این  افزود:  ا:  خبری  نشست  چهارمین  و 
حکم با انطباق بر قانون صادر شده و قوه 
قضائیه هر اقدامی که متصور بوده انجام 
داده تا بدهی وزارت نفت برگشت داده شود. 
سخنگوی قوه قضائیه گفت: نکته دیگری 
که درباره این حکم در سایت ها و رسانه 
ها به چشم می خورد این است که قصد 
و انگیزه اصلی در اجرای حکم وجود ندارد 
در صورتی که همه پرونده ها بدین گونه 
است که مرحله تجدیدنظر نمی توان متصور 
شد حکم تایید یا رد شود.  سخنگوی قوه 
قضاییه در ادامه گفت: در سال 9٤ یازده 
هزار نفر مشمول عفو از سوی مقام معظم 
رهبری قرار گرفتند، البته همه اینها آزاد 
نشدند و برخی حبسشان تقلیل یافت. وی 
همچنین به استفاده از مرخصی زندانیان در 
سال 9٤ اشاره کرد و گفت: برای مرخصی 
تضمین های کافی از افراد مشمول گرفته 
شد و در مجموع 5١ هزار مورد مرخصی 
از  برخی  گردید.  صادر  گذشته  سال  در 
از  بار در طول سال  از یك  زندانیان بیش 
اژه  محسنی  اند.  کرده  استفاده  مرخصی 

ای ادامه داد: در سال گذشته برای افرادی 
که می توانستند از آزادی مشروط استفاده 
کنند نیز اقداماتی صورت گرفت و تعهداتی 
از آن ها گرفته شد و با بررسی های لازم 
تعدادی از این زندانیان با آزادی مشروط از 
زندان آزاد شدند. وی همچنین در خصوص 
مجازات های جایگزین حبس گفت: با توجه 
به قانون مجازات جدید، در سال گذشته از 
مجازات های جایگزین حبس نیز استفاده 
شد و به قضات اجازه داده شد تا جایی که 
ضرر نداشته باشد مجازات های دیگری به 
جای حبس اعمال کنند. سخنگوی دستگاه 
قضا خاطرنشان کرد: در مجموع پارسال 2٠ 
درصد کاهش آمار زندانی نسبت به سال 
9٣ را شاهد بودیم و امیدواریم همین روند 
را و یا شاید کمی بیشتر در سال 95 داشته 
باشیم. محسنی اژه ای گفت: همچنین در 
سال جاری از حبس های جایگزین بیشتر 
را تکرار  افرادی که جرم  تا  استفاده شود 
نمی کنند از مرخصی بیشتر و عفو لازم 
بهره مند شوند. سخنگوی قوه قضائیه در 
مورد پرونده ارزی گفت در سال 9٤ بعد 
از چند سال این پرونده به نتیجه رسید و 
بیش از ٤٠٠ جلد پرونده اعم از ضمائم و 
اوراق داشت که به بلاخره به نتیجه رسید. 
سخنگوی قوه قضائیه یکی از پرونده های 
نفتی این قوه را پرونده مهدی هاشمی خواند 
و گفت: این پرونده در سال 9٤ به نتیجه 
رسید و وی به زندان محکوم شد. سخنگوی 
قوه قضائیه در مورد پرونده مدیرعامل سابق 

بانك صادرات نیز گفت: در این پرونده نیز ٤٤ 
نفر محاکمه شدند و احکام یا صادر شده و 
یا در حال صدور حکم است. وی همچنین 
خارجی  زندانیان  مبادله  پرونده  مورد  در 
مانند جیسون رضاییان را از پرونده های 
سنگین قوه قضائیه خواند و گفت: این مساله 
با مصوبه شورای عالی امنیت ملی تصمیم 
گیری شده بود و قوه قضائیه همکاری لازم 

را انجام داد.
مولاوردی به دادسرا احضار شده است

محسنی اژه ای در ادامه نشست خبری 
به سئوالی  پاسخ  اهالی رسانه در  با  خود 
قضایی  مسئولان  شکایت  پرونده  درباره 
سیستان و بلوچستان از معاون امور زنان 
در  کرد:  اظهار  رییس جمهور  خانواده  و 
مورد این پرونده مطلبی مطرح شده بود و 
مسئولان قضایی سیستان و بلوچستان آن 
را به تهران فرستادند و دادسرای تهران خانم 
مولاوردی را احضار کرده و قرار است ایشان 
در دادسرا حاضر شوند، توضیح بدهند و 

پاسخگو باشند.
تکذیب استرداد رضا ضراب 

به دستگاه قضایی ایران
 غلامحسین محسنی اژه ای در پاسخ 
به سئوالی مبنی بر اینکه آیا پرونده ای برای 
دستگاه  در  زنجانی  بابک  شریک  ضراب 
قضایی ایران تشکیل شده و تحت تعقیب 
است؟ و اینکه برخی سایت ها خبر استرداد 
رضا ضراب را به دستگاه قضایی ایران منتشر 
بی  اظهار  ضراب  رضا  استرداد  از  کردند، 

اطلاعی کرد و گفت: بعید می دانم این فرد 
به ایران استرداد شده باشد. وی با بیان اینکه 
در خصوص پرونده بابک زنجانی افراد زیادی 
اند،   نام برده شده و تعدادی احضار شده 
گفت: اتهامی متوجه برخی از افراد نبوده و 
برای برخی از احضار شدگان پرونده تشکیل 
شده است. محسنی اژه ای درباره رضا ضراب 
گفت: ایشان از افرادی بود که در این پرونده 
از وی نامبرده شده ولی قراری در مورد او 
تاکنون صادر نشده است. سخنگوی قوه 
قضائیه  تاکید کرد: نام رضا ضراب از سوی 
متهمان نفتی مطرح شد ولی درباره او هیچ 

قراری صادر نشده است.
محمدرضا رحیمی 15 روز

 در ایام عید به مرخصی آمد
محسنی اژه ای در پاسخ به سئوالی مبنی بر 
اینکه آیا آقای رحیمی در ایام عید از مرخصی 
استفاده کرده و این که وی هنوز به زندان 
بازنگشته صحت دارد؟ گفت: آقای رحیمی در 
ایام عید به مدت ١5 روز از مرخصی استفاده 
کردند و غیبت نکردند، البته بنده اطلاعی 
ندارم که این مدت را تمدید کرده یا خیر.

وی یاد آور شد: ما بخشنامه ای را داریم که در 
ایام عید برای کمک به خانواده ها صادر شده 
و این افراد مستثنی هستند و بقیه زندانیان از 
مرخصی استفاده می کنند که این مرخصی از 
یک هفته تا ده الی ١5 روز ادامه دارد و تمدید 
هم می شود و زندانی غیبت نمی کند. بلکه 
درخواست می دهد و با دلایل موجه دادستان 

را قانع می کند.

رییس جمهور در دیدار وزیر خارجه استونی:

ایران از گسترش همکاری با اتحادیه اروپا استقبال می کند

رهبر معظم انقلاب مهمترین شاخصه 
»هویت جمعی« نیروهای مسلح جمهوری 
اسلامی ایران را دارا بودن همزمان »توان 
عملیاتی و نظامی« و »انگیزه ها و جهت 
گیریهای معنوی و دینی« دانستند و تأکید 
کردند: در نظام جمهوری اسلامی وظیفه 
مرزهای  از  دفاع  مسلح،  نیروهای  اصلی 
توان  باید  بنابراین  است،  ملی  امنیت 
عملیاتی و انگیزه های معنوی این نیروها 

روز به روز تقویت شود.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام 
معظم رهبری، فرمانده معظم کل قوا ظهر 
دیروز )یکشنبه( در دیدار عیدانه فرماندهان 
ارشد نیروهای مسلح، مهمترین شاخصه 
»هویت جمعی« نیروهای مسلح جمهوری 
اسلامی ایران را دارا بودن همزمان »توان 

عملیاتی و نظامی« و »انگیزه ها و جهت گیریهای معنوی و 
دینی« دانستند و تأکید کردند: در نظام جمهوری اسلامی 
وظیفه اصلی نیروهای مسلح، دفاع از مرزهای امنیت ملی 
است، بنابراین باید توان عملیاتی و انگیزه های معنوی این 

نیروها روز به روز تقویت شود.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به وجود دو گروه از 
نیروهای مسلح با دو هویت خاص در بیشتر کشورهای جهان، 
گفتند: در برخی کشورها ارتش، نیروی نظامیِ تشریفاتی، 
زینتی، ویترینی و بدون توان عملیاتی و فقط برای حفظ 

حکومت و امنیت حاکمان است.
رهبر انقلاب اسلامی خاطرنشان کردند: از این نمونه 
ارتشها در منطقه ما نیز وجود دارند که برخی از آنها از بیش 
از یک سال گذشته با تمام توان به یمن تهاجم کرده و مردم 
این کشور را آماج حملات خود قرار داده اند اما کاری هم از 

پیش نبرده اند. 

حضرت آیت الله خامنه ای به گروه دوم از ارتش های 
ارتشها در ظاهر توان  این  افزودند:  جهان اشاره کردند و 
عملیاتی و نظامی بالایی دارند اما در میدان عملیات فقط 
نظامی گری صِرف و بی منطقی و بی رحمی در دستور کار 

آنها است.
را  افغانستان  و  امریکا در عراق  ارتش  ایشان عملکرد 
نمونه بارز ارتشهایی با هویت نظامی گری صِرف برشمردند 
و خاطرنشان کردند: چنین نیروهای مسلحی اگر در میدان 
عملیات کم بیاورند، ابایی در استفاده از نیروهای جنایتکار 

حرفه ای همچون »بلک واتر« ندارند.
نظامی گری در ایران نه تشریفاتی است و نه بی منطق

 رهبر انقلاب اسلامی تأکید کردند: تنها نیروی مسلح 
جهان که هم »مکتبی« است و انگیزه های معنوی دارد 
و هم »کارایی« دارد و در کشوری برخوردار از »استقلال 
سیاسی« عمل می کند، نیروهای مسلح جمهوری اسلامی 

ایران هستند.

حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: 
نظامی گری در جمهوری اسلامی ایران 
نه یک جایگاه تشریفاتی و زینتی است و 
نه یک عملیات بی مهار، بی منطق، بی 

ملاحظه و بی جهت.
باید هویت  اینکه  بر  با تأکید  ایشان 
منحصر به فرد نیروهای مسلح ایران همواره 
تقویت شود، افزودند: نیروهای مسلح برای 
برای حزب و جناح  یا  شخص خاص و 
خاصی نیستند بلکه مربوط به همه ملت 
و کشور هستند و باید حصار امن مردم و 

مدافع امنیت ملی و عمومی باشند.
رهبر انقلاب اسلامی خاطرنشان کردند: 
با افزایش توان عملیاتی نیروهای مسلح که 
تجهیزات،  سازماندهی،  از  ای  مجموعه 
آموزش و پشتیبانی است، در کنار ارتقای 
توانایی های معنوی که فراتر از واجبات و مستحبات دینی 
است و باید در اعماق قلب نیروها بوجود آید، نیروهای مسلح 

احساس قدرت واقعی بدست خواهند آورد.
 سرلشکر فیروزآبادی:

رزمایش های نظامی تداوم خواهد داشت
پیش از سخنان فرمانده کل قوا، سرلشکر فیروزآبادی 
رئیس ستاد کل نیروهای مسلح با بیان گزارشی از فعالیتها 
و برنامه های نیروهای مسلح گفت: نیروهای مسلح بر خود 
فرض می دانند که با افزایش توان نظامی و بازدارندگی 
به ویژه تقویت ذخایر موشکهای بالستیک و توسعه پایگاههای 
موشکی، از حریم اسلام ناب دفاع و امنیت ملت و مرزها را 
تامین کنند و بر همین اساس نیز معتقدیم در شرایط فعلی 
برگزاری رزمایشهای نظامی ضروری است و تداوم خواهد 
داشت. پیش از این دیدار، نماز ظهر و عصر به امامت رهبر 

معظم انقلاب اسلامی اقامه شد.

رهبر معظم انقلاب در دیدار فرماندهان ارشد نیروهای مسلح:

توان عملیاتی و انگیزه های معنوی نیروهای مسلح تقویت شود
اخبار

حسن لاسجردی

وزیر خارجه کشورمان تاکید کرد: 
در حوزه دفاعی برجامی در کار نیست.

گذشته  روز  ظریف  محمدجواد 
در نشست خبری با همتای خود از 
استونی در پاسخ به سوالی درارتباط 
وزیر  کری،  جان  اخیر  اظهارات  با 
خارجه آمریکا در ارتباط با فعالیت های 
اینکه وی  ایران و  موشکی و دفاعی 
گفته بود قدم بعدی در راستای برجام 
و  دفاعی  فعالیت های  محدود کردن 
موشکی ایران است، اظهار کرد: این 
ایشان در حدی  اظهارات  از  قسمت 
بی اساس بود که وزارت خارجه آمریکا 
نیز آن را تکذیب کرد و ادعا کردند که 
چنین اظهاراتی بیان نشده است. وزیر 
خارجه کشورمان ادامه داد: آقای جان 

کری و وزارت خارجه آمریکا می دانند که بحث موشکی و 
توانمندی دفاعی ایران موردمذاکره نیست و دولت آمریکا 
اگر واقعاً به دنبال این مباحث است باید فروش سلاح خود 
را که در کشتار مردم بی دفاع یمن از آن استفاده می شود یا 
توسط رژیم صهیونیستی علیه غیرنظامیان به کار می رود، 
متوقف کند و فروش سلاح خود را کاهش دهد. ظریف با 
تاکید بر اینکه آمریکایی ها می دانند بحث دفاعی ایران مورد 
مذاکره و مورد معامله نیست و در حوزه دفاعی برجامی در 
کار نیست، ادامه داد: موضوع فعالیت های موشکی ایران یک 
موضوع جداگانه از برجام است و خود وزارت خارجه آمریکا 

نیز این موضوع را رسماً اعلام کرده است.
اظهارات کری بی اساس است

از  دیگری  بخش  مورد  در  کشورمان  خارجه  وزیر 
اظهارات جان کری که ایران را متهم به حمایت از تروریسم 
کرده بود، گفت: این سخنان نیز آن قدر بی اساس است که 
دنیا مورد توجه قرار نمی گیرد. وی با بیان اینکه تروریسم و 
افراطی گری به عنوان خطر اصلی کشورهای منطقه و بعضاً 
جهان را تهدید می کند، خاطرنشان کرد: این موضوع زائیده 
حضور و اشغالگری عراق توسط ایالات متحده است. این 

خطری است که ما قبل از حمله آمریکا به عراق پیش بینی 
کرده بودیم و آن را اعلام کرده بودیم و گفته بودیم که اشغال 
عراق باعث افراطی گری و تروریسم در منطقه می شود. این 
دیپلمات عالی رتبه کشورمان در ادامه صحبت های خود در 
این کنفرانس مطبوعاتی با بیان اینکه امروز مردم عراق، 
سوریه و منطقه آثار شوم سیاست تهاجمی و خطرناک 
ایالات متحده در دوران ریاست جمهوری جورج بوش را 
مشاهده می کنند، گفت: امروز خطر داعش و افراطی گری 
نگاه  کوتاه مدت خود  منافع  به  فقط  که  برخی  توسط 
می کنند و حتی نگران منافع درازمدت خود نیستند، دامن 
زده می شود. ظریف تصریح کرد: آقای کری باید از متحدان 
خود سوال کند که نفت داعش را چه کسانی می خرند؟ 
اسلحه داعش از کجا آمده و آثار عتیقه سوریه و عراق که 
توسط داعش ربوده شده است به کجا فروخته می شود؟ 
ظریف تاکید کرد که مقامات آمریکایی به جای مطرح 
کردن این ادعاها و سخنان نخ نما باید جدی تر به مسائل 
منطقه نگاه کنند و بیش از این خود را درگیر اینگونه 
سیاست ها و ادعاها نکنند. ظریف با تاکید بر اینکه ما در 
جریان این سفر امکانات مختلف در حوزه گسترش روابط 
دو جانبه را بررسی کردیم، گفت: زمینه برای گسترش 

روابط به خصوص بعد از تحریم ها فراهم 
است. خانم وزیر )وزیر خارجه استونی( 
در طی این سفر با همکاران مختلف ما 
جلسه خواهند داشت. در اتاق بازرگانی 
امیدواریم  و  کرد  خواهند  پیدا  حضور 
دو  خصوصی  بخش  همکاری  امکان 
کشور بیش از گذشته فراهم شود. ظریف 
همچنین به سابقه ١٠٠ ساله روابط دو 
کشور اشاره کرد و گفت: این سابقه تعامل 
زمینه را برای گسترش روابط دو کشور 
در حوزه های مختلف اقتصادی، آموزشی، 
فرهنگی و ... فراهم می کند. به گزارش 
ایسنا، وی در بخش پایانی صحبت های 
خود با بیان اینکه در دیدار با وزیر خارجه 
استونی در مورد مسائل منطقه نیز رایزنی 
و گفت وگو داشتیم، ادامه داد: امیدوارم 
خانم وزیر از اولین سفر خود به ایران سفری پرخاطره و 

شیرین به همراه داشته باشند.
موگرینی به تهران می آید

از سفر مسئول سیاست  استونی  امور خارجه  وزیر 
خارجی اتحادیه اروپا به تهران در هفته آینده خبرداد.

خانم مارینا کالجوراند در نشست خبری مشترک با 
محمدجواد ظریف گفت: سفر خانم موگرینی به تهران 
روابط اتحادیه اروپا و جمهوری اسلامی ایران را تقویت می 
کند. وی همچنین با ابراز خرسندی از سفر به تهران ابراز 
امیدواری کرد این سفر به گسترش روابط و همکاری های 
ایران و استونی منجر شود. کالجوراند گفت: روابط سیاسی 
دو کشور از سال ١92١ آغاز شد اما به علت دشواری های 
سیاسی نتوانستیم آن را گسترش دهیم؛ اکنون نوعی اتحاد 
و امکان گسترش همکاری ها فراهم شده است همچنانکه 
در عرصه بین المللی به ویژه در گروههای مختلف کاری در 
سازمان ملل متحد همکاری داشته ایم. وی افزود: استونی 
اکنون عضو غیردائم شورای امنیت سازمان ملل متحد و به 
عنوان عضوی از اتحادیه اروپا دارای روابطی بسیار خوب 

با ایران است.

محمد جواد ظریف:

برجامی برای مسائل دفاعی در کار نیست 

سخنگوی قوه قضائیه:

حکم اعدام محکومین نفتی برای گرو کشی نیست



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,583,000یک مثقال طلا

1,058,000یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

10,330,000سکه بهار آزاد ی

10,340,000سکه امامی

5,450,000نیم سکه

2,890,000ربع  سکه

1,930,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20635,000,000 تیپ 5

 206SD36,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,000,000سایپا 111

SE 132 19,800,000سایپا

SE 141 19,680,000سایپا

 19,000,000سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 سخنگوی کمیسیون تلفیق بودجه سال 95 گفت: کمیسیون تلفیق مبنای تصویب لایحه 
بودجه 95 را بر محورهای اقتصاد مقاومتی گذاشته است 

 به گزارش  گزارش ملت، محمدرضا پورابراهیمی داورانی در نشست علنی دیروز )یکشنبه، 22 
فروردین( مجلس شورای اسلامی، پیش از قرائت گزارش کمیسیون تلفیق لایحه بودجه سال 
95 گفت: همانطور که مستحضر هستید دولت برای اولین بار در طول فعالیت دولت یازدهم 
بودجه سال 95 را با تأخیر به مجلس ارائه داد. سخنگوی کمیسیون تلفیق بودجه مجلس 
شورای اسلامی افزود: در سال های 9٣ و 9٤ دولت لایحه بودجه را در زمان مشخص به مجلس 
ارائه داد و تا پایان سال بودجه به تصویب مجلس رسید اما به دلیل تأخیر ارائه بودجه در سال 
9٤ کمیسیون تلفیق تلاش کرد گزارش نهایی این کمیسیون را تا پایان سال 9٤ آماده کند 
و بعد از انتخابات ٧ اسفند با کارهای انجام شده گزارش را آماده کرد. شاکله بودجه سال 95 
به مانند بودجه سال 9٤ است و در بخش منابعی در سه بخش بودجه عمومی، منابع نفتی، 
مالیاتی و بحث اوراق بهادار می توان اشاره کرد. پورابراهیمی داورانی افزود: در بخش هزینه ای 
نیز در سه محور اساسی مصارف بخش بودجه ای در بخش هزینه ای و خرید اوراق بهاداری 

که تعریف می شود.
کمیسیون تلفیق بودجه 95 

کلیه پیشنهادات دولت در زمینه مباحث نفت را تصویب کرد
وی گفت: در بحث نفت پیشنهادات دولت به تصویب رسید و پیش بینی هر بشکه نفت ٤٠ 
دلار از سوی دولت مطرح شد و میزان فروش 2 میلیون و 25٠ هزار بشکه در روز مطرح شد 
و همچنین قیمت معادل ارزی برای هر دلار 2 هزار و 99٧ تومان مطرح شد که تقریبا تمامی 

پیشنهادات دولت در مباحث نفتی به تصویب رسید.
نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: در بخش منابع مرتبط با 

مالیات ها، تغییراتی ایجاد شده که در سرفصل ها به اطلاع نمایندگان رسیده و روی آن مباحث 
می توانند بررسی لازم را انجام دهند و در بحث فروش اوراق بهادار عددهای غیرشفاف موجود 

به عددهای شفاف تبدیل شد و عملا مبنای تصمیم قرار گرفت.
وی گفت: سقف منابع دولت25 هزارمیلیارد تومان افزایش یافت و از 26٧ هزار میلیارد تومان 
به 292 هزار میلیارد تومان ارتقا یافت. موضوع منابع در چند بخش اصلی مورد توجه قرار گرفت 
و اصلاح ارقامی که دولت در لایحه بودجه به آن توجه نکرده بود، لحاظ شد و عمدتا در بخش 
١2 هزار و 5٠٠ میلیارد تومان اوراق بهادار و بحث های مرتبط با 5 هزار میلیارد تومان مرتبط با 
بنیه دفاعی کشور بود که مصوبه تلفیق مجلس به جز منابع در حوزه دفاعی اختصاص پیدا کرده 
بود، به این امر اختصاص یافت. پورابراهیمی تصریح کرد: شاکله تصمیم درخصوص بودجه همان 
چارچوب ارائه شده از سوی دولت بود. موضوع هدفمندی یارانه ها از موضوعاتی بود که مورد 
تغییر قرار گرفت. دولت در پیشنهاد خود هیچگونه اشاره ای درخصوص بخش مصارف و منابع 
نکرده بود و در کمیسیون تلفیق به دلیل اهمیت اشتغال و تولید و استناد به قانون هدفمندی می 
بایست یارانه ها براساس میزان درآمد خانوارها تعلق بگیرد و در دولت قبل و فعلی تا به امروز این 
موضوع رعایت نشده است؛ و براساس پیشنهاد ارائه شده ٧٠ درصد جمعیت کشور مانند گذشته 
یارانه بگیرند و ٣٠ درصد افرادی که پردرآمدی شناخته شده اند، از دریافت یارانه حذف شوند تا 
درسال 95 به رفع معضل رکود در کشور کمک کند. وی ادامه داد: موضوع تجدید ارزیابی دارایی 
های خارجی لحاظ شد و در کمیسیون تلفیق عدم تعارض به سیاست های پولی مورد توجه 
قرار گرفت و احکام دائمی 5 ساله و جداسازی احکام از متن بودجه منحصراً صورت گرفت، البته 
تلاش در این زمینه نسبی بود. موضوع بند )ب( ماده 26 سیاست های پولی کشور درخصوص 
نحوه تجدید ارزیابی داریی های خارجی بانک مرکزی بود که دولت علاقه مند بود تفاوت آن 
را به عنوان بدهی دولت به بانک ها و بانک مرکزی اعلام کند که با مخالفت مجلس مواجه شد 
و رأی نیاورد و یکی از مواردی بود که لحاظ شد. سخنگوی کمیسیون تلفیق بودجه گفت: در 
خصوص بحث بودجه نکات مهمی در کمیسیون تلفیق مورد بررسی و توجه قرار گرفت که 
یکی از آن موارد تقویت بنیه دفاعی کشور بود که سعی کردیم به جز اعمال اعداد و ارقام موارد 
دیگر را مبنای عمل قرار دهیم. پورابراهیمی افزود: پیشنهاد شد که سقف منابع درآمدی بودجه 
افزایش پیدا کند و 5 هزار میلیارد تومان در سال جاری با تصویب کمیسیون تلفیق به تقویت 
بنیه دفاعی اختصاص پیدا کرد که این مورد در خصوص مسائل مربوط به موشکی، دریایی، 
ارتش، هوانیروز و امنیت داخلی نیروی انتظامی و محور تصمیم گیری، ستاد کل نیروهای مسلح 
بود. وی تاکید کرد: در خصوص موضوع صندوق توسعه ملی اختلاف نظرهایی میان کمیسیون 
تلفیق و دولت وجود داشت و البته جمع بندی هایی انجام گرفت و تاکید شد که فقط ٣٠ درصد 
از سهم صندوق توسعه ملی از فروش نفت اختصاص پیدا کند که البته نمایندگان اعلام کردند 

که هماهنگی هایی برای سال 95 انجام شده که این رقم به 2٠ درصد کاهش پیدا می کند.
این نماینده مردم در مجلس نهم تصریح کرد: در دیدار اخیر مسئولان و سران قوا با رهبر معظم 
انقلاب در این مورد بحث شده و مجوز کاهش سهم صندوق توسعه ملی از فروش نفت به 2٠ 
درصد از رهبری گرفته شده است. همچنین در خصوص منابع مربوط به کمیسیون ها در حوزه 
های مختلف با رویکرد عدالت برخورد شد و برخلاف سال های قبل که مبنای تصمیم این بود 

که در خصوص موضوعات مربوط به بخش های مختلف عدالت ایجاد شود.
پورابراهیمی ادامه داد: در خصوص مسائل فرهنگی منابع قابل توجهی برای این بخش در نظر 
گرفته شد که در مقایسه با سال های قبل بی نظیر بود و در بخش اقتصاد تلاش شد که مجموع 

تصمیمات در راستای شرایط با اقتصاد مقاومتی باشد.

سخنگوی کمیسیون تلفیق بودجه سال 95: 

رییس سازمان آموزش فنی و حرفه ای :مبنای تصویب لایحه بودجه محورهای اقتصاد مقاومتی است

سه میلیون و 500 هزار بیکار داریم! 
رییس سازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور دغدغه اصلی این سازمان را نرخ بالای 
بیکاری و جلوگیری از ریزش نیروهای کار دانست و بر اهمیت حفظ نیروهای کار تاکید 

کرد. 
محمدامین سازگارنژاد در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: در شرایط فعلی، اشتغال به یکی 
از دغدغه های اساسی در سطح کشور تبدیل شده و سازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور 
در صدد است که با پایداری مشاغل و حفظ شاغلان در بازار کار این دغدغه را تا حدی 
کاهش دهد.وی با اشاره به اهمیت حفظ نیروی کار تصریح کرد: در حال حاضر سه میلیون 
و 5٠٠ نفر بیکار در کشور داریم که اگر به شایستگی مدیریت نشوند ریزش نیروها در 
بازار کار را شاهد خواهیم بود.سازگارنژاد در ادامه یکی از برنامه های سازمان آموزش فنی و 
حرفه ای در سال جاری را تبدیل آموزش های مهارتی از شیوه عرضه محور به سفارش محور 
عنوان کرد و افزود: در حال حاضر ٧٠٠ مرکز آموزش فنی و حرفه ای دولتی و 8٠٠٠ مرکز 
آموزش فنی و حرفه ای آزاد پاسخگوی سفارش مهارت از بخش های مختلف اقتصادی 
و ارائه آموزش های لازم هستند.وی تصریح کرد: هدف ما این است که از ظرفیت ها و 
توانمندی های بخش خصوصی در فعالیت های کم حجم استفاده کنیم و فعالیت های 

سنگین و خارج از توان بخش خصوصی را مراکز دولتی فنی و حرفه ای برعهده بگیرند.
معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی همچنین برگزاری مسابقات ملی مهارت را در 
تقویت فرهنگ مهارت کشور موثر خواند و گفت: دوره های ارتقای مربیان باید به شکلی 
برگزار شود که هم ارزش افزوده ایجاد کند و هم مربیان بتوانند در حرفه های مختلف و 

جدید به آموزش بپردازند.
 

رییس اتاق بازرگانی ایران و روسیه  خبرداد:

حل موانع صادرات به روسیه تا اردیبهشت 
صادرات محصولات کشاورزی و غذایی به روسیه علی رغم توافق مسئولان دو کشور با 
موانع بازرگانی، بانکی و مالی بسیاری روبه رو شده که به گفته رییس اتاق بازرگانی ایران و 
روسیه، بیشتر این مشکلات تا اردیبهشت ماه حل می شود و صنایع غذایی در ایران مانند 

لبنیاتی ها باید دست از گرانفروشی بردارند و دولت هم جلوی آنها را بگیرد.
اسدالله عسگر اولادی در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: مشکلاتی اساسی در راه صادرات 
محصولات کشاورزی و غذایی به روسیه وجود دارد که می توان به متزلزل و پرنوسان بودن 
ارزش روبل و ریال در مقابل دلار اشاره کرد، چرا که این مشکل نگرانی صادرکنندگان و 
تاجران ایرانی را افزایش می دهد و آنها نمی دانند پس از چند ماه که بهای محصول صادراتی 
خود را دریافت می کنند چه ارزشی خواهد داشت.وی افزود: نقل و انتقالات پولی و ارزی از 
طریق سیستم بانکی یکی  دیگر از مشکلاتی است که تاجران ایرانی برای صادرات به روسیه 
با آن مواجه هستند که روز گذشته پوتین، رئیس جمهور روسیه دستور داد تا هرچه سریع تر 
مشکل بانکی بین ایران و روسیه حل شود و اگر این اتفاق بیفتد و بانک مرکزی بتواند نرخ 
روبل و ریال را تثبیت کند، می توان گفت تا حدود زیادی مشکلات صادراتی ایران به روسیه 
حل خواهد شد.رییس اتاق بازرگانی ایران و روسیه در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه چرا به 
گفته رییس انجمن صنفی صنایع لبنی اختلاف قیمت بین محصولات ایرانی و روسی وجود 
دارد؟ تصریح کرد: این صنایع لبنی هستند که گرانفروشی می کنند و محصولات لبنی 
را بسیار بیشتر از نرخ های بین المللی به مردم می فروشند. صاحبان این صنایع باید برای 
صادرات به روسیه دست از گرانفروشی و منفعت طلبی بردارند.عسگر اولادی گفت: یکی از 
دلایلی که محصولات کشاورزی و غذایی مانند لبنیات بسیار گران تر از نرخ های بین المللی 
است بالا بود نرخ بهره بانکی در کشور و هزینه های فرعی است که صاحبان این صنایع برای 
خود می تراشند که به عنوان مثال هر کیلوگرم پسته به ٣٠ هزار تومان صادر می شود در 
حالی که برخی برندهای مطرح این محصول را تا بیش از کیلویی ٧٠ هزار تومان به مردم 
می فروشند اما همین منفعت طلبی و سودجویی برخی در بازار داخلی سبب شده تا صادرات 
پسته و دیگر محصولات مانند کشمش کاهش پیدا کند.رییس اتاق بازرگانی ایران و روسیه 
تاکید کرد: مسئولان دستگاه های نظارتی و وزارتخانه هایی مانند جهاد کشاورزی و صنعت، 
معدن و تجارت باید جلوی گرانفروشی صنایع را در کشور بگیرند و نگذارند آنها با منافع 
ملی بازی کنند.وی اظهار کرد: یکی  دیگر از مشکلاتی که در صادرات به روسیه وجود 
دارد، اعتبار برای خریدار است که باید از سوی بانک های دو کشور ایجاد شود اما هم اکنون 
این اعتبار از سوی بانک مرکزی به وجود نیامده است و صادر کنندگان مجبورند از اعتبار 

خودشان برای صادرات به روسیه استفاده کنند.

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس: 

وام 160 میلیونی مسکن 
بانک ها و دلال ها را پولدار می کند 

 عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی در خصوص وضعیت بازار مسکن 
گفت: متاسفانه این بخش از اقتصاد کشور از وضعیت خوبی به سر نمی برد و رکود آنرا 

فرا گرفته است.
محمد بیاتیان در گفتگو با ایلنا افزود: علی رغم حجم نقدینگی که در این بخش وجود 
دارد و اشتغال زا بودن آن، متاسفانه دولت و وزارت مسکن و شهر سازی برنامه مفیدی برای 

خروج از رکود ارائه نکرده اند.
نماینده مردم بیجار در مجلس شورای اسلامی با اشاره به طرح وزارت مسکن مبنی بر 
اعطای وام ١6٠ میلیونی به خانه اولی ها گفت: این وام ها به نفع مصرف کننده نیست و در 
واقع طرح وام ١6٠ میلیونی که به ازای هر زوج قرار است 8٠ میلیون وام داده شود بیشتر 
به نفع بانک ها است تا مصرف کننده در واقع در این بین، مصرف کننده است که ضرر می 
کند. وی ادامه داد: با یک حساب سرانگشتی ساده می توان فهمید که این زوج باید 25٠ 
درصد از وامی که اخذ کرده اند را پرداخت کنند این در حالی است که در این طرح انبوه 
ساز و سازنده نیز منتفع نمی شود و تنها گروهی که از این وام سود می برند دلال ها و بانک 
ها هستند در واقع ما می خواهیم بازار را رونق می دهیم تا دلال ها و بانک ها پولدار شوند و 
از آن استفاده کنند. وی ادامه داد: اگر دولت به دنبال رونق بخش مسکن است باید به فکر 
تسهیلات ارزان قیمت باشد زیرا در شرایط اقتصادی فعلی و با توجه به کمبود نقدینگی در 

جامعه کسی از این وام ها استقبال نخواهد کرد.
وی در پایان تصریح کرد: با تسهیلات ارزان قیمت ساخت و ساز مسکن رونق می گیرد و 

بدین صورت حجم زیادی از نقدینگی های راکد شده آزاد خواهد شد.

معاون ساخت و توسعه راه آهن کشور  خبرداد: 

اتصال ریلی ایران به افغانستان در سال جاری 
معاون ساخت و توسعه راه آهن شرکت کشور با بیان اینکه ٤ هزار و ٧٠٠ کیلیومتر خط 
آهن در سطح کشور در دست ساخت است، گفت: امسال ساخت قطعه پایانی راه آهن 

ایران به افغانستان هم به اتمام می رسد. 
مسعود نصر آزادانی در گفت وگو با خبرنگار ایلنا اظهار داشت: در حال حاضر ١٠ هزار 
کیلومتر خط  آهن در کشور در حال بهره برداری است و به همین میزان نیز در پیوست 

قانون، خط  آهن در دست ساخت داریم.
وی افزود: از ١٠ هزار کیلومتر طرح ساخت راه آهن در کشور،  ٤ هزار و ٧٠٠ کیلومتر خط  

آهن در حال ساخت است که بین ١5 تا 9٠ درصد پیشرفت فیزیکی دارد.
نصر آزادانی  با بیان اینکه ٣ هزار و 5٠٠ کیلومتر راه آهن نیز در حال مطالعه و آماده سازی 
برای اجرا است، ادامه داد: ١5٠٠ کیلومتر از طرح های پیوست قانون به تدریج برای 

بهره برداری تکمیل شده است.
معاون ساخت و توسعه راه آهن کشور گفت: توسعه شبکه ریلی به نحوی است که باید در 
فازهای مختلف اجرا شود؛ بهره برداری از یک فاز شروع می شود و با افزایش تقاضا ظرفیت 

پیش بینی شده در طرح اولیه، اجرا می شود.
نصر آزادانی با بیان اینکه سهم حمل و نقل ریلی از کل بار و مسافر کشور در حال حاضر 
رقم بالایی نیست ، اظهار داشت: با وجود تأکید همه مدیران و سیاست های کلان توسعه 

ریلی امروز سهم ریل در حمل بار و مسافر کمتر از ١٠ درصد است.
معاون ساخت و توسعه راه آهن کشور ادامه داد: با توجه به گستردگی کشور و پراکندگی 
در  راه  آهن  باید سهم  ترانزیت  در  استراتژیک کشور  موقعیت  و  ترافیکی  قطب های 

جابه جایی های کشور بیش از 5٠ درصد باشد.
وی با بیان اینکه فاصله متوسط مبداء تا مقصد در حمل بار در کشور ما متوسط 6٠٠ 
کیلومتر است، گفت: طبق قاعده باید بارهایی که در مسیری بیشتر از 5٠٠ کیلومتر جابه جا 
می شوند، با راه آهن حمل شوند در حالی که امروز سهم حمل و نقل جاده ای در جابه جایی 

بار کشور 9٠ درصد است.
نصر آزادانی افزود: در حال حاضر راه آهن بافق-مشهد و اتصال آن به خاف و هرات 
افغانستان 9٠ درصد پیشرفت فیزیکی دارد که در حال بهره برداری است و ٧٤ کیلومتر 

باقیمانده آن در حال تکمیل روسازی است که امیدواریم امسال به بهره برداری برسد.
معاون ساخت و توسعه راه آهن کشور بیان کرد: این پروژه مشکل تأمین منابع مالی 

داشت و اگر چنین مشکلی وجود نداشت در سال 9٤ به بهره برداری کامل می رسید.
معاون ساخت و توسعه راه آهن کشور گفت: اتصال کریدورهای ترانزیتی به کشورهای 
همسایه اولویت اصلی این معاونت است تا علاوه بر منافع اقتصادی، منافع ملی قابل توجهی 

برای کشور داشته باشد. در این راستا کریدور ترانزیتی به افغانستان را دنبال می کنیم.
وی افزود: بخش قابل توجهی از بارهای کشور افغانستان به آب های آزاد خلیج فارس 
و دریای عمان می رود و تلاش می کنیم این کشور را از طریق ریل و خط آهن داخل 
کشور به آب های آزاد متصل کنیم، مسیری که بخش قابل توجهی از آن در سال جاری 

به افتتاح می رسد. 
روابط عمومی اداره کل امور مالیاتی استان قم

مهلت ارائه الکترونیکی اظهارنامه مالیات 

بر ارزش افزوده دوره زمستان 9٤ 

  ww.TAX.gov.ir از طریق سامانه

حداکثر تا پایان فروردین ماه سال جاری 

می باشد.

قابل توجه 
مودیان محترم  مالیاتی:

وزیر آموزش و پرورش از رشد 6٧ درصدی دریافتی 
فرهنگیان در دولت یازدهم خبرداد و گفت:میانگین 
دریافتی فرهنگیان در دولت یازدهم برای برخی افراد 

بیشتر و برای برخی کمتر بوده است.
 علی اصغر فانی  شنبه شب در برنامه »تیتر امشب« 
شبکه خبر درباره حادثه مدرسه سیستان و بلوچستان 
اظهار کرد : در اثر باد و باران دیواری در یک ساختمان 
متروکه در جوار مدرسه در منطقه بلوچستان خراب 
می شود و در پی این حادثه یکی از همکاران فرهنگی 
کشته و یکی دیگر از همکاران مصدوم می شوند.وزیر 
آموزش و پرورش تصریح کرد : در سفری که پنجشنبه 
گذشته به این منطقه داشتم با خانواده این افراد دیدار 
کردم.وی با اشاره به شایعه استعفای خود در روزهای 
اخیر تصریح کرد: شاید ریشه این شایعه؛ سیاسی و 
غرض ورزی باشد و این موضوع از طریق مراجع ذیربط 
در دست پیگیری است.فانی تأکیدکرد: تأمین نیروی 
انسانی در آموزش و پرورش از طریق معلمان رسمی که 
حدود یک میلیون نفر هستند صورت می گیرد و بخش 
دیگر از طریق نیروهایی است که به موجب مصوبه 
مهر 9٤ مجلس در آموزش و پرورش مشغول به کار 
شده اند.وزیر آموزش و پرورش با اشاره به رسیدگی به 
مطالبات فرهنگیان خاطرنشان کرد : در جلسه ای که 
امروز عصر با دکتر نوبخت داشتیم این موضوع بررسی 
شد و امیدواریم این مطالبات به زودی پرداخت شود.

فانی با اشاره به پاداش پایان خدمت فرهنگیان که در 
سال 9٣ بازنشست شده اند گفت: پاداش این همکاران 
که 9٠٠  داشت  لازم  اعتبار  تومان  میلیارد   ١٠5٠
میلیارد تومان آن پرداخت شده و مابقی ظرف دو هفته 
آینده واریز خواهد شد.وی افزود: در بودجه سال جاری 
٤5٠٠ میلیارد تومان برای پاداش پایان خدمت پیش 
بینی شده است که پس از تصویب در مجلس شورای 
پرورش  و  آموزش  شد.وزیر  خواهد  اسلامی پرداخت 
درباره طرح رتبه بندی معلمان تصریح کرد: رتبه بندی 
از آغاز مهر ماه 9٤ طی احکام صادر شده اجرایی شده 
است و حدود 8٣٠ هزار نفر مشمول این طرح شده 
اند.فانی گفت: بر اساس این طرح، حقوق فرهنگیان از 

8٠ تا 59٠ هزار تومان افزایش داشته است و در سال 
95 همکارانی که مشمول شرایط رتبه بندی در سال 
9٤ نبوده اند و حال این شرایط را دارند در این طرح 
قرار می گیرند.به گزارش ایلنا، وی افزود: افزایش حقوق 
برای فرهنگیان در سال 9٤ شامل افزایش رتبه بندی، 
افزایش دولت برای کارکنان و افزایش حق مرزی بوده 
که همه این موارد برای حقوق فرهنگیان اعمال شده 

است.
وزیر آموزش و پرورش با اشاره به برخی انتقادها 
به طرح رتبه بندی کارکنان در آموزش و پرورش 
گفت: ما از قانون خدمات کشوری استفاده کردیم و 
رتبه بندی معلمان را به اجرا درآوردیم در حالی که 

برخی از دوستان اعتقاد داشتند که باید از روش های 
دیگری استفاده کنیم.فانی با بیان این که در سال 95 
برای اجرای طرح رتبه بندی معلمان به ٣5٠٠ میلیارد 
تومان اعتبار نیاز داریم ، تصریح کرد : فرهنگیانی که 
حداقل شش سال سابقه کار داشته باشند  طرح رتبه 
بندی شامل آنان خواهد شد.وی گفت: طرح رتبه بندی 
شامل همکاران بازنشسته نمی شود و آنها مشمول 
خدمات سازمان بازنشستگان هستند.وزیر آموزش و 
پرورش درباره سند تحول بنیادین در وزارت آموزش 
و پرورش گفت: در این سند شش زیر نظام پیش بینی 
شده که یکی از آنها زیرنظام برنامه درسی است که 
به تصویب رسیده و مورد استفاده قرار می گیرد و5 

زیر نظام دیگر آماده شده تا در شورای عالی آموزش 
گیرند.فانی  قرار  تصویب  مورد  و  بررسی  پرورش  و 
تأکید کرد: زیرنظام فضای آموزشی هم در جلسه 
گذشته بررسی هایش تمام و سندش آماده شده است 
و از این پس سازمان نوسازی باید بر اساس این سند، 
مدرسه بسازد.وی با اشاره به شعار ساماندهی نیروی 
انسانی خود در این وزارتخانه گفت: وزارتخانه ای که 
حدود 9٧ تا 98 درصد اعتبارش کارکنانش هستند 
باید مهمترین هدفش هم ساماندهی نیروهای انسانی 
اش باشد که یکی از مهمترین ارکان مدیریتی ، همین 
است و در حال حاضر 9٧6 هزار نفر نیروی انسانی در 
این وزارتخانه در حال خدمت هستند.وزیر آموزش و 

پرورش افزود: در حال حاضر بحث استخدام نیرو از بوم 
برای بوم را پیگیری می کنیم زیرا در مناطق محروم 
دچار کمبود نیروی انسانی هستیم و این موضوع در 
سال های اخیر در پذیرش فرهنگیان و استخدام نیرو 
در دستور کار قرار گرفته است.وی با یادآوری اینکه 
دوازده سال پیش یک سوم مدارس کشور ایمن بود 
تصریح کرد: اکنون دو سوم مدارس کشور ایمن است 
و امیدواریم بر اساس برنامه ریزی ها تا پایان برنامه 
ششم شاهد هیچ مدرسه غیر ایمنی در کشورنباشیم.

فانی افزود: یکی از مهم ترین چالش های معلمان وضع 
معیشتی است زیرا آنها به درستی معتقدند دریافتی 
شان نسبت به بعضی دستگاه ها پایین تر است و ما نیز 
تلاش کردیم تا دریافتی آنها افزوده شود اما محدودیت 
حال  عین  در  می کنیم،  درک  نیز  را  دولت  مالی 
معتقدیم که این فاصله را باید کاهش داد.وی افزود: ما 
در سال 9٤ بدترین سال مالی بعد از انقلاب را در دولت 
سپری کردیم اما در عین حال شاخص های آموزش 
و پرورش نیز در سال گذشته رشد داشته است.فانی 
یادآور شد: در سال گذشته با ساخت و بازسازی دو هزار 
مدرسه، ١١ هزار و ٤٠٠ کلاس درس در مجموع یک 
میلیون و 58٠ مترمربع در اختیار دانش آموزان قرار 
گرفت.وزیر آموزش و پرورش درباره استخدام در این 
وزارتخانه نیز گفت: مبنای اصلی استخدام ها از طریق 
جذب دانش آموختگان در دانشگاه فرهنگیان صورت 
خواهد گرفت و در دوره مسئولیت ما هیچ استخدام 
رابطه ای نداشتیم. فانی با اشاره به نیازهای بسیار زیاد 
مالی این وزارتخانه گفت: بودجه درخواستی ما برای 
سال جاری ٣٧ هزار میلیارد تومان بود که به علت 
محدودیت مالی کمی بیش از ٣٠ هزار میلیارد تومان 
آن در لایحه آورده شد و پیش بینی می کنیم در سال 
95 با کسری بودجه مواجه شویم.وی همچنین شرایط 
بیمه طلایی فرهنگیان را در سال 9٤ نسبت به سال 
9٣ مناسبتر ارزیابی کرد و افزود: تلاش خواهیم کرد 
وضعیت این بیمه به ویژه بیمه تکمیلی از نظر کمی و 
کیفی در سال 9٤ نیز توسعه پیدا کند تا رضایت نسبی 

فرهنگیان را فراهم آورد.

فانی خبرداد:

رشد ۶7 درصدی دریافتی فرهنگیان در دولت یازدهم
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مدیرعامل باشگاه فرهنگی ورزشی صبای قم:

عملکرد صبا برابر سایپا بی نظیر بود
محمدرضا کشوری فرد  اظهار کرد: خوشحالم که بعد از هفته ها شاهد انجام یک بازی 
خوب همراه با پیروزی شیرین و دلچسب از تیم صبای قم در چارچوب رقابت های لیگ 

برتر بودیم و مطمئنم این روند ادامه خواهد داشت.
وی خاطرنشان کرد: تیم ما بعد از هشت هفته ای که متاسفانه با بدشانسی موفق به 
کسب پیروزی نشده بود، در این دیدار کاملا مصمم و با انگیزه جبران امتیازات از دست 
رفته برابر سایپا تهران قرار گرفت و انصافا یک بازی بی نقص و کاملا حساب شده انجام داد.

مدیرعامل باشگاه فرهنگی ورزشی صبای قم بیان کرد: از زحمات علی دایی و دیگر 
اعضای کادر فنی تیم به خاطر تلاشی که برای موفقیت تیم انجام دادند تشکر می کنم و 
به تمام بازیکنان صبا نیز صمیمانه خداقوت می گویم و یقین دارم که این روند را همچنان 

ادامه خواهند داد.
وی یادآور شد: خوشبختانه تیم ما در این دیدار در تمامی خطوط اعم از دفاع، میانی 
و حمله بازی خوبی ارائه کرد و کاملا نسبت به تیم سایپا بر جریان بازی مسلط بود، ما 
بارها موقعیت گل داشتیم که اگر دقت بیشتری انجام می دادیم به گل های بیشتری هم 

می رسیدیم.
کشوری فرد بیان کرد: باز شدن پای فرواردهای ما به گل یک اتفاق خوشایند و مهم 
بود، در خط حمله ما فرید بهزادی کریمی با سرعت خود بارها خط دفاعی تیم سایپا را آزار 
داد و خوشبختانه دو بار نیز گلزنی کرد، ضمن اینکه محمد قاضی نیز در این دیدار بسیار 
خوب و پرتلاش ظاهر شد و بازی  بدون توپ و جنگندگی بالایی که با مدافعان حریف 

داشت موجب شد تا دیگر بازیکنان به خوبی دروازه حریف را باز کنند.
وی تاکید کرد: صبای قم در این دیدار آنقدر خوب بود که سایپا در تمام لحظات بازی 
هیچ حرفی برای گفتن نداشت و اگر بازی همچنان ادامه پیدا می کرد ما می توانستیم 
حتی گل های بیشتری به ثمر برسانیم ولی مهم سه امتیاز بازی بود که با یک نتیجه 

خوب کسب شد.
مدیرعامل باشگاه فرهنگی ورزشی صبای قم راجع به نحوه قضاوت داور مسابقه صبای 
قم و سایپا تهران، ابراز کرد: در نیمه نخست روی صحنه ای که دروازه بان بوسنیایی تیم 
سایپا فرید بهزادی کریمی را درون محوطه جریمه این تیم با خطا متوقف کرد، صد در صد 

برخورد انجام شد و داور مسابقه پنالتی صبا به راحتی نادیده گرفت.
وی در پایان اظهار کرد: از اینکه کادر فنی با صبر و متانت برای موفقیت تیم تلاش 
می کنند از آنها تشکر می کنم، ما به سهم خود قدردان زحمات و تلاش های بازیکنان و 
مربیان تیم هستیم و امیدوارم که همین روند منجر به نتیجه گیری موفق صبا در پنج 

هفته پایانی لیگ برتر شود و با بهترین جایگاه لیگ پانزدهم را تمام کنیم.
گفتنی است: تیم فوتبال صبای قم در دیدار خانگی هفته بیست و پنجم رقابت های 
لیگ برتر فوتبال باشگاه های کشور میزبان سایپا تهران بود و در پایان با درخشش اکبر 
صادقی و فرید بهزادی کریمی که هر کدام دو گل به ثمر رساندند به برتری چهار بر صفر 

دست یافت.

از ٣٠ فروردین صورت می گیرد

رقابت سیاه جامگان قم برای صعود به لیگ 
دسته اول فوتبال ایران

 مسابقات مرحله دوم از فصل 95 - ١٣9٤ لیگ فوتبال رده سنی نوجوانان باشگاه های 
کشور بر اساس برنامه ریزی فدراسیون فوتبال از روز سی ام فروردین ماه آغاز می شود و 

فوتبالیست های نوجوان سیاه جامگان قم برابر حریفان خود به میدان می روند.
 نماینده فوتبال استان قم در مرحله گروهی این رقابت ها که اسفند ماه سال گذشته 
برگزار شد عملکرد خوبی داشت و در نهایت با کسب نتایج مطلوب و به دست آوردن 
امتیازات لازم مجوز صعود به مرحله دوم لیگ منطقه ای فوتبال نوجوانان ایران را کسب 

کرد.
زمان برگزاری دیدارهای مرحله دوم مسابقات فصل جاری لیگ مناطق رده سنی 
نوجوانان باشگاه های کشور در حالی مشخص شد که با اعلام رسمی فدراسیون فوتبال، 
تیم های نوجوانان مخابرات ایلام، اکباتان اردبیل، ذوب آهن اردبیل، شهرداری همدان و 
ستاره شهر قزوین از گروه دوم به این مرحله صعود کرده اند و این مسابقات به میزبانی تیم 

مخابرات ایلام از سی ام فروردین تا چهارم اردیبهشت در ایلام برگزار می شود.
تیم فوتبال نوجوانان سیاه جامگان قم نیز که یکی از تیم های حاضر در گروه نخست 
مقدماتی فصل جاری لیگ منطقه ای نوجوانان ایران بوده و به مرحله دوم راه یافته، در این 
مرحله با تیم های نساجی مازندران، شهرداری نوشهر، پرسپولیس قائمشهر، سایپا تهران و 

البرز شهر جدید رقابت می کند.
بر اساس برنامه ریزی فدراسیون فوتبال کشورمان این تیم ها برای صعود به مرحله 
نهایی از روز سی ام فروردین ماه به مدت 6 روز تا چهارم اردیبهشت ماه به میزبانی تیم 
فوتبال نوجوانان نساجی مازندران با یکدیگر به رقابت خواهند پرداخت تا صعود کننده ها 

مشخص شوند.
همچنین از گروه چهارم مرحله مقدماتی مسابقات مناطق رده سنی نوجوانان لیگ 
امسال، تیم های نوجوانان ایرانجوان بوشهر، امید گناوه و ستارگان شیراز به مرحله بعدی 
راه یافته اند و از اول تا پنجم اردیبهشت به میزبانی تیم ایرانجوان بوشهر به رقابت با یکدیگر 

می پردازند.
دیدارهای مقدماتی فصل جاری لیگ های پایه فوتبال قهرمانی باشگاه های کشور 
در رده های سنی نونهالان، نوجوانان، جوانان و امید در حالی توسط فدراسیون فوتبال 
برنامه ریزی و برگزار شد که از قم سه تیم در لیگ های نوجوانان و جوانان برابر حریفان 

قرار گرفتند.
در لیگ نوجوانان فوتبال باشگاه های کشور دو تیم به نام های سیاه جامگان و هنگ به 
نمایندگی از قم به میدان رفتند و در پایان بازی های مرحله گروهی تیم هنگ از گردونه 
رقابت ها کنار رفت اما تیم سیاه جامگان قم مجوز صعود به مرحله پایانی را به دست آورد.

مسابقات لیگ فوتبال نوجوانان باشگاه های کشور در گروهی که تیم سیاه جامگان قم 
حضور داشت با رقابت 6 تیم برگزار شد و براساس قرعه کشی انجام شده در فدراسیون 
فوتبال، تیم های حاضر در این گروه بازی های خود را به شکل دوره ای برای کسب مجوز 

صعود به مرحله نهایی انجام دادند.
رقابت های این گروه به مدت یک هفته به میزبانی هیئت فوتبال استان مرکزی و 
تیم های میلان و صبای اراک به انجام رسید و تیم فوتبال نوجوانان سیاه جامگان قم 
با کسب سه پیروزی و دو باخت با 9 امتیاز به همراه تیم سایپا تهران به مرحله نهایی 

صعود کرد.

امیر عابدینی عنوان کرد:

 نباید دست کی روش بهانه داد
رئیس پیشین فدراسیون فوتبال با تاکید بر اینکه انتخابات این فدراسیون قطعا در زمان 
مقرر برگزار خواهد شد گفت: باید به گونه ای رفتار کنیم که بهانه دست کی روش ندهیم 

و اجازه دهیم کارش را کند.
 امیر عابدینی با اشاره به آخرین وضعیت تغییرات در اساسنامه فدراسیون فوتبال و 
احتمال لغو انتخابات این فدراسیون گفت: دستگاه های نظارتی در حال رصد مشکلاتی 
هستند که در اساسنامه وجود دارد. همه بحث هایی که مطرح شده پیرامون این است که 
علی کفاشیان دو دوره چهار ساله را پشت سرگذاشته و دیگر نباید رئیس فدراسیون باشد. 

به همین خاطر دنبال این هستند که این موضوع در اساسنامه قید شود.
وی افزود: اساسنامه سال 86 در حضور نماینده دولت به تصویب رسیده اما باید در 
زمان خودش کارهای مربوط به بردن به دولت و تایید نهایی انجام می شد که این 
اتفاق نیفتاده است. با این حال اگر موضوعی مصوبه داشته باشد اما در هیات دولت 
تصویب نهایی نشود و یک ماه از زمان آن بگذرد خود به خود قدرت اجرایی شدن و 

تایید شدن را پیدا می کند.
عابدینی خاطر نشان کرد: برهمین اساس الان هم کسی نمی گوید که در این مدت 
کار غیر قانونی صورت گرفته است بلکه حرف این است که باید از این به بعد قانونمندتر 

کارها پیش برود.
عضو هیات رئیسه سازمان لیگ برتر با اشاره به تمایل وزیر ورزش برای پیگیری این 
موضوع گفت: خوشبختانه وزیر ورزش اصرار دارد که اساسنامه هر چه سریعتر به تصویب 
برسد. الان همه باید تلاش کنند تا این مشکل حل و انتخابات برگزار شود چرا که ما 
درگیر مسائل بین المللی هم هستیم و طبیعتا در این فضا باید از تنش و درگیرهای 

داخلی پرهیز کنیم.
رئیس پیشین فدراسیون فوتبال در مورد مسائلی که پیرامون کارلوس کی روش به 
وجود امده است نیز گفت: به هر حال ایشان یک مربی کاربلد و با تجربه هستند که برای 

فوتبال ما خوب کار کرده اند. 
حالا که برنامه های او را مصوب کرده ایم باید به حرف هایش بها بدهیم. اگر با برنامه 
هایش موافقت کرده ایم باید ابزار لازم را هم در اختیارش قرار دهیم. باید کاری کنیم که 

بهانه دست او ندهیم.
امیر عابدینی با تاکید بر اینکه انتخابات فدراسیون فوتبال قطعا روز یازدهم اردیبهشت 
ماه برگزار خواهد شد گفت: پیشنهاد بنده این بود که انتخابات فدراسیون برگزار شود و 
بعد از آن کمیته ای پنج نفره دور هم بنشینند و تغییراتی که لازم است را در اساسنامه 

ایجاد کنند.
وی در پایان بازهم به موضوع کی روش اشاره کرد و گفت: الان مسئولان دولتی به این 
مهم رسیده اند که باید از کی روش استفاده شود. ایشان مربی کاربلد و حرفه ای هستند 
و طبیعتا نمی شود او را رد کرد. اما اینکه اختیاراتش را مشخص نکنیم هم نمی شود. 
اگر از ابتدا با کی روش برخورد حرفه ای صورت می گرفت حالا این مسائل و اتفاقات 

پیش نمی آمد.

ژیمناستیک قم در مسیر توسعه

 ورزشی که مادر همه رشته هاست
گزارش از: رضا جعفری

 برای قرار گرفتن در جریان فعالیت های ژیمناستیک قم 
سری به خانه ژیمناستیک قم زدیم، یکی از دو مکان تخصصی 
که در دو منطقه شهر قم در اختیار این هیئت ورزشی قرار دارد 
و با امکانات کامل در اختیار شهروندان قمی و فرزندان قد و 

نیم قد آنها قرار دارد.
ژیمناستیک یکی از ٤5 هیئت ورزشی استان قم است که 
برای رشد و توسعه آن پیش از غلامرضا ملکی که هم اکنون 
ریاست این هیئت را بر عهده دارد، افرادی همچون برادران 
مهره ساز، عباس جهان بینی و ناصر حمزه ای مسئولیت ریاست 

یا سرپرستی آن را بر عهده داشته اند.
غلامرضا ملکی رئیس هشت سال اخیر هیئت ژیمناستیک 
قم از تمامی آنها به نیکی یاد می کند و می گوید: انصافا در 
زمان های قبل زحمات زیادی برای رشد این رشته کشیده 
شده است اما واقعیت این است که ژیمناستیک نیاز به فضاهای 

بیشتر برای فعالیت دارد.
فعالیت بیش از 70 باشگاه خصوصی

 در ژیمناستیک قم
ورزشی است که در آن حرکات نیازمندِ قدرت، انعطاف بدنی، 
چابکی، تعادل و هماهنگی اعضای بدن به نمایش گذاشته 
می شود اما نزدیک به سه دهه بود که ژیمناستیک قم تنها 
یک مکان اختصاصی به نام سالن ژیمناستیک مجموعه ورزشی 
تختی قم را در اختیار داشت و تمام فعالیت های این رشته در 
این سالن متمرکز شده بود و امروز بیش از ٧٠ باشگاه خصوصی 
نیز در این رشته فعالیت می کنند. با وجود تمام محدودیت ها از 
آغاز دهه 9٠ مدال آوری این رشته برای ورزش قم آغاز شده و 
اهالی این رشته بعد از سال ها رنگ مدال را در ژیمناستیک قم 
دیده اند، سال 92 چهره مستعدی همچون محمد هادی وشنوه 
توانست در رقابت های نوجوانان کشور مدال نقره بگیرد و این 
مدال را در سال 9٣ به رنگ طلا ارتقاء بدهد و بدین ترتیب بعد 
از ٤٠ سال این توفیق نصیب ورزش قم و خانواده ژیمناستیک 
شود. مقطعی بود که این هیئت در رتبه بندی هیئت های 
ژیمناستیک سراسر کشور یا مکان 26 یا رتبه 2٧ را در اختیار 
داشت و رئیس هیئت می گوید: در بانوان اصلا ما را با حساب 
نمی آوردند چون کاری صورت نگرفته بود اما برنامه ریزی کردیم 
و اساتید بزرگ این رشته نظیر استاد طاهرخانی، میرقائمی 
سرمربی تیم ملی و تنی چند از قهرمانان مطرح این رشته را به 
قم آوردیم و علاوه بر آموزش مربیان ژیمناستیک قم زیر نظر 
آنها، از تجارب و ایده های آنها نیز به خوبی استفاده کردیم و 

کلاس های قهرمانی فعال شدند. 
برخورداری ژیمناستیک قم از دو فضای اختصاصی

 از رئیس هیئت ژیمناستیک استان قم راجع به وضعیت 
این هیئت ورزشی جویا شدیم و ملکی گفت: در بخش بانوان 
اتفاقات خوبی در ژیمناستیک رخ داده است، ابتدا باید از زحمات 
خانم زهرا صادقیان به خاطر تلاش برای توسعه ژیمناستیک 
بانوان قم تشکر کنم، ضمن اینکه از زمان حضور بتول السادات 
رفیعی پور در این هیئت تحولات ژیمناستیک قم بیشتر شده 
است، یک زمان خانم نقدی مدرس فدراسیون را به قم آوردیم 
تا بانوان و دختران ما را آموزش بدهد، اکنون نیز به شرایط 
خوبی در بخش بانوان رسیده ایم.  غلامرضا ملکی چهارمین 
رئیس هیئت ژیمناستیک قم است که از حدود 9 سال قبل 
مسئولیت ریاست هیئت ژیمناستیک قم را پذیرفته ، زمانی 
که این رشته تنها یک سالن در مجموعه ورزشی تختی را در 
اختیار داشت و در آن تنها وسایل اولیه ژیمناستیک موجود بود.  
ژیمناستیک که اکنون در قم دارای دو فضای اختصاصی یعنی 
خانه ژیمناستیک و سالن تختی قم است، به گفته فعالان این 
رشته، یکی از سخت ترین رشته ها در مقایسه با دیگر ورزش ها 
محسوب می شود زیرا قهرمان آن باید تبحر و تخصص در 
استفاده و فعالیت با 6 وسیله مختلف را داشته باشد و یک مربی 
فعال در این رشته نیز باید این توانایی را داشته باشد که کار با 
6 وسیله تخصصی ژیمناستیک را به هر ورزشکار آموزش بدهد.

 آموزش در هر یک از حرکات این رشته توسط مربیان فعال 
در آن بسیار سخت و دشوار است و چیزی نزدیک به هشت 
ما زمان می برد تا یک ورزشکار به طور کامل آن را فرا بگیرد، 

نکته دیگر این است که امکانات موجود در این رشته ورزشی 
نیز بسیار هزینه بر است. 

پیست زمینی خانه ژیمناستیک قم در دهه 8٠ از طریق 
تعامل با کمیته ملی المپیک در حدود 2٠٠ میلیون تومان 
هزینه برده است در حالی که تهیه همین پیست در حال حاضر 
چیزی نزدیک به سه برابر هزینه دارد و مدلی که اکنون در خانه 

ژیمناستیک قم موجود است از آلمان تهیه شده است.
 راه اندازی خانه ژیمناستیک قم و تجهیز

 سالن تختی
 ملکی در ادامه می افزاید: »ژیمناستیک ورزش مادر تمام 
رشته ها است و زمانی که مسئولیت در این رشته ورزشی را 
پذیرفتم با خودم گفتم اگر ما مکانی با عنوان خانه ژیمناستیک 
نکرده ایم،  این رشته  برای  باشیم، گویا هیچ کاری  نداشته 
به همین دلیل از طریق کمیته ملی  المپیک و رئیس وقت 
فدراسیون یعنی دوست خوب آقای محتشمی و همچنین 
استانداری و اداره کل تربیت بدنی سابق استان قم این موضوع را 
پیگیری کردیم تا خوشبختانه به نتیجه رسیدیم.  در آن مقطع 
به ما گفتند که یکی از فضاهای ورزشی قم در منطقه ای دور 
از دسترس با بودجه وزارت نفت در حال احداث است ولی این 
مکان برای رشته های توپی و چند منظوره در حال ساخت بود 
که با پیگیری های فراوان سرانجام موافقت برای تغییر کاربری 
آن را گرفتیم و آن را به خانه ژیمناستیک تبدیل کردیم.  به 
واقع باید بگویم که خون دل زیادی خوردیم تا این مکان یعنی 
خانه ژیمناستیک منطقه انسجام قم سر و شکل واقعی به خود 
بگیرد، مکانی که الان در کنار آن ساختمان های زیادی احداث 
شده و به شکلی زیبا در آمده، در زمان آغاز فعالیت ما در آن 
در یک منطقه بیابانی قرار داشت و باور کنید وقتی تا شب 
می خواستیم در آن فعالیت کنیم از حمله احتمالی سگ های 
ولگرد در بیابان هراس داشتیم.  برای تجهیز خانه ژیمناستیک 
قم به کف پوش و همچنین ایجاد چاله ابر، چیزی نزدیک به 
یک سال انتظار کشیدیم و در مرحله بعد از طریق ارتباط با 
فدراسیون ژیمناستیک و کمیته ملی  المپیک نسبت به خرید 6 
وسیله اصلی ژیمناستیک اقدام کردیم و آن را به قم و این خانه 
انتقال دادیم تا قم برای نخستین بار روی 6 وسیله قهرمان پروری 
کند.«  رئیس هیئت ژیمناستیک قم این رشته را ورزشی 
گران قیمت هم می داند و می گوید: هزینه مربیان و خرید های 
کمک آموزشی را خودمان تامین می کنیم، ضمن اینکه همانند 
خانه ژیمناستیک منطقه انسجام، سالن ژیمناستیک مجموعه 
ورزشی تختی قم را نیز به 6 وسیله این رشته مجهز کرده ایم 
و هر دو سالن با بهترین امکانات در مسیر قهرمان پروری برای 
ژیمناستیک قم فعال هستند.  وی در پاسخ به این سئوال که 
»آیا بهتر نیست فضا و امکانات ویژه این رشته را در مناطق 
محروم قم نیز دایر کنید تا دسترسی به این رشته و امکان 
حضور مردم در تمام نقاط قم در ژیمناستیک فراهم شود؟« 
می گوید: واقعیت این است که وسایل این رشته ورزشی بسیار 
گران هستند و این برای ما مقدور نیست که هر نقطه قم مکانی 

را در نظر بگیریم و آن را تجهیز کنیم.
 ملکی در ادامه می افزاید: باشگاه های خصوصی با مجوز این 

هیئت و اداره کل ورزش و جوانان استان قم در نقاط مختلف 
استان به هم استانی ها خدمات می دهند، به ویژه اینکه به ایام 
اوقات فراغت دانش آموزان نیز نزدیک تر می شویم و استقبال از 
این رشته بیشتر می شود. در خانه ژیمناستیک و سالن تختی، 
امکانات خوبی برای والدین ورزشکاران نیز فراهم شده، سالن را 
به کتابخانه مجهز کرده ایم تا هم یک اقدام فرهنگی باشد و هم 
اینکه در زمان حضور ورزشکاران، پدر و مادر آنها از وقت فراغت 

خود به خوبی استفاده کنند.
 آماده سازی 60 قهرمان آینده دار

 برای درخشش در میادین داخلی و برون مرزی
 هم اکنون ژیمناستیک قم با 6 مربی نزدیک به 6٠ نفر 
جوان آینده دار را به صورت جدی پرورش می دهد تا در کشور 
و میادین برون مرزی حرف برای گرفتن داشته باشد، هنوز هم 
ژیمناستیک قم در مقایسه با استان هایی که نزدیک به چهار 
دهه سابقه قهرمانی دارند، ادعایی ندارد اما از نظر فدراسیون 
جزو هیئت های اول تا پانزدهم ژیمناستیک کشور است و 
رئیس هیئت می گوید: امسال قطعا جزو هیئت های برتر قرار 

می گیریم. 
ملکی می گوید: در صورت تجهیز امکانات مان حتما برای 
میزبانی رقابت های قهرمانی کشور تلاش خواهیم کرد زیرا در 
سال 9٤ موفق به کسب نخستین مدال طلای رشته خرک 
حلقه نیز شدیم و با چهار هزار ورزشکار بیمه شده که نزدیک 
به ١٧5٠ نفر آن را بانوان تشکیل می دهند آینده  روشنی برای 
این رشته متصور هستم. ژیمناستیک قم برای موفقیت های در 
عرصه های بالاتر و رفتن به سطح بین المللی هنوز هم به امکانات 
بیشتر نیاز دارد ولی بخش خصوصی برای حمایت از ما ورود 
نمی کند زیرا بهانه آنها این است که تبلیغات کمی در این رشته 
صورت می گیرد، در حالی که این رشته بیش از ١٠٠ مدال در 

سال گذشته کسب کرده است.
 تعامل با آموزش و پرورش 
برای توسعه ژیمناستیک قم

 بتو ل السادات رفیعی پور نایب رئیس هیئت ژیمناستیک قم 
هم در گفت وگو با فارس بیان می کند: با آموزش و پرورش 
تعامل بسیار خوبی داریم و بعد از کسب مدال از المپیاد دانش 
آموزان کشور امسال در بخش بانوان به صورت ویژه قصد 
سرمایه گذاری در این رشته را داریم و این تعامل بین هیئت 
ژیمناستیک قم و انجمن ژیمناستیک آموزشگاه های قم برقرار 
است.  وی می افزاید: از توان فنی و تجربه خانم نقدی مدرس 
فدراسیون ژیمناستیک که پنج سال سابقه مربیگری تیم ملی 
را دارد، چهار سال استفاده کردیم و در همان سال نخست این 
تعامل، مقام سوم مسابقات نونهالان و نوجوانان کشور نصیب 

ژیمناستیک قم شد و کاپ نقره تیمی نیز به بانوان رسید.
 رفیعی پور در پایان تصریح می کند: در سال 9٤ مقام اول 
کشور را برای نخستین بار کسب کردیم و 29 اعزام در قالب 
چهار تیم داشتیم، به دلیل اینکه ژیمناستیک یک رشته سخت 
و سنگین است معمولا خانم ها یا به آن ورود نمی کنند یا به 
محض آغاز فعالیت از آن کنار می روند ولی مجموعا در بخش 

بانوان خوب پیش رفته ایم.  

دوشنبه -بیست وسوم فروردین 1395 - سال نوزدهم - شماره 3974

اصفهانیان: 

 نمی دانم چرا ملوانی ها نسبت به عملکرد داور 
معترض هستند

رئیس کمیته داوران فدراسیون فوتبال گفت: داوران دیدار ملوان - پرسپولیس روز 
خوبی را پشت سر گذاشت و نمی دانم علت اعتراض ملوانی ها به داوری این بازی چیست.

فریدون اصفهانیان در واکنش به ادعای مسئولان و بازیکنان تیم ملوان مبنی بر اینکه 
در بازی با پرسپولیس برای دوازدهمین بار از اشتباهات داوری لطمه خوردند، گفت: من 
روز گذشته در نشست هیئت رئیسه فدراسیون فوتبال شرکت کرده و پس از آن نیز در 
راه بازگشت به شهرم بودم، به همین دلیل بازی تیم های ملوان و پرسپولیس را ندیدم، اما 
پس از آن صحنه های گل و پنالتی را دیدم. باید بگویم تصمیمات داور در این صحنه ها 
کاملًا درست بود، ضمن اینکه با برخی از همکارانم نیز صحبت کردم که آنها نیز به من 
گفتند اشتباهات داوری در این دیدار تأثیرگذار نبود، بنابراین نمی دانم چرا ملوانی ها 
نسبت به عملکرد داور معترض هستند. فکر می کنم در مجموع تیم داوری بازی ملوان - 

پرسپولیس روز خوبی را پشت سر گذاشت.
وی در مورد اینکه ملوانی ها معتقدند که در یک صحنه که کامیابی نیا با مازیار زارع 
برخورد کرد باید توسط داور اخراج می شد، اظهار داشت: من آن صحنه را ندیدم و باید 
فیلم بازی را ببینم تا در مورد آن صحنه نظر بدهم. بازهم اگر ملوانی ها ادله ای برا قضاوت 

بد داور بازی و یا کمک های او دارند آن را بررسی می کنیم.
رئیس کمیته داوران فدراسیون فوتبال در مورد مصاحبه های مازیار زارع و پژمان 
نوری که اعلام کردند اراده ای برای قهرمانی پرسپولیس وجود دارد، تأکید کرد: چنین 
مصاحبه های تحریک آمیزی آنهم در پنج یا شش هفته پایانی لیگ که بازی ها به اوج 
حساسیت خود رسیده باید به مراجع انضباطی فدراسیون ارجاع داده شود تا به آنها 
رسیدگی شود. در اینجا باید بگویم آقای زارع! تیم شما در لحظات پایانی گل می خورد 
چرا علیه داوران هجمه ایجاد می کنید؟! شما باید در این خصوص رفتار حرفه ای داشته 
باشید. مطمئن باشید اگر باشگاه ملوان مدارکی دال بر اینکه از اشتباهات داوری در دیدار 
مقابل پرسپولیس لطمه خورده است، ارائه کند، آنها را بررسی می کنیم. اطمینان داشته 
باشید از سوی کمیته داوران اراده ای برای قهرمانی پرسپولیس و یا هر تیم دیگری وجود 

ندارد و داوران ما در سلامت کاری کامل و بدون حواشی می خواهند قضاوت کنند.
اصفهانیان در مورد انتخاب داور دربی نیز گفت: باید برای قضاوت در دربی از داورانی 
استفاده شود که تجربیات لازم را داشته باشند. ما به موقع داوران دربی را معرفی خواهیم 
کرد، چرا که با معرفی زودهنگام آنها ممکن برای قضاوت در بازی روز جمعه با مشکلاتی 

دست به گریبان شوند.

طاهری:

 مسئولان اتفاقات انزلی را بررسی کنند

سرپرست باشگاه پرسپولیس گفت: بابت اتفاقاتی که در انزلی برای برخی هوادارانمان رخ 
داد ناراحت شدم و امیدوارم مسئولان مربوطه به این اتفاقات رسیدگی کنند.

علی اکبر طاهری در مورد اتفاقات حاشیه ای بعد از بازی تیمش مقابل ملوان و مورد 
ضرب وشتم قرار گرفتن تعدادی از هواداران پرسپولیس اظهار داشت: در هر صورت با 
توجه به اینکه فضای بسیار خوبی که بر فوتبال کشور حاکم است و لیگ در اوج جذابیت 
و هیجان برگزار می شود، خوشایند نیست چنین اتفاقاتی را در ورزشگاه ها شاهد باشیم 
و شخصاً بابت اتفاقاتی که برای تعدادی از هوادارانمان رخ داد، ناراحت شدم. امیدوارم 
مسئولان مربوطه به سادگی از کنار این مسئله نگذشته و بررسی های لازم در این مورد 

انجام شود.
وی در واکنش به مصاحبه های برخی بازیکنان ملوان مبنی بر اینکه اراده ای حاکم 
است تا پرسپولیس قهرمان لیگ شود، یادآور شد: در این مورد ما قضاوت را به 
کارشناسان واگذار می کنیم. شخصاً به عنوان یک هوادار فوتبال اتفاقات داوری بازی 
دیروز )شنبه( را از زاویه دیگری دیدم، اما مطمئناً کارشناسان بهتر می توانند در این 
مورد قضاوت کنند. شدت و هیجان بازی ها باعث می شود برخی بازیکنان در پایان 
بازی مصاحبه هایی را انجام دهند، اما انتظار ما این است که نفرات اسم ورسم دار و 
باتجربه تیم ها طوری صحبت کنند که ایجاد کدورت نشده و تهمت هایی نیز به تیم 

بزرگی چون پرسپولیس زده نشود.
طاهری در پاسخ به این سؤال که پیروزی پرسپولیس مقابل ملوان تا چه حد این تیم 
را به قهرمانی نزدیک کرده است، عنوان کرد:  من قلباً به این سؤال پاسخ می دهم. تیم ما 
توان قهرمان شدن را دارد و با همت همه و به امید خدا می توانیم در پایان فصل جشن 

قهرمانی بگیریم.
سرپرست باشگاه پرسپولیس در ادامه راجع به پیش بینی اش از دربی 82 نیز گفت: 
حساسیت بازی های هرچه جلوتر می رویم بیشتر می شود و دربی نیز از حساسیت خاص 
خودش برخوردار است. بازیکنان و مربیان پرسپولیس هم نهایت تلاش خود را انجام 
می دهند تا در دیدارهای باقی مانده برنده از میدان بیرون بیاییم و در پایان فصل ان شاءالله 

به آنچه می خواهیم برسیم.
وی در پایان در مورد تمهیداتی که باشگاه پرسپولیس برای دربی اندیشیده است، 
خاطرنشان کرد: برنامه ریزی هایی برای دربی انجام داده ایم. در یکی دو روز آینده با 
مسئولان مربوطه در این مورد جلساتی را برگزار خواهیم کرد تا ان شاءالله بتوانیم به نحو 

احسن دربی را برگزار کنیم.

 همه در انتظار ١١ اردیبهشت

 رقابت ۴ نفر برای یک صندلی
چهار نامزد انتخابات فدراسیون فوتبال در شرایطی با هم رقابت 
خواهند کرد که سوابق زیادی را در دوران مدیریتی خود در کارنامه 

دارند.
 2٠ روز تا مشخص شدن سرنوشت؛ سرنوشت فدراسیون فوتبالی 
که در 8 سال اخیر تحت هدایت علی کفاشیان هم روزهای خوب 
داشته و هم روزهای بد و البته روزهای پرحاشیه این فدراسیون بیشتر 
بوده است. حاشیه هایی که این روزهای آخر بیشتر هم شده است. 
از سرمربی تیم ملی گرفته تا هیئت رئیسه و وزارت ورزش، همه و 
همه منتظر تغییراتی در فدراسیون هستند تا فوتبال در این روزهای 
حساس خود شرایط خوبی داشته باشد. صحبت هایی شده مبنی 
بر اینکه انتخابات شاید به دلیل پروسه تأیید اساسنامه سال 86 در 
هیئت دولت به تعویق بیفتد که این بار علی کفاشیان راهکاری را 

پیش روی مسئولان وزارت ورزش گذاشته است.
رئیس فدراسیون فوتبال روز گذشته )شنبه( اعلام کرد که تأیید 
اساسنامه سال 86 در هیئت دولت زمان بر است و از این رو امکان 
دارد انتخابات به تعویق بیفتد. کفاشیان پیشنهاد داد که انتخابات با 
اساسنامه سال 9٠ برگزار شود و پس از مشخص شدن رئیس جدید، 
پروسه تأیید اساسنامه در هیئت دولت کلید بخورد. پیشنهادی که 
باتوجه به حاشیه های اخیر فوتبال به نظر منطقی می رسد و باید 
دید آیا وزارت ورزش وجوانان با این پیشنهاد موافقت خواهد کرد 
یا نه. با این حال و در شرایط کنونی چهار کاندیدای باقی مانده از 
هفت کاندیدای ثبت نام کننده در انتخابات ریاست فدراسیون، منتظر 

مشخص شدن این وضعیت هستند.
چهار کاندیدا که هرکدام با شرایط و انگیزه ای خاص پا به عرصه 
انتخابات گذاشته اند، شرایط نسبتاً متفاوتی برای حضور در انتخابات 
دارند. چهار کاندیدایی که شاید تاحدودی شناخته شده باشند، اما 
برای آشنایی بیشتر با آنها معرفی مختصری به ترتیب حروف الفبا از 

این چهار کاندیدا داریم. 
مصطفی آجورلو

قهرمانی پاس در لیگ برتر و معرفی چندین ستاره فوتبال از 
این تیم شاید یکی از یادگارهای مصطفی آجورلو در فوتبال باشد. 
مدیرعاملی که خیلی ها قهرمانی پاس را مدیون مدیریت او می دانند 
و سابقه این مدیر باعث شده تا وارد انتخابات فدراسیون شود. آجورلو 
البته دو دوره قبل هم قصد حضور در انتخابات را داشت، اما باتوجه 
به روندی که به وجود آمده بود و اقداماتی که از سوی علی آبادی 
صورت گرفت، پشیمان شد و علی کفاشیان توانست وارد ساختمان 

سئول شود.
آجورلو به غیر از مدیرعاملی باشگاه پاس تهران، سوابق دیگری 

هم در مدیریت ورزش دارد.  مدیرکل تربیت بدنی سپاه پاسداران، 
مدیرعامل باشگاه های فجر شهید سپاسی، پاس تهران و استیل آذین 
از جمله سوابق آجورلو به شمار می رود. او مدتی هم در سازمان 
ورزش شهرداری مدیریت کرد و البته رئیس تربیت بدنی نیروهای 
مسلح آسیا هم بود و عضویت هیئت مدیره باشگاه تراکتورسازی را در 
کارنامه دارد. او حالا با پشتوانه سال ها حضور در ورزش برای حضور 
در فدراسیون فوتبال اعلام آمادگی کرده و امیدوار است با رأی مجمع 
این تجربیات را در فدراسیون به کار گیرد. آجورلو نواب رئیس خود را 
به این شکل معرفی کرده که علی کفاشیان نایب رئیس اول، منصور 
قنبرزاده نایب رئیس دوم پیشنهادی است و الهه عرب عامری هم نایب 

رئیس سوم و بانوان آجورلو به شمار می رود.
مهدی تاج

از  یکی  تاج  مهدی  فوتبال،  فدراسیون  مدیران حال حاضر  از 
فعال ترین آنها بوده که به عنوان نایب رئیس دوم در سازمان لیگ 
حضور دارد. فردی که پس از سال ها مدیریت در فوتبال که از اواخر 
دهه 6٠ آغاز شده بود، مدیریت های مختلفی را تجربه کرده است. 
او سابقه عضویت در هیئت مدیره باشگاه های سپاهان، ذوب آهن و 

پرسپولس را دارد و جزو مدیران اقتصادی محسوب می شود. رئیس 
فعلی سازمان لیگ در سه سال اخیر کارهای اجرایی خوبی را در 
لیگ برتر انجام داده و برگزاری مراسم افتتاحیه و اختتامیه که یکی از 

معضلات همیشگی لیگ بود، در زمان مدیریت تاج رفع شد.
نایب رئیس اول علی کفاشیان در چهار ساله اول مدیریت او، 
معاونت اداره کل صنایع استان اصفهان، مدیریت کل فروشگاه رفاه 
اصفهان، معاونت فروش و صادرات کارخانه ذوب آهن اصفهان چند 
پست اقتصادی دیگر را عهده دار بوده است. تاج برای نواب رئیس 
پیشنهادی خود، کفاشیان را به عنوان نایب رئیس اول، محمود 
اسلامیان را به عنوان نایب رئیس دوم و الهه عرب عامری را به عنوان 
نایب رئیس سوم و بانوان خود معرفی کرده است. باید دید اعضای 

مجمع به رئیس سازمان لیگ رأی مثبت می دهند یا خیر.
شهاب الدین عزیزی خادم

جوان ترین کاندیدای ریاست فدراسیون فوتبال، آخرین سابقه 
مدیریتش در ورزش عضویت چهار ساله در هیئت رئیسه فدراسیون 
فوتبال بوده است. او که پیش از این عضو هیئت مدیره باشگاه پیکان 
بود، در انتخابات سال 9٠ توانست با رأی خوبی و با پیشی گرفتن از 

علی فتح الله زاده و محمد رویانیان به عضویت هیئت رئیسه درآید. 
عزیزی خادم در حال حاضر در رشته روابط بین الملل دانشجوی 
دکتراست  و پیش از این سابقه های مدیریتی خوبی را در کارنامه 

خود ثبت کرده است.
معاون پارلمانی وزارت رفاه و تأمین اجتماعی، مدیرکل حقوقی و 
مجلس وزارت رفاه، مشاور رئیس مناطق آزاد کشور، مدیرعامل و 
عضو هیئت مدیره لیزینگ غدیر ایران خودرو، عضو هیئت مدیره و 
قائم مقام لیزینگ خودروکار، عضو هیئت مدیره و معاون ایران خودرو 
دیزل، عضو هیئت مدیره کانون لیزینگ های ایران، مدیرعامل و عضو 
هیئت مدیره شرکت هولدینگ ساختمان بانک ملی، مشاور عالی 
شرکت توسعه معادن ایران، رئیس هیئت مدیره شرکت حمل ونقل 

شستا و... از جمله سوابق اقتصادی عزیزی خادم محسوب می شود.
عزیزی خادم حضور در ورزش را هم از زمان حضورش در وزارت 
رفاه آغاز کرد و زمینه ساز حضور تعدادی از مدیران اقتصادی در هیئت 
مدیره باشگاه استقلال شد. پس از آن در هیئت رئیسه فدراسیون 
اتومبیل رانی عضویت داشت که این موضوع مربوط به پیش از حضور 
او در باشگاه پیکان بود که زمینه ساز حضورش در فدراسیون فوتبال 
شد. چارتر کردن پرواز تیم ملی به کره جنوبی، دیدار اعضای تیم ملی 
با حسن روحانی پس از صعود به جام جهانی و... هم از جمله اقداماتی 
بوده که عزیزی خادم در فدراسیون فوتبال توانسته انجام دهد. او حالا 

در انتظار رأی مجمع است.
عزیزالله محمدی

رئیس فعلی اتحادیه فوتبال ایران، از جمله مدیرانی بوده که در 
دوره اول ریاست علی کفاشیان در فدراسیون فوتبال حضور داشت و 
البته مدیریت چهار ساله سازمان لیگ را نیز برعهده داشت. عزیزالله 
محمدی که در دوره قبلی انتخابات نیز برای ریاست ثبت نام کرده 
بود، نتوانست با علی کفاشیان و البته محمدحسین قریب که هر دو 
به دور دوم رفتند، رقابت کند و در نهایت از بدنه فدراسیون جدا شد. 
وی حالا با تجربه ای بیشتر پا به عرصه انتخابات گذاشته و با سابقه ای 
که در مدیریت فوتبال دارد، می خواهد جانشین علی کفاشیان شود. 
محمدی از جمله مدیرانی بود که در فجرشهید سپاسی شیراز حضور 
داشت و از مدیریت در این باشگاه نظامی هم معرفی شد. او در 
ستاد نیروی زمینی سپاه پاسداران مسئول پرسنلی بود و در قرارگاه 
خاتم الانبیا و نیروی مقاومت بسیج فعالیت داشته است. محمدی به 
این امید آمده که برخلاف دوره گذشته اعضای مجمع به او رأی 
بدهند.به گزارش تسنیم باید دید در نهایت مجمع فدراسیون فوتبال 
در روز ١١ اردیبهشت 95 به چه فردی رأی اعتماد می دهد و کدام 

یک از این ٤ نفر جانشین کفاشیان خواهد شد.

دیدار فولاد و ملوان سه روز به تعویق افتاد
زمان دیدار تیم های فولاد خوزستان و ملوان بندر انزلی به درخواست باشگاه ملوان و با 

موافقت سازمان لیگ برتر فوتبال کشور با سه روز تاخیر برگزار خواهد شد.
به گزارش خبرگزاری مهر و به نقل از سایت باشگاه فولاد خوزستان، به دنبال درخواست 
مسوولان باشگاه فوتبال ملوان بندر انزلی از سازمان لیگ در خصوص تغییر زمان دیدار تیم های 
فوتبال آن باشگاه با تیم فولاد خوزستان از هفته بیست و ششم مسابقات لیگ برتر بعلت انجام 
پرواز مستقیم از رشت به اهواز و موافقت باشگاه فولاد خوزستان و سازمان لیگ و کمک به این 
باشگاه در راستای کاهش هزینه های مالی، مصوب شد که این دیدار با ٣ روز تاخیر در مورخ 

شنبه 28 فروردین ١٣95 و از ساعت ١٧:٣٠ در ورزشگاه غدیر اهواز برگزار شود.
پیش از این قرار بود که فولادمردان از ١9:١٠ روز چهارشنبه 25 فروردین ١٣95 این دیدار 

را برگزار کنند.
در حال حاضر فولاد با 28 امتیاز در رده دوازدهم و ملوانی ها با 2٣ امتیاز در رده سیزدهم 

جدول رده بندی قرار دارند.



5علمی و سلامت

تیمی از محققان آمریکایی موفق به شناسایی مجموعه جدیدی از ژنها شده اند که ممکن است 
مسؤول سکته مغزی و زوال عقل که دو مورد از رایج ترین بیماری های عصبی باشند.

به گزارش سرویس علمی ایسنا، محققان مرکز پزشکی دانشگاه بوستون یک ژن جدید موسوم 
به FOXF2 را شناسایی کرده اند که خطر ابتلا به سکته مغزی را به دلیل بیماری عروق کوچک 
در مغز افزایش می دهد.بیماری عروق کوچک نه تنها موجب سکته مغزی می شود بلکه همچنین 
از عوامل اصلی خطر ابتلا به زوال عقل بوده و با مشکلات راه رفتن و افسردگی نیز مرتبط است.

این تحقیق ممکن است به محققان در درک بهتر درمان و جلوگیری از سکته مغزی ایسکمیک 
و هموراژیک و شاید بیماری آلزایمر سایر انواع زوال عقل کمک کند.

تحقیقات پیشین بیشتر بر ژنهای عامل تصلب شریان و ژنهای موثر بر عملکرد پلاکت ها و 
فرآیندهای تشکیل لخته خون به عنوان عوامل خطر سکته ایسکمیک که در آن یک لخته باعث 
انسداد جریان خون به مغز می شود، تمرکز کرده بودند. یک مجموعه متفاوت از ژنها با سکته 
هموراژیک مرتبط بودند که خونریزی داخل مغز است.محققان با استفاده از ارتباط ژنوم گسترده 
 Lancet و همچنین فرابررسی به دنبال ژنهای جدید سکته مغزی گشتند که جزئیات آن در مجله

Neurology منتشر شده است. 

دانشمندان از قارچ باتری تولید می کنند!

پرواز موفقیت آمیز بالگرد برقی

تولید پوشش خودرویی ضدخش و ترمیم پذیر در کشور

محققان دانشگاه صنعتی امیرکبیر با همکاری موسسه رنگ و پوشش با استفاده از 
ترکیبات نانو ساختار توانستند در فاز آزمایشگاهی پوشش های خودرویی ضد خش و ترمیم 

پذیر تولید کنند.
 به گزارش خبرنگار علمی ایسنا رنگ و پوشش در مورد خودروها وقتی اهمیت می یابد 
که بارها خراشی روی سطح پوشش خودرو ایجاد شده و در کوتاه مدت سبب افت جلوه 
ظاهری و درنهایت منجر به پوسیده شدن، باد کردن و زنگ زدگی بدنه  فلزی خودرو می شود.

 به دلیل اینکه پوشش های مورد استفاده در اتومبیل تحت فشار و صدمات روزانه و دائمی 
قرار می گیرند، باید در برابر ناملایمات استحکام کافی را داشته باشند. از این  رو بهینه سازی 
خواص مکانیکی پوشش های خودرویی به منظور محافظت از بدنه  خودرو ضروری به نظر 

می رسد.
 امروزه، اعمال نانو ذرات با اشکال گوناگون درون پوشش ها مورد توجه بسیاری از محققان 
این حوزه از علم قرار گرفته است. در این راستا دکتر محسن محسنی، عضو هیأت علمی 

دانشگاه صنعتی امیرکبیر به همراه همکارانش تحقیقاتی را در این زمینه آغاز کردند.
 وی افزایش همزمان مقاومت در برابر خراش و همچنین قابلیت ترمیم شوندگی خش و 

خراش پوشش های خودرویی را هدف اجرای این طرح عنوان کرد و افزود: در این تحقیق، 
تأثیر دو نانوساختار پلیمری بر خواص مکانیکی و ترمیم پذیری روکش خودرویی مورد 

مطالعه و بررسی قرار گرفته است.
 محسنی، سختی و انعطاف پذیری را از جمله ویژگی های پوشش تولید شده ذکر کرد و 
گفت: استفاده از نتایج این طرح در اعمال پوشش بر روی سازه های فلزی به ویژه اتومبیل، 
موجب افزایش ماندگاری جلوه ظاهری اولیه و طول عمر پوشش شده و کاهش هزینه های 

ناشی از تعمیر صدمات سازه ها را به دنبال خواهد داشت. 
این محقق، بهبود مقاومت پوشش در برابر خراش و ترمیم شوندگی روکش را از دیگر 
مزایای این پوشش نام برد و ادامه داد: برای تولید این پوشش در ابتدا تأثیر پلیمر فوق 
شاخه ای و ترکیبات سیلیکونی نانو قفسه ای هر کدام به طور جداگانه بر روی خواص مختلف 
پوشش آکریلیک ملامین مورد ارزیابی قرار گرفت و در ادامه تأثیر حضور همزمان ترکیبات 

مذکور بررسی شد.
 وی با اشاره به نتایج به دست آمده، خاطرنشان کرد: نتایج به دست آمده نشان داد که 
افزودن پلیمرهای فوق شاخه ای در مقادیر کم علاوه بر بهبود خواص کلی روکش، چقرمگی 
پوشش را به  طور چشمگیری افزایش می دهد. همچنین افزودن ترکیبات سیلیکونی 
قفسه ای منجر به افزایش مقاومت در برابر خراش و خواص مکانیکی نانوکامپوزیت حاصل 

می شود.
 محسنی در عین حال یادآور شد: استفاده از ترکیب مذکور در مقادیر بالا کاهش 
انعطاف پذیری و از بین رفتن قدرت ترمیم پذیری روکش را در پی داشته است؛ ولی 
استفاده از هر دو ترکیب به طور همزمان موجب شده است که روکش، مقاومت به خراش و 

ترمیم پذیری را به طور همزمان داشته باشد. 
به گفته وی، پوشش خودرویی ضد خش و ترمیم پذیر در فاز آزمایشگاهی تولید شده 

و نتایج این طرح را می توان در صنایع هواپیماسازی و خودروسازی مورد استفاده قرار داد.
 نتایج این تحقیقات که حاصل تلاش های دکتر محسن محسنی عضو هیأت علمی 
دانشگاه صنعتی امیرکبیر و دکتر حسین یاری عضو هیأت علمی موسسه پژوهشی علوم و 
فناوری رنگ و پوشش است، در مجله Progress in Organic Coatings منتشر شده است. 

درمان پیرچشمی با الهام از ماهی دماغ  فیلی
محققان با الهام از نوعی ماهی موفق به درمان پیرچشمی شدند.

به گزارش خبرگزاری دانشجویان ایران )ایسنا( - منطقه خراسان به نقل از ساینس دیلی، 
ماهی دماغ فیلی، الهام بخش محققان برای درمان پیرچشمی شده است. پیرچشمی بیماری 
چشمی رایجی است که در آن عدسی چشم قابلیت تمرکز روی اشیای نزدیک را ندارد و عدسی 
نیز قابلیت انعطاف خود را از دست می دهد. عینک و لنز به درمان این بیماری کمکی نمی کنند 

و حتی حساسیت و دید در شب را مختل می کنند.
ماهی دماغ فیلی نوعی ساختار خاص شبکیه برای دیدن در نور کم و آب گل آلود دارد. شبکیه 
چشم این ماهی از یک سری ساختارهای عمیق فنجان مانند با دیواره های بازتابنده تشکیل شده 

است که به جمع آوری نور کمک می کند.
دکتر هانگریو جیانگ، محقق این بررسی اظهار کرد: این آزمایش روی انسان انجام شده و 

نتایجی را به دنبال داشته است.
در این آزمایش هزاران جام میکروسکوپی با آلومینیم بازتابنده ساخته شده که هر یک از آنها 
در شیشه برآمده کوچک انگشت مانندی قرار گرفته اند. برخورد نور به این برآمدگی با استفاده از 

دیواره های بازتابنده متمرکز می شود.
در حال حاضر، دانشمندان از این سیستم برای مدل چشم مکانیکی در آزمایشگاه استفاده 

کرده اند. از این ساختار در یک لنز شفاف استفاده شده و مورد امتحان قرار گرفته است.
با استفاده از جریان الکتریکی، از این لنز برای تغییر شکل و فاصله کانونی برای تصاویر نزدیک 

استفاده می شود.
نیروی این لنز از سلول خورشیدی تامین و در یک شبکه با استفاده از نانوساختار در لنز 

ذخیره می شود. 

کشف ژن جدید مسؤول سکته مغزی و زوال عقل

دانشمندان دانشگاه پردو آمریکا دریافتند که الیاف کربن 
به دست آمده از یک نوع قارچ وحشی می تواند برای ایجاد 
از  بهتری  عملکرد  که  گیرد  قرار  استفاده  مورد  آندهایی 

الکترودهای گرافیت معمولی در باتری های لیتیوم یون دارند.
به گزارش سرویس علمی ایسنا، محققان الکترودهایی را از 
یک گونه قارچ وحشی به نام " Tyromyces fissilis" ایجاد 

کرده اند.
باتری ها دارای دو الکترود، به نام آند و کاتد هستند. آندهای 

گرافیتی در اکثر باتری های لیتیوم یون استفاده می شود.
باتری های لیتیوم یون دارای مایعی به نام الکترولیت هستند 

و این یون ها در طول شارژ مجدد در آند ذخیره می شوند.
محققان این پژوهش دریافتند که الیاف کربن گرفته شده 
از قارچ Tyromyces fissilis که با نانوذرات اکسید کبالت 
ضمیمه اصلاح شدند، عملکرد بهتری از گرافیت معمولی در 
آند ها دارند. هر دو الیاف کربن و هم ذرات اکسید کبالت به 
صورت الکتروشیمیایی فعال هستند، بنابراین میزان ظرفیت به 

دلیل وجود هر دوی آنها بالاتر می رود.

آندهای هیبریدی یک ظرفیت پایدار 5٣٠ میلی آمپر ساعت 
در هر گرم دارند که یک و نیم برابر بیشتر از ظرفیت گرافیت 

است.
یکی از این روش ها برای بهبود عملکرد باتری، تغییر الیاف 
کربن با ضمیمه کردن فلزات خاص، آلیاژها یا اکسیدهای فلز 
است که به افزایش ذخیره سازی لیتیوم در طول شارژ کمک 
می کند. به گفته محققان، روش های کنونی که برای تولید 
الیاف کربن برای باتری استفاده می شود، اغلب از نظر شیمیایی 

سنگین و گران قیمت هستند.
بنابراین محققان این پژوهش تصمیم گرفتند تا از نیروی 
بالقوه قارچ ها به عنوان یک منبع برای الیاف کربن استفاده 
کنند. آنها با بررسی ساختار درونی این قارچها به خواص 
شگفت انگیز آنها پی بردند. آنها دریافتند که ساختار این قارچ ها 
بسیار لاستیکی و در عین حال بسیار سخت است. جالب توجه 
است که آنها با بریدن این قارچ ها متوجه وجود یک شبکه 
فیبری جالب در درون آن شدند.  آنها دریافتند که قارچ " 
fissilis Tyromyces " در مقایسه با سایر قارچ ها دارای الیاف 

فراوانی است. این الیاف در دماهای بالا در یک محفظه حاوی 
گاز آرگون و با استفاده از یک روش به نام تجزیه حرارتی 
پردازش می شوند و کربن خالص را در شکل اصلی الیاف قارچ 
تولید می کنند. این الیاف دارای یک آرایش بی نظم و درهم 
آمیخته مانند رشته فرنگی ماکارونی هستند و یک شبکه به هم 
پیوسته رسانا را تشکیل می دهند.  گفتنی است که این شبکه 
به هم پیوسته سبب انتقال سریع تر الکترون شده ، که می تواند 

سبب تسریع شارژ باتری شود. 

نسخه مدرنی از بالگردها با موفقیت به پرواز در آمد که مهمترین ویژگی آن برقی بودن است.
به گزارش خبرگزاری مهر، این فناوری جدید که Volocopter نام دارد، توسط مهندسان 

شرکتی موسوم به e-volo در آلمان طراحی و ساخته شده است.
شاید در نگاه نخست نتوان به راحتی این فناوری پروازی را یک بالگرد به شمار آورد. حتی 

برخی کارشناسان از تلفیق بالگرد و سیستم پروازی متعلق به بیگانگان فضایی برای توصیف این 
فناوری جدید استفاده کرده اند. این بالگرد مجهز به ١8 ملخ پروازی مجزا از یکدیگر است که 
در نخستین پرواز سرنشین دار خود توانست نظر کارشناسان را به خود جلب کند. این بالگرد 
در حالی روانه آسمان شد که کوچکترین لرزش اضافی در حرکات آن دیده نشد. کارشناسان 
موفقیت این پروژه را سرآغازی امیدوارکننده برای تحقق ایده هایی همچون تاکسی های هوایی 
ارزان و دوست دار محیط زیست به شمار می آورند. در ساخت این بالگرد برقی از مواد فیبر 
کامپوزیتی استفاده شده تا وزن آن تنها ٤5٠ کیلوگرم باشد.این سیستم پروازی دارای 9 باتری 
است که نیروی لازم برای عملکرد بی نقص تمامی موتورها و ملخها را برای رسیدن به حداکثر 
سرعت ١٠٠ کیلومتر بر ساعت را تأمین می کنند. به گفته سازندگان این بالگرد، محصول 
جدیدشان به رقم ساختار متفاوتی که دارد کنترل و هدایت آن به راحتی صورت می گیرد. 
تاکنون ١٠٠ پرواز آزمایشی با این بالگرد برقی صورت گرفته تا مجوزهای لازم برای پروازهای 
بیشتر آن صادر شود. مهندسان این پروژه اعلام کرده اند که از آینده این بالگرد مطمئن بوده و 

از امکان پرواز خودکار آن نیز خبر می دهند.

 دمنوش های گیاهی نوشیدنی هایی پر خاصیت و مفید 
هستند و بنابر موقعیت میتوان از انواع آنها استفاده کرد ؛ 
بهتر است این دمنوش ها را با عسل، خرما یا توت میل کنید 
،همچنین آنها را را میتوان با چند قطره آبلیموی تازه نیز میل 

کرد.
 دمنوش کوهی

طبیعت : گرم ، خواص : آرام بخش،ضد حساسیت،ادرار 
آور،باز کننده گرفتگی های روده و کبد،تقویت سیستم ایمنی

طرز تهیه : یک قاشق غذا خوری + دو لیوان آب جوش با 
شعله غیر مستقیم مدتی دم بکشد.

  دمنوش میوه نسترن
طبیعت : معتدل و خشک ؛ خواص : سرشار از ویتامین 
ث،مقوی معده،پایین آورنده فشار خون،ضد قند خون و ضد 

درد و ورم کلیه،ضد اسهال
طرز تهیه : پانزده عدد را در یک قوری + دو لیوان آب سرد با 
شعله مستتقیم جوش آید سپس شعله را کم کنید تا با همان 
شعله مستقیم یک ساعت باشد تا آب آن به تدریج بخار شود 

سپس با شعله غیر مستقیم سه ساعت دم بکشد.
  دمنوش بابونه

طبیعت : معتدل،گرم و خشک ؛ خواص : آرام بخش اعصاب 
و مغز و معده و روده و تقویت آنها،افزایش شیر مادر ،اشتها 
آور،ادرار آور قوی،ضد تب و لرز،ضد انگل،ضد یبوست،ضد 

سردرد،ضد سنگ مثانه،ضد بلغم و صفرا
طرز تهیه : یک قاشق غذاخوری + دو لیوان آب جوش با 

شعله غیر مستقیم مدتی دم بکشد.
  دمنوش به لیمو

طبیعت : گرم ؛ خواص : آرام بخش،خواب آور در شب،تقویت 
حافظه و معده،رفع درد شکم،رفع  خستگی،رفع گوش و ضد 
میگرن،ضد سردرد و سرگیجه، ضد تپش قلب،ضد نفخ،ضد 

آسم،ضد اسپاسم
طرز تهیه : یک قاشق غذاخوری + دو لیوان آب جوش با 

شعله غیر مستقیم دم بکشد.
  دمنوش آویشن

بینایی،جهاز  اعصاب  تقویت   : خواص  ؛  گرم   : طبیعت 
کننده  خون،باز  فشار  برنده  کلیه،بالا  و  هاضمه،معده،کبد 
انسداد،خشک کننده،تحلیل بادها و بلغم،لطیف کننده غذاهای 
غلیظ،اشتها آور،ادرار آور،جاری کننده حیض،تنقیه ریه،معده 
روده ها و کبد از رطوبت بلغم،رفع کولیت های مزمن،افزایش 
شیر مادر،پاک کننده سینه،باز کننده گرفتگی های روده،ضد 
سرفه،آضد  زکام،ضد  صفرا،ضد  بدن،ضد  رطوبت  انگل،ضد 
سم،ضد تنگی نفس،ضد غلظت خون و ضد عفونی کننده و 

میکروب کش شش برابر آنتی بیوتیک
طرز تهیه : یک قاشق غذا خوری + دو لیوان آب جوش با 

شعله غیر مستقیم دم بکشد.
  دمنوش اکلیل کوهی

طبیعت : گرم ومعتدل ؛ خواص : گیاه معجزه گر قوی 
مقوی اعصاب، ادرارآور، پاک کننده ریه ها، بادشکن، تسکین 
درد کبد، برای تنگی نفس و برای بیماریهای عصبی وتشجی 
مفید،تقویت کننده معده وبدن، ضد عفونت کلیه،ضد صفرا،ضد 
بلغم ،ضد دلهره،ضد اضطراب،ضد آسم ،ضد زکام، ضد سیاه 
سرفه،ضد دردهای رماتیسمی استخوان و کمر، ضد سنگ 
کلیه ومثانه،ضد کیسه صفرا،ضد میگرن،ضد بیخوابی،ضد 

غلظت خون
طرز تهیه : دو قاشق غذا خوری + دو لیوان آبجوش با شعله 

غیر مستقیم دم بکشد.  
دمنوش گزنه

طبیعت : گرم و خشک ؛ خواص : تحلیل ورم های سخت، 

چاق کننده بدنفباز کننده انسداد کبدو طحال،  تنقیه کننده 
ریه و معده، ،ضد قند خون،ضد غلظت خون،ضد چربی،ضد 
صفرا و بلغم،ضد سنک کلیه،ضد سرطان،ضد امراض کلیوی و 
خون در ادرار،ضد خونریزی ها،ضد ریزش مو،ضد خستگی،ضد 

انگل،ضد کرم روده
طرز تهیه : یک قاشق غذا خوری + دو لیوان آبجوش با شعله 

غیر مستقیم دم بکشد.  
دمنوش مرزنجوش

طبیعت : گرم ؛ خواص : آرام بخش اعصاب، بهترین داروی 
میگرن کهنه و درد شقیقه ها و سردرد،خلط اور،تب بر،اشتها 
آور،تقویت عمومی بدن،ضد نفخ و ورم معده،ضد اسهال،ضد 

اخلاط مضر،ضد سرما خوردگی
طرز تهیه : یک مشت کوچک + دو لیوان آبجوش در کتری 

ریخته با شعله غیر مستقیم دم بکشد.
  دمنوش ریوند چینی

طبیعت : گرم و خشک به سمت تری ؛ خواص : ضد برودت 
معده و کبد، ضد سرفه مزمن،ضد تنگی نفس، ضد سل،ضد 
زخم ریه،ضد زخم روده و استسقاء،ضد یرقان،مسهل و ضد 

اخلاط غلیظ و رقیق،مدر،ضد دردهای کلیه و مثانه و رحم
طرز تهیه : چند تکه ریوند + مقداری آب که آن را بپوشاند با 
شعله مستقیم آرام جوش آورده بعد آن را با شعله غیز مستقیم 

2 الی ٣ ساعت دم بکشد تا به رنگ آلبالویی در آید.
  دمنوش استخودوس

طبیعت : گرم و خشک ؛ خواص : آرام بخش اعصاب ، تقویت 
کننده سلولهای مغز، افزایش شیر مادر، کاستن نفخ و گاز 
معده و روده، شادی آور، باز کننده انسداد عروقی،مسهل،ضد 
بلغم و سودا خصوصا سودای مغز، ضد میگرن،ضد زکام ،ضد 
آسم،ضد برونشیت،ضد دل پیچه، ضد رماتیسم،ضد درد سینه، 
ضد تنگی نفس و سرف ،ضد اگزما،ضد عفونی کننده دستگاه 

مجاری ادراری،در اکثر بیمارریها کاربرد دارد.
طرز تهیه : دو قاشق غذا خوری + دو لیوان آبجوش در کتری 

ریخته با شعله غیر مستقیم دم بکشد.
  دمنوش فلوس

طبیعت : معتدل ؛ خواص : مسهل صفرا، دافع اخلاط 
فاسد،ضد افسردگی،ضد صرع،ضد میگرن ،ضد بواسیر،ضد 
یبوست مزاج؛ تقویت کننده اعصاب،تقویت کننده قلب،تقویت 

کننده مجاری ادرار،تقویت کننده دستگاه تنفسی
طرز تهیه : یک قاشق غذا خوری + دو لیوان آب سرد با شعله 

مستقیم کمی بجوشد بعد با شعله غیر مستقیم دم بکشد.
  دمنوش زیره سیاه

طبیعت : بسیار گرم ؛ خواص : لطیف کننده، قابض،برطرف 
کننده بادهای غلیظ،بالا برنده فشار خون، سوزاننده چربی 
اضافی، تصفیه خون، مدر، افزایش شیر مادر،کاستن گاز معده 
و روده، درمان تنگی نفس، تحریک اشتها،تقویت قلب و عروق 

معده
طرز تهیه : ١ قاشق مربا خوری + دو لیوان آبجوش با شعله 

غیر مستقیم دم بکشد.  
دمنوش بهار نارنج

خواص : آرامبخش،مفرح،نشاط آور،اشتها آور،تقویت کننده 
قلب،تقویت کننده اعصاب،تقویت کننده نیروی جنسی؛ رفع 
دل پیچه و گاز معده، تسکین درد سینه و سردرد های عصبی.

طرز تهیه : یک قاشق غذا خوری + دو لیوان آبجوش با شعله 
غیر مستقیم دم بکشد.

  دمنوش برگ درخت به
کننده  نرم  و  قابض   : ؛ خواص  ومعتدل  گرم   : طبیعت 

سینه،مقوی قلب،مفرح،نشاط آور.
طرز تهیه : ١٠ تا ١5 عدد برگ را 2٠ دقیقه خیسانده و 
بشویید و در یک لیتر آب در قوری ترجیحا ظرف مسی حرارت 
دهید و به محض اینکه به جوش آمده فورا شعله را ملایم کنید 
تا آب بدون حرکت شروع به بخار کند و گاهی برگ ها را بر 
هم بزنید زمانیکه ١/٣ بخار شد چای آماده است ؛ می توانیداز 

هل یا چوب دارچین برای برای معطر کردن استفاده کنید.
  دمنوش افتیمون

طبیعت : گرم و خشک ؛ خواص : از بین برنده ورم ها، لطیف 
کننده، بازکننده انسداد و مفرح قلب، جهت بیماری های مغز 
و اعصاب مانند سردرد، تشنج، افسردگی، کاووس و وسواس و 
بیماری های مفاصل مفید است،به تنهایی مسهل بلغم و سودا 
و با بنفشه مسهل صفرا میباشد،برای آرامش و تقویت اعصاب 
دم کرده افتیمون بخورید ؛ تاثیر آن روی سر خوب است و برای 

آلزایمر نیز مفید است.
از آنجایی که بسیار لطیف و ضعیف است   : طرز تهیه 
جوشاندن و کوبیدن آن سبب از بین رفتن خاصیت آن میشود 
؛ هنگام مصرف نباید آن را نرم کوبید و یا زیاد جوشاند، بلکه 
باید با شعله غیر مستقیم و خیلی آهسته و طولانی مدت دم 
کنید. نکته مهم : مصرف زیاد افتیمون برای گرم مزاجان مضر 

است.

خواص بهترین دمنوش های گیاهی
فواید توت فرنگی چیست؟

وقتی که صحبت از یک میوه خوشمزه و پرخاصیت در میان باشد مطمئناً توت فرنگی 
به خوبی قدرت نمایی خواهد کرد و سایر رقیبان چیزی کم نخواهد داشت. رژیم گرفتن 
همیشه کار راحتی نیست، بخصوص اگر عاشق شیرینی باشید. ولی با افزودن توت فرنگی 
به رژیم غذایی تان، می توانید از انواع غذاها، نوشیدنی ها و خوراکی های مختصر بدون 
احساس گناه لذت ببرید. بهتر از همه آن که، توت فرنگی کم کالری، دارای فیبر بالا، و 

بدون چربی است و طیف گسترده ای از مزایای بیشتر سلامتی را در بر می گیرد.
این هم بعضی از مزایای حیرت انگیز توت فرنگی که می توانید از آنها لذت ببرید:

1. توت فرنگی  تولید انرژی می کند
ما در طول روز برای حفظ سطح انرژی به غذا و خوراکی   نیاز داریم. وقتی صحبت از 
مبارزه با خستگی می شود، توت فرنگی انتخابی عالی است چون حاوی نیترات است که به 

گردش خون سالم کمک می کند.
2. توت فرنگی می تواند خطر حمله ی قلبی را کاهش دهد

مطالعه ای که توسط دانشکده  ی بهداشت هاروارد در امریکا و دانشگاهی در آنگلیای 
شرقی بریتانیا انجام شد رژیم های غذایی را در بین 9٣٠٠٠ زن 25 تا ٤2 مورد برسی قرار 
دادند. محققان دریافتند که خوردن سه وعده توت فرنگی یا بلوبری در هفته می تواند خطر 

حمله ی قلبی را تا ٣2 درصد کاهش دهد. 
3. توت فرنگی حافظه ی کوتاه مدت را تقویت می کند

توت فرنگی فقط برای بدن ما خوب نیست، برای مغزمان هم عالی است. در یک مقاله ی 
چاپ شده در مجله ی کشاورزی و شیمی کشاورزی و مواد غذایی، محققان دریافتند که 
سطح بالای انتی اکسیدان در میوه هایی مثل توت فرنگی می تواند حافظه را تقویت کند و 

از زوال ذهنی جلوگیری کند.
4. توت فرنگی خواص ضد پیری دارد

همین که سن مان بالا می رود بدن مان کولاژن کم تری تولید می کند و این امر به تولید 
چین و چروک منجر می شود. ویتامین ث موجود در توت فرنگی در تولید کلاژن بسیار حائز 

اهمیت است. توت فرنگی همچنین به کاهش سرعت سالخوردگی پوست کمک می کند.
5. توت فرنگی سلامت استخوان ها را تقویت می کند

وقتی به دنبال بهبود سلامت مان هستیم، خیلی راحت از استخوان های مان غفلت 
می کنیم، ولی با پا به سن گذاشتن، تراکم استخوان  کم می شود. توت فرنگی طیفی از 
مواد مغذی دارد که می توانند سلامت استخوان را بهبود ببخشند از جمله ویتامین ث، 

پتاسیم، ویتامین کا و مگنزیم.
6. توت فرنگی ایمنی بدن را تقویت می کند

زندگی های شلوغ، استرس، و یک رژیم غذایی نامناسب فقط بعضی از چیزهایی هستند که 
می توانند سیستم ایمنی مان را ضعیف کنند. مشکل این است که، اگر سیستم ایمنی مان به 
درستی  کار نکند ما در برابر بیماری ها آسیب پذیر می شویم. اگر مدام احساس کسالت می کنید، 
بدانید که قضیه به یک سیستم ایمنی ضعیف بر می شود. خبر خوب آن که توت فرنگی منبعی 

عالی از ویتامین ث است که کمک می کند از سیستم ایمنی محافظت کنیم. 
7. توت فرنگی کمک می کند چربی های ذخیره شده را بسوزانیم

وقتی بدن از آن چه می سوزاند چربی بیش تری ذخیره می کند، دچار اضافه وزن 
می شود. اما، انتی اکسیدان های یافت شده در توت فرنگی می تواند سرعت سوخت و ساز 
را افزایش دهد تا این که بدن از آن چه ذخیره می کند، چربی بیشتری بسوزاند. ویتامین 
ث توت فرنگی همچنین در حفظ سوخت وساز سالم که به وزن کم کردن کمک می کند 
نقش مهمی بازی می کند. ترکیب چربی سوز دیگر موجود در توت  فرنگی آنتوسیانین 
است- این ترکیب است که به توت فرنگی آن رنگ شاداب را می بخشد. در مطالعه ای که در 
مجله ی شیمی کشاورزی و مواد غذایی چاپ شد، محققان دریافتند که وقتی در کنار یک 
رژیم غذایی پر چربی به حیوانات آنتوسیانین می دهند، آنها 2٤ درصد کمتر از حیواناتی 

که به آنها آنتوسیانین داده نمی شود وزن اضافه می کنند.
چگونه مزایای سلامتی را به حداکثر برسانیم

برای به حداکثر رساندن مزایای توت فرنگی، همیشه تازه ترین توت فرنگی هایی را که 
می توانید پیدا کنید بخورید و توت فرنگی های بزرگ سرخ رنگی که بیش ترین ویتامین ث 

را دارند. در دمای اتاق توت فرنگی های تان را بخورید تا طعم تازه ی آن را بچشید.
در توت فرنگی های تولید شده با مقاصد تجاری معمولا از آفت کش ها استفاده می شود 
پس همیشه از توت فرنگی های ارگانیک استفاده کنید. آن قدر تهیه ی توت فرنگی راحت و 
سهل الوصول است که شما می توانید به یک سری از روش های مختلف از آن لذت ببرید. 
آنها خوشمزه هستند به راحتی بریده می شوند و با ماست محلی یا غلات سرو می شوند یا 
می توان به آنها آب اضافه کرد تا یک نوشیدنی خوشگوار درست شود. پس چرا ماجراجو 

نباشیم و یک چیز جدید را امتحان نکنیم؟

خواص شگفت آور تخمه کدو 
که تا حالا نمی دانستید!

در ادامه تعدادی از فواید آن را برای تان ذکر می کنم:
1- حفاظت از پروستات

 تخمه  ی کدو تنبل برای حفظ سلامتی غده ی پروستات مفید است و موجب کاهش 
مشکلات ناشی از دفع ادرار می شود که در بیماران مبتلا به بزرگی پروستات بیشتر 

مشاهده می  شود. 
از موادی که در تخمه کدو تنبل موجودند و موجب بهبود عملکرد پروستات می  شوند، 

می  توان به کاروتنوئیدها و اسیدهای چرب امگا ٣ اشاره کرد.
 2-درمان افسردگی

 تخم کدو تنبل دارای اسید آمینه ی تریپتوفان می  باشد. این اسید آمینه یک دشمن 
طبیعی برای از بین بردن افسردگی می  باشد، بدین ترتیب که تریپتوفان در بدن به 
سروتونین تبدیل می شود. همان طور که می دانید سروتونین یک ناقل عصبی است که 

باعث ایجاد آرامش و شادی می شود.
3- پیش گیری از پوکی استخوان

از آن جایی که تخمه کدو تنبل غنی از روی می  باشد، در پیشگیری از پوکی استخوان 
سودمند است. مطالعات نشان داده است که دریافت کم روی مرتبط با شیوع بالاتر پوکی 

استخوان )مخصوصا در مردان مسن( می  باشد.
با این که بیماری پوکی استخوان بیشتر در زنان یائسه دیده می شود، اما بد نیست بدانید 
که ٣٠ درصد شکستگی های استخوان لگن، در مردان اتفاق می افتد و از هر 8 مرد بالای 

5٠ سال، یک نفر شکستگی ناشی از پوکی استخوان را تجربه می کند. 
4-ضد التهاب طبیعی در آرتریت  ها

تخمه ی کدو تنبل به طور قابل ملاحظه  ای التهاب را کاهش می  دهد، بدون آن که 
همانند داروهای شیمیایی ضدالتهابی رایج مانند ایندومتاسین، دارای عوارض جانبی باشد.

5- پیش گیری از تشکیل سنگ کلیه
بر اساس مطالعات انجام شده، تخمه کدو از تشکیل سنگ  های کلیوی از نوع اگزالات 

کلسیم جلوگیری می  کند. 
6- درمان انگل ها

این تخمه ، در برخی فرهنگ  ها، به عنوان یک درمان طبیعی برای از بین بردن کرم  های 
نواری و دیگر انگل  ها استفاده می  شود. مطالعات همچنین نشان داده است که این دانه 
خوراکی، برای مبارزه با بیماری شیستوزومیازیس)تب حلزون(، که ناشی از آلودگی با نوعی 

کرم  قلاب دار به نام شیستوزوم می باشد، بسیار موثر است.
 7-کاهش دهنده ی کلسترول خون

تخمه کدو حاوی مقادیر قابل ملاحظه ای از فیتواسترول ها است. فیتواسترول ها ترکیباتی 
هستند که در گیاهان یافت می شوند و ساختمان شیمیایی مشابهی با کلسترول دارند. با 
دریافت میزان مناسبی از فیتواسترول ها، میزان کلسترول بد خون )LDL( کاهش می یابد.

8-پیشگیری از سرطان
همان فیتواسترول  ها که موجب پایین آوردن سطح کلسترول  بد می  شوند، موجب 
حفاظت بدن در برابر بسیاری از سرطان  ها نیز می  شوند. در واقع فیتواسترول، ایمنی بدن 

را بالا می  برد.
9-بهبود عملکرد مثانه

در برخی مطالعات نشان داده شده است که عصاره ی تخمه کدو تنبل موجب بهبود 
عملکرد مثانه حیوانات شده است. آلمانی ها معتقدند که این دانه برای درمان مثانه ی 
تحریک پذیر بسیار سودمند است. مطالعات دیگری نیز نشان داده اند که تخم کدو اثر قابل 
ملاحظه ای در بهبود مثانه ی بیش فعال دارا می باشد. این عملکردهای مثبت تخمه کدو 
تنبل به دلیل وجود اسیدهای چرب ضروری، منیزیم، سلنیوم، ویتامین E و کمک به فراهم 

کردن پروتئین میوزین)که برای انقباضات ماهیچه ای به کار می رود(، می باشد.
10- منبع بسیار خوبی از منیزیم و دیگر املاح

نصف لیوان تخمه کدو تنبل، 92 درصد از نیاز روزانه بدن به منیزیم را تامین می  کند. 
جالب است بدانید که بیش از ٣٠٠ واکنش بیوشیمیایی در بدن برای فعالیت خود به 
منیزیم نیاز دارند؛ در واقع منیزیم باعث حفظ فعالیت طبیعی ماهیچه ها و اعصاب، ضربان 
منظم قلب و استحکام استخوان ها می شود. همچنین منیزیم در متابولیسم انرژی و سنتز 
پروتئین نقش به سزایی دارد. تخمه کدو تنبل همچنین حاوی مقادیر قابل ملاحظه ای 
از منگنز، فسفر، آهن، مس و روی می  باشد. مهم ترین نکته اینکه، تا به حال تقریبا هیچ 

عارضه  ی جانبی از مصرف این دانه خوراکی گزارش نشده است.

افزایش طول عمر با خوردن کشک
کشک یکی از فرآورده های ماست با ماندگاری طولانی است .کشک در روش سنتی از 
ماست بدون چربی و یا دوغ باقی ماندهپس از کره گیری تهیه می شود . کشک خشک 

55 تا ٧5 درصدپروتئین دارد .
جالب است بدانید که هیچ ماده غذایی به این اندازه پروتئین ندارد کشک با وجود حجم 
کم دارای کلسیم ، پروتئین ،چربی ، نمک و ویتامینهای b١و b2 است کشک به مانند یک 

غذای مقوی ، گرسنگی را کاهش داده و حجم کمی از معده را اشغال می کند .
کشک ضد عفونی کننده دستگاه گوارش است همچنین محتوای بالای کلسیم و فسفر 
آن در پیشگیری از پوکی استخوان موثر است . تحقیقات نشان می دهد کشک مقادیر 
فراوان پیش ساز گلوتاتیون را دارد که به خوبی از دستگاه گوارش جذب و وارد گردش 
خون میشود و به راحتی از دیواره سلول هم عبور می کند خواص مهم گلوتاتیون در کنترل 
رادیکالهای آزاد موجب پیشگیری از سرطانها ،کند شدن روند پیری و افزایش طول عمر 

سلولها می شود .
به بیماران سرطانی بعد از هر وعده غذا 2تا ٣ قاشق کشک پاستوریزه بخورانید . کشک 
غذایی نفاخ است از این رو برای سهولت هضم آن میتوان کشک را به همراه نعناع خشک 
مصرف کرد . از آنجا که کشک غنی از پروتئین است محیط مناسبی برای رشد و تکثیر 
میکروارگانیسمها محسوب میشود از جمله این میکروارگانیسمها می توان از کلستریدیومها 
نام برد لذا قبل از مصرف، کشک را ١٠تا 2٠دقیقه بجوشانید تا از بار میکروبی آنکاسته شود .

علایم فساد کشک :
بوی تند و زننده ، تغییر رنگ ، بوی نامطبوع ، غلیظ شدن بیش از حد.

خواص جالب کاهو و سکنجبین!!

یک متخصص طب سنتی گفت: مصرف کاهو و سکنجبین با یکدیگر می تواند بی خوابی 
را درمان کند و دردهای مبهم بدن را کاهش دهد. 

دکتر قدیر محمدی، درباره مصرف کاهو و سکنجبین و تاثیر آن بر بدن گفت: در طب 
سنتی مزاج کاهو سرد و تر است و سکنجبین مزاج گرم و خشک دارد به این دلیل که 
سکنجبین از ترکیب سرکه و عسل درست می شود که به اندازه معین جوشانده شده و 
اثرات گرم و خشکی را بر جای می گذارد، درواقع اثرات گرم و خشک سکنجبین با اثرات 

سرد و تر کاهو تا حدودی یکدیگر را خنثی می کنند. 
وی در ادامه افزود: با توجه به اینکه کاهو خواب آور، مسکن و ضد درد است می تواند به 

همراه سکنجبین مصرف شود و عارضه ای نیز به همراه نداشته باشد. 
تاثیر مصرف کاهو در افراد دارای مزاج بلغمی 

 اگر کاهو را به تنهایی بدون سکنجبین مصرف کنیم ممکن است رطوبت، تری و سردی 
آن تاثیر نامطلوبی بر روی افرادی که سن بالا دارند یا دارای مزاج بلغمی هستند بر جای 

بگذارد اما اگر به همراه سکنجبین مصرف شود این عوارض را به همراه نخواهد داشت. 
وی با اشاره به اینکه کاهو جزء مواد غذایی است که خاصیت دارویی دارد، گفت: معمولًا 
اثرات سوء کاهو را سکنجبین از بین می برد و از گذشته تیز در رژیم غذایی ایرانیان این دو 

به همراه یکدیگر مصرف شده است.
این متخصص طب سنتی ادامه داد: سکنجبین نفوذ مواد را در بدن بیشتر می کند، 
باز کننده عروق بدن و مجاری است و خون بدن را تمیز می کند، از این جهت مصرف 
سکنجبین به تنهایی و یا با کاهو می تواند اثرات خوبی را بر بدن برجای بگذارد و و به دلیل 
گرم و خشک بودن سکنجین عوارض آن نیز با کاهو دفع می شود، در نتیجه این دو ماده 

عوارض یکدیگر را خنثی می کنند اما اثرات مثبت یکدیگر را خنثی نمی کنند. 
محمدی، با بیان اینکه مصرف کاهو و سکنجبین با یکدیگر می تواند بیخوابی را درمان 
کند و دردهای مبهم بدن را کاهش دهد، خاطرنشان کرد: سکنجبین با شکر نیز درست 
می شود اما درست کردن آن با عسل بهتر است؛ مصرف کاهو وسکنجبین با هم برای بدن 
ضرری ندارد اما همچنان که زیاده روی آب زیاد می تواند برای بدن مضر باشد مصرف زیاد 

این ماده غذایی نیز می تواند آسیب رسان باشد.
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اجتماعی 6

 به مناسبت  سالروز شهادت امام علی النقی )ع( 

فروغ هدایت 

سوم رجب سالروز شهادت امام علی النقی)ع( دهمین پیشوای شیعیان جهان است؛ امام 
همامی که حفاظت از خط فکری تشیع و پاسداری از فرهنگ اسلامی را به عهده گرفت 
و مبارزه با ستمگران زمان را سرلوحه اقدامات خود قرار داد.امام علی النقی)ع( در نیمه 
ذیحجه ی 2١2 هجری قمری در روستای صریا در نزدیکی مدینه دیده به جهان گشود، 
پدر ایشان امام محمدتقی)ع( پیشوای نهم شیعیان جهان و مادرش سمانه از بانوان درست 
کردار و پاکدامنی بود که قدرت الهی او را برای تربیت مقام ولایت و امامت مامور کرد و چه 
نیکو وظیفه ی مادری را به انجام رسانید.نام آن امام علی و کنیه ی ایشان ابوالحسن است. 
هادی و نقی مشهورترین لقب های امام دهم شیعیان محسوب می شود و از دیگر القاب 
امام علی النقی)ع( می توان امین، طیب، فقیه، ناصح، فتاح، مرتضی، نجیب و عالم را نام برد.

امام هادی)ع( پس از شهادت پدر بزرگوارشان امام محمد تقی)ع( در22٠ هجری قمری در 
حالی که تنها هشت سال و پنج ماه داشت، به مقام امامت رسید. دوران امامت ایشان ٣٣ 
سال به طول انجامید و در این مدت برای نشر احکام اسلام، آموزش و پرورش، شناساندن 
مکتب و مذهب جعفری و تربیت شاگردان و اصحاب گام های فراوانی برداشت.امام دهم)ع( 
نه تنها تعلیم و تعلم و نگاهبانی فرهنگ اسلامی را در مدینه عهده دار بود و لحظه ای از 
آگاهی مردم و آشنا کردن آنها با حقایق مذهبی دست بر نمی داشت، بلکه همواره در مسیر 
امر به معروف و نهی از منکر و مبارزه پنهان و آشکار با متوکل خلیفه ی عباسی، همت می 
گماشت.آن امام همام و امام حسن عسکری)ع( پیشوای یازدهم مسلمانان به عسکریین 
مشهور هستند، به این دلیل که خلیفه های بنی عباس آن امامان بزرگوار را از سال 2٣٣ 
هجری قمری به سامرا) عسکر( بردند و در این شهر زیر نظر داشتند. با تمام سختگیری ها ، 
هیچ عاملی نتوانست از نقش آموزشی و هدایت گری آن امام بکاهد . وی همواره در مسائل 
مورد اختلاف میان گروههای شیعه ، ونیز بحث هایی که در آن دوران در محافل اسلامی 
مطرح بود ، یاران خود را هدایت می کرد . امام هادی )ع ( بذل و بخشش بسیار می کرد 
. امام چنان شکوه وهیبتی داشت که وقتی بر متوکل خلیفه جبار عباسی وارد می شد او 
و درباریانش بی درنگ به پاس خاطر وی و احترامش برمی خاستند . خلفایی که در زمان 
امام )ع ( بودند : معتصم، واثق ، متوکل ، منتصر ، مستعین ، معتز ، همه به جهت شیفتگی 
نسبت به قدرت ظاهری ودنیای فریبنده با خاندان علوی و امام همام حضرت هادی دشمنی 
دیرینه داشتند و کم وبیش دشمنی  خود را ظاهر می کردند ولی همه ، به خصال پسندیده 
و مراتب زهد و دانش امام اقرار داشتند ، فضیلتها و قدرتهای علمی و تسلط وی را بر مسائل 
فقهی و اسلامی به تجربه ، آزموده و مانند نیاکان بزرگوارش )ع ( در مجالس مناظره و 
احتجاج ، وسعت دانش وی را دیده بودند . شبها اوقات امام )ع ( پیوسته به نماز و طاعت و 
تلاوت قرآنو راز و نیاز با معبود می گذشت .ایشان در علم، دانش و حکمت سرآمد زمانه ی 
خود بود. زیارت معروف به جامعه کبیره که در آن مقام امامان معصوم تبیین شده، یادگار 
امام دهم)ع( و نتیجه ی درایت و بینش توحیدی آن امام بزرگوار است.سرانجام امام علی 
النقی)ع( دهمین پیشوای مسلمانان جهان در سوم رجب 25٤ هجری قمری با نقشه ی 
معتمد عباسی مسموم شد و به شهادت رسید. اینک بارگاه ملکوتی ایشان در سامرا میعادگاه 

عاشقان و دوستداران خاندان اهل بیت)ع( است. 

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی: 

نیروهای مسلح مایه مباهات نظام هستند
 نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی گفت: نیروهای مسلح مایه افتخار و مباهات 
نظام اسلامی و مردم هستند زیرا به امر فرماندهی نایب امام زمان)عج( انجام وظیفه می کنند. 
به گزارش روابط عمومی اداره کل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم، 
احمد امیرآبادی در دیدار فرماندهان یگان های ارتش مستقر در استان قم که در آستانه 
روز ارتش صورت گرفت، با گرامیداشت یاد شهدای نیروهای مسلح، بسیج، ارتش، سپاه، 
نیروی انتظامی و شهدای مدافع حرم ابراز کرد: در هر کشوری آنچه که موجب دلگرمی 
ملت هاست، نیروهای مسلح آن کشور است که مایه قوام و دوام ملت و کشور بوده و به 
لحاظ دفاع از امنیت که خواست عمومی دولت ها و ملت هاست، بالطبع باید بیشتر مورد 
توجه قرار بگیرند.وی افزود: در نظام مقدس جمهوری اسلامی خدمت در نیروهای مسلح، 
مباهات و افتخار است چون به امر فرماندهی نایب امام زمان)عج( که عالمی آگاه به زمان، 
عادل، شجاع، بصیر، ساده زی و محبوب همه است، انجام وظیفه می کنند.نماینده مردم 
قم در مجلس شورای اسلامی با اشاره به حضور خود در محضر رهبر معظم انقلاب و 
ابراز خرسندی ایشان از تداوم خدمت به مردم قم گفت: ایشان فرمودند در همین صراط 
مستقیمی که قرار دارید، محکم بایستید.امیرآبادی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره 
به اشراف خود بر مسائل و مشکلات نیروهای مسلح و لزوم توجه دائمی به آنان ابراز کرد: 
تلاش کرده ایم در بودجه، آنچه که در خور شأن رزمندگان اسلام است، تخصیص یابد.

نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی همچنین بازدید خود از وضعیت واحدهای 
نیروهای مسلح مستقر در پاسگاه های مرزی، پایگاه های موشکی و دریایی و سایر یگان ها، 
انجام پیگیری های لازم را مورد توجه قرار داد و گفت: علاوه بر دغدغه حل مشکلات مردم 
و محرومیت زدایی از استان قم، برنامه هایی نیز برای نیروهای مسلح، رزمندگان، ایثارگران 
و... در دست اقدام است و با تلاش های و رایزنی هایی که در مجلس صورت می گیرد، شاهد 

حل مشکلات خواهیم بود.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:

 مشکلات حوزه بهداشت و درمان قم 
زیرساختی است 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: نگاه دولت و وزیر بهداشت نسبت به موضوع 
زیرساخت ها امر بسیار مهمی است و در این راستا نیز حرکت هایی شده که امیدواریم به 

نتیجه مطلوب برسد. 
به گزارش روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، ابوالفضل ایرانی خواه در دیدار با سید 
مهدی صادقی استاندار قم، افزود: در قم مشکلات زیرساختی وجود دارد و در طی دو سال 
گذشته تلاش برای رفع این مشکلات شتاب گرفته است. وی اضافه کرد: خدمات دانشگاه 
علوم پزشکی قم فقط در عرصه بیمارستان و درمان نیست، بلکه این مجموعه در تمامی 
مباحث بهداشتی، درمانی و آموزشی در حال خدمت گذاری به مردم است.وی ادامه داد: 
در کارهای خود هیچ نگاه سیاسی به امور نداریم و به دور از فضاسازی  ها و جنجال  های 
سیاسی در تلاش هستیم به یك موفقیت برسیم.ایرانی خواه به موضوع آموزش و پژوهش 
اشاره کرد و گفت: در این حوزه نیز امسال اقدام های خوبی را برنامه ریزی کرده ایم که 
امیدواریم به نتایج مطلوب برسیم.وی همچنین در دیدار احمد امیرآبادی فراهانی نماینده 
قم در مجلس، با اشاره به وظیفه حساس دانشگاه علوم پزشکی قم، گفت: نمایندگان مردم 
قم تلاش  های بسیاری در حوزه رفع مشکلات زیرساخت های درمانی استان داشته  اند که 
امیدواریم این حمایت  ها همچنان ادامه داشته باشد.ایرانی خواه بیان کرد: در سال جدید 
کارها به صورت متراکم انجام شده و تحولات به سرانجام رسیده و اگر نگاه  ها و توجهات 
نباشد، به طور حتم تلاش های صورت گرفته برای رفع مشکلات ابتر می ماند.رئیس 
دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: نگاه  ها درکارها باید خالصانه و خدماتی باشد و یکی ازدلایل 

عقب ماندگی نیز همین موضوع نگاه  های حاشیه  ای در کار است.

معاون توسعه مدیریت و منابع دانشگاه علوم پزشکی قم :

بیمارستان فرقانی خرداد ماه
 به بهره برداری می رسد

معاون توسعه مدیریت و منابع دانشگاه علوم پزشکی قم به راه اندازی بیمارستان فرقانی 
اشاره کرد و گفت: این بیمارستان 92 درصد پیشرفت دارد و در خرداد ماه امسال به بهره 

برداری می رسد.
بیمارستان تخصصی و فوق تخصصی فرقانی با٣5٠ تخت در 9 طبقه به متراژ 2٤ هزار 
مترمربع در حال ساخت است.علی اصغر اکرمی افزود: یکی از اقدام های ما در سال گذشته 
راه اندازی پردیس دانشگاه بود که برای راه اندازی آن ٣٤ میلیارد تومان هزینه کردیم.

وی اضافه کرد: کل اعتبارات 2١٠ میلیارد ریال بود اما سال گذشته یك هزار میلیارد ریال 
هزینه کرده ایم که امیدواریم بتوانیم با جذب اعتبارات مشکلات را برطرف کنیم.وی ادامه 
داد: یکی از مشکلات ما موضوع پارکینگ است که با شهردار نیز مکاتبه کردیم و امیدواریم 
پارکینگ در کنار دو مجتمع بیمارستانی نکویی و شهید بهشتی برای رفاه حال مردم ایجاد 
شود.اکرمی به راه اندازی بیمارستان نیروگاه قم اشاره کرد و گفت: این بیمارستان نیز در 
حال حاضر ٧8 درصد پیشرفت دارد که تاکنون ٣٤ میلیارد و 5٠٠ میلیون تومان برای 
احداث آن هزینه شده است.وی ابراز داشت: با راه اندازی این بیمارستان ١٧2 تخت به 
مجموعه تخت های بیمارستانی استان اضافه می شود و بخشی از مشکلات زیرساختی 

نیز برطرف خواهد شد.

فرمانده انتظامی شهرستان  قم خبرداد:

اعتراف سارق به 130 فقره سرقت در قم
فرمانده انتظامی شهرستان از دستگیری یک سارق ساختمان های نیمه کاره و اعتراف وی 

به ١٣٠فقره سرقت در قم خبر داد. 
سرهنگ هادی دیده وردر گفت وگو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهارداشت:در پی 
چندین فقره سرقت از اماکن نیمه کاره در استان قم با فعال نمودن گشت های نامحسوس، 
مراتب به صورت ویژه در دستور کار پلیس قرار گرفت و متهم حین سرقت آهن آلات توسط 
مأموران انتظامی پاسگاه قمرود دستگیر شد. فرمانده انتظامی شهرستان قم افزود:با بررسی 
های به عمل آمده و تحقیقات از وی، نامبرده به ١٣٠فقره سرقت ساختمان های نیمه کاره 
و انباری اعتراف و در ادامه 2همدست دیگر متهم نیز در ارتباط با پرونده مذکور، دستگیر 
و تحویل قانون شدند. به گفته وی تاکنون تعدادی از مالباختگان شناسایی و تحقیقات در 
خصوص شناسایی سایر مالباختگان همچنان ادامه دارد. سرهنگ دیده ور ضمن هشدار 
در خصوص عواقب عدم استفاده از نگهبان و همچنین دوربین در ساخت و سازها، تصریح 
کرد:با توجه به اینکه محل های سرقت در حاشیه شهر بوده و اماکن فاقد نگهبان، تجهیزات 
ایمنی و هشدار دهنده و همچنین دوربین های مدار بسته بودند سارق به راحتی اقدام به 

سرقت می کرد. 

فرمانده انتظامی ایرانشهر :

سارق مسلح در لباس زنانه دستگیر شد 
فرمانده انتظامی ایرانشهر گفت: سارق مسلحی که در این شهرستان در درگیری با 

ماموران انتظامی مجروح شده و با پوشیدن لباس زنانه قصد فرار داشت دستگیر شد. 
به گزارش روز یکشنبه سایت خبری پلیس، سرهنگ دوستعلی جلیلیان اظهار داشت: 
در پی وقوع چند فقره سرقت مسلحانه که باعث ایجاد نارضایتی در بین شهروندان شده 
بود، بلافاصله تیم ویژه ای از کارآگاهان پلیس بررسی موضوع را به طور گسترده آغاز کرد. 

وی ادامه داد: کارآگاهان پلیس با بررسی های میدانی و پایش اطلاعات تخصصی از 
دخالت یك سارق سابقه دار در این زمینه مطلع شدند. فرمانده انتظامی شهرستان ایرانشهر 
تصریح کرد: ماموران پس از انجام اقدامات شبانه روزی محل اختفای این سارق مسلح 
را شناسایی و تحت کنترل خود قرار دادند. جلیلیان افزود: این سارق مسلح به محض 
مشاهده ماموران به سمت آنان تیراندازی کرده و پس از مدتی درگیری مسلحانه در حالی 
که مجروح شده بود با پوشیدن لباس زنانه در حال فرار بود که دستگیر و از وی یك قبضه 
سلاح کمری کشف شد. وی با بیان اینکه این سارق مسلح دارای چندین فقره سابقه 
کیفری است، خاطر نشان کرد: این متهم در تحقیقات تخصصی پلیس به سه فقره سرقت 

مسلحانه مغازه اعتراف کرد.

10 مصدوم در واژگونی زانتیا حامل اتباع افغان 
واژگونی خودرو حامل اتباع افغان، ١٠ مصدوم بر جای گذاشت. 

سید مصطفی مرتضوی، سخنگوی سازمان امداد و نجات به عملیات جاده ای هلال احمر 
در محور نایین - اردستان اشاره و اظهار کرد: به دنبال واژگونی یک دستگاه خودروی زانتیا 
حامل اتباع افغان، در ساعت 9:2٠ روزیکشنبه تیم های امدادی جهت ارایه خدمات لازم به 
منطقه حادثه اعزام شدند.  به گفته مرتضوی، متاسفانه در این حادثه ١٠ نفر مصدوم شدند 
که چهار نفر آنها از سوی امدادگران هلال احمر و سایرین توسط اورژانس به مراکز درمانی 
منتقل شدند.  به گزارش ایسنا ،وی همچنین با اشاره به برخورد یک دستگاه کامیون با 
خودروی سمند ساعت 22:٤5 روز گذشته در استان فارس گفت: این حادثه در کیلومتر 

١8 محور فسا -داراب رخ داد. 
وی با اشاره به اعزام تیم امدادی جهت ارایه خدمات لازم به حادثه مذکور، گفت: متاسفانه 

در جریان این تصادف، دو نفر جان خود را از دست دادند. 
وی همچنین به واژگونی یک دستگاه سواری پراید ساعت ٠٤:5٠ صبح امروز 22 در 
خراسان جنوبی اشاره کرد و افزود: در پی این حادثه که در کیلومتر ١2 محور بیرجند - 

سربیشه رخ داد، متاسفانه سه نفر فوت کردند و یک نفر نیز مصدوم شد. 

 فرمانده انتظامی استان سیستان و بلوچستان گفت: طی عملیات ضربتی پلیس عامل 
شهادت مامور انتظامی ایرانشهر دستگیر شد.

سردار رحیمی فرمانده انتظامی استان سیستان و بلوچستان در گفت وگو با خبرنگار حوزه 
حوادث  باشگاه خبرنگاران جوان؛ در پی درگیری مسلحانه ماموران انتظامی شهرستان 
ایرانشهر با اشرار مسلح در تاریخ دوازدهم فروردین ماه سال جاری که منجر به شهادت 
سروان " محمد تقی زاده " و به هلاکت رسیدن یکی از عاملان این جنایت شده بود، 

دستگیری عامل اصلی این جنایت در دستور کار ماموران انتظامی قرار گرفت.
وی افزود: ماموران انتظامی پس از انجام اقدامات تخصصی شبانه روزی و اشراف اطلاعاتی، 
محل اختفای عامل اصلی به شهادت رساندن  این مامور نیروی انتظامی را در یکی از 

روستاهای شهرستان ایرانشهر شناسایی کرده و این محل را به طور نامحسوس تحت کنترل 
قرار دادند.فرمانده انتظامی استان سیستان و بلوچستان تصریح کرد: پس از اطمینان از 
حضور این شرور در مخفیگاهش، بلافاصله تیم های تخصصی و عملیاتی پلیس وارد عمل 
شده و در یک عمل عملیات هماهنگ و غافلگیرانه، این شرور مسلح را دستگیر و در بازرسی 
از محل، دو قبضه سلاح کلاش، یک دستگها خودرو مسروقه و مقادیر زیادی داروهای 
قاچاق را کشف کردند.سردار رحیمی با اشاره به اینکه تحقیقات تخصصی پلیس از این 
متهم همچنان ادامه دارد، خاطر نشان کرد: نیروی انتظامی با اشراراطلاعاتی خود اجازه 
نخواهد داد که قانون شکنانو مخلان امنیت عمومی در هیچ نقطه ای از این استان پهناور 

احساس  آرامش کنند.

فرمانده انتظامی استان سیستان و بلوچستان:

عامل شهادت مامور انتظامی ایرانشهر دستگیر شد

توی تاکسی و مترو، همه موافق ازدواج آسان و کم 
خرج هستند اما به دلایل ناشناخته ای، همین آدم ها 
عروسی خودشان و بچه هایشان که می شود، حاضرند 
کلیه شان را هم بفروشند که چند میلیون بریزند در 

جیب آرایشگاه ها و آتلیه ها و گل فروش ها.
عملیات ریختن پس انداز خانواده در جوب با اسم رمز 
»یه شب هزار شب نمی شه«، هر شب در حال اجراست 
و این وسط اگر یکی کلیه ای برای فروش نداشته باشد 
یا هر دوتا کلیه اش را برای زندگی لازم داشته باشد، 
تکلیفش معلوم است؛ برچسب خسیس و گدا می خورد 

و می رود پی کارش.
و  ندارید  دیگران  برچسب های  با  مشکلی  اگر 
خوشبختی تان را هم در گرو میلیونی برگزار شدن 
این »یک شب« نمی دانید، چند راه اصلی کم کردن 
هزینه های جشن عروسی این مواردی است که در 

آسمونی برای شما آوردیم
آرایشگاه عروس و داماد:

این را دیگر همه می دانند. چه بگویید عروسم، چه 
بگویید عروسی دعوتم، شما را دقیقا روی همان صندلی 
می نشانند و با همان وسایل آرایش می کنند؛ فقط برای 
عروس یک خرده بیشتر قربانتان می روند، یک خرده 
بیشتر لفت اش می دهند و خیلی بیشتر پولش را 
می گیرند. خیلی از عروس هایی که دلشان نمی خواهد 
چند صد هزار تومان از پول نازنین شان را توی صندوق 
آرایشگاه برزند، می روند آرایشگاه، می گویند عروسی 
خواهر شوهر کوچیکه یا جاری آخریه است و »یه 
جوری درستم کن نفهمن عروس کدومونیم! می خوام 
چشم همه دربیاد، فی فی جون!« مطمئن باشید طرف 
کل انرژی اش را می گذارد روی تبدیل شما به سیندرلا!

در آرایشگاه مردانه هم اگر بگویید دامادم، احتمالا یا 
مشکل کمبود توجه دارید، یا اضافه وزن پول توی جیب 
آزارتان می دهد! بعضی آرایشگاه ها برای اینکه پول ده 
برابری که می گیرند حلال شود، ممکن است بروند توی 
کار ابرو و سرخاب و سفیداب که آن وقت ممکن است 
تشخیص عروس از داماد در عکس های کلوزآپ مشکل 
شود! پول توی جیب تان را برای یک رستوران حسابی 

بعد از عروسی نگه دارید و بروید همان آرایشگاه قدیمی و 
بگویید: همان همیشگی!

لباس عروس:
بهترین راه، قرض کردن لباس یکی از دوستان و 
آشنایان است. اگر به هر دلیلی نشد، می توانید بعد از 
عروسی لباستان را بدهید به یک مزون آشنا که برایتان 
اجاره بدهد. شاید بخشی از پولش برگشت. هر چند 
بخشیدن آن به یک خیریه خاطره ارزشمندتری به جا 

می گذارد.
عکس و فیلم:

٤٠ تا عکس تا آخر عمرتان به کاری نمی آید! 8-٧ تا 
عکس برای در و دیوار خانه خودتان و آلبوم مامان هایتان 
کافی است، بقیه اش می ماند در آلبومی که یک ماه بعد 
از عروسی می رود زیر تخت و توی کمد و دیگر هرگز 
درنمی آید. به حرف های عکاس توجه نکنید که هی 
می گوید: »وای! شما دوتا چقدر خوش عکسین|!« این 

حرف ها را برای همه می زنند که شما تعداد بیشتری 
عکس سفارش بدهید.

را  ویژه  جلوه های  با  دوربینه  دو  فیلمبرداری 
هم بی خیال شوید. اگر هدفتان واقعا ثبت خاطره 
باشد، همان یک دوربین کافی است؛ بخصوص که 
فیلمبردارها معمولا همه چیزهای بامزه را بی خیال 
می شوند و فیلم عروسی ملقمه ای می شود از کربن 
لاستیک ماشین و لبخند ملیح عروس و نگاه داماد و 
جیغ و هورای مدعوین. اینکه دیگر دو دوربینه و سه 

دوربینه ندارد!
اگر یک دوست باحال و پایه دارید، از او بخواهید که از 
صبح با یک دوربین دیجیتال معمولی بیفتد دنبالتان و 
از حاشیه ها و پشت صحنه ها عکس و فیلم بگیرد. چند 
ماه بعد از عروسی خواهید دید که ارزش این فیلم ها از 
عکس ها و فیلم های چند میلیونی تان به مراتب بیشتر 

است!

 کیک عروسی:
مزه کیک آخرین عروسی که رفته بودید، چطور 
بود؟ اصلا کسی یادش هست؟ نه، مزه کیک عروسی 
یاد هیچ کس نمی ماند. اصلا این کیک فقط به درد 
خوشگل کردن سفره عقد و صحنه باشکوه بریدن کیک 
توسط چاقوی گل کاری شده می خورد. هیچ کس 
اهمیتی به مزه اش نمی دهد. پس پول بیخود بابت 
چیپس شکلات و گردوی داخلش ندهید. برای قیافه 
اش هم کافی است یک کیک سفید خیلی ساده بگیرید 

و رویش را با همان گل های دسته گلتان تزیین کنید.
دور زدن سالن:

سالن های عروسی می توانند به اندازه دو جفت کلیه 
و دوتا قلب سالم برایتان خرج بیخود بتراشند! بادکنک 
آرایی ها و گل آرایی و نمایش آتشبازی و دی جی و 
مجری و گروه دف و جایگاه عروس و داماد باشند یا 
نباشند، تاثیری در خوش گذشتن عروسی تان ندارند 

ولی مجموع اینها ممکن است چند میلیونی هزینه 
بگذارد روی دست تان. شام سلف سرویس هم گرانتر 
از سرو شام روی میزهاست. این را هم در نظر داشته 
باشید، یکی از چیزهایی هم که هزینه سالن را کم 
می کند، برگزاری مراسم در یک روز عادی است. یک 
وسط هفته عادی که هیچ مناسبت خاصی نداشته 
باشد، خیلی ارزان تر از جمعه ای است که عید هم 

باشد.
دست ها به سوی داماد:

روز و شب عروسی اگر چند دسته اسکناس ده هزار 
تومانی نو توی جیب تان بگذارید تا آخر شب چیزی 
از آن باقی نمی ماند. از کارگر گل فروشی و آرایشگاه 
عروس تا هر یک از خدمه سالن هر کدام چند بار، 
برای هر بار رد شدن از جلوی شما ازتان شیرینی طلب 
می کنند. شما هم که زیر نگاه همه فامیل و دوربین و 

عروس و … بقیه مجبورید دیگر!
اسکناس هزار تومانی تو این جور وقت ها به دادتان 
می رسد. اولا پول کمتری خرج می کنید، ثانیا اولین 
نفری که دست و دلبازی )!( تان را ببیند، توی دلش 
بد و بیراهی می گوید و به بقیه خدمه هم می گوید 
»ولش کنین مرتیکه خسیسو!« و اینطوری شما خلاص 

می شوید!
این را هم از ما داشته باشید: دوستی داشتیم که روز 
عروسی جیب هایش را پر کرده بود از شکلات! هر کس 
می آمد می گفت شیرینی، یک شکلات می داد بهش، 

می گفت شیرین کام باشید ان شاءالله!
سفره عقد، تاج و بی خودی های دیگر:

سفره عقد را بدهید رفقا بچینند. حتما دور و برتان 
چندتا دوست خوش سلیقه پیدا می شود. بی خیال 
کرایه ماشین برای شب عروسی شوید. همه می دانند 
آن بنز طلایی مال شما نیست! اگر خوش سلیقه اید، 
خودتان ماشین را گل بزنید یا با تور و بادکنک سر و 
تهش را هم بیاورید. تاج را هم باید برای یک شب چند 
صد هزار تومان اجاره کنید! بی خیال؛ از گل های دسته 
گل عروس چند شاخه بگیرید بزنید روی سرتان، خیلی 

هم رومانتیک و شاعرانه است!

چگونه عروسی را کم خرج تر دربیاوریم؟

 آداب معاشرت فقط مختص رفتار شما سر میز غذا نیست، آداب 
معاشرت انعکاسی از چشم انداز کلی شما در روابط اجتماعی و زندگی 
جمعی است. اینکه در اتوبوس شلوغ جایتان را به پیرزنی که ایستاده 
است ندهید، چیزی درمورد شما به همه آنهایی که بیننده هستند می 
فهماندن اینکه حاضر نیستید لحظاتی راحتی خود را به خاطر دیگری 
به خطر بیندازید. در اکثر موقعیت ها، تصویر و ظاهر شما بخشی از 
چیزی نیست که توصیف کننده شماست؛ بلکه همه آن چیزی است 
که شما را توصیف می کند. کسانیکه چیزی درمورد شما نمی دانند با 
تنها اطلاعاتی که در دست دارند جای خالی ها را پر می کنند، و آن 
چیزی نیست جز آنچه از رفتار و کردار شما می بینند. صرفنظر از فکری 
که شما درمورد خودتان دارید، یک عادت اجتماعی بد می تواند معیار 
فکر دیگران نسبت به شما شود: هر کسی که ببیند شما غذایتان را با 
دهان باز می جوید خیلی قبل از اینکه شغل یا تخصص شما را به خاطر 

بسپارد، آنرا به یاد خواهد آورد.  
معرفی نکردن افراد

چه در یک موقعیت شغلی باشید و چه اجتماعی، اگر فراموش کنید 
که دو نفر را به هم معرفی کنید، بسیار زشت و ناشیانه به نظر خواهد 
رسید زیرا شما تنها آشنای مشترک آنها هستید. قوانین پذیرفته 
شده ای برای نحوه معرفی کردن حرفه ای وجود دارد )مثل اول گفتن 
نام فردی که از نظر حرفه ای مقام بالاتری دارد(، اما هیچکدام از آنها به 

اندازه اینکه یادتان نرود آنها را به هم معرفی کنید، مهم نیست.
    تکان ندادن به خود برای تلفن حرف زدن

تقریباً در همه موقعیت های اجتماعی، آنهایی که در اتاق شما شریک 
هستند بیشتر از کسی که به شما زنگ یا پیامک می زند، مستحق 
توجه شماست. این مسئله وقتی سر میز شام یا موقعیت شخصی 
مشابهی هستید، قابل توجه تر خواهد بود اما برای هر موقعیتی که تنها 

نباشید صدق می کند.
حتی اگر با افرادی کاملًا غریبه در یک صف ایستاده باشید، سعی 
کنید تا جایی که ممکن است تماس تلفنیتان را برای خودتان نگه 

دارید.
  بحث کردن سر یک صورتحساب

این یک قانون ساده برای موقعیت های غذا خوری دسته جمعی در 
بیرون از منزل است: همیشه برای پرداخت کردن یا سهیم شدن در 
پرداخت آماده باشید. باید پیش بینی کنید که یکی از اعضای گروه به 

خود اجازه بدهد که غذایی فوق العاده گران سفارش دهد.
اگر چنین مسائلی بارها موجب اذیتتان بوده است، به جای اینکه در 
رستوران سر صورتحساب بحث کنید، در موقعیتی دیگر با آن برخورد 
کنید. علاوه براین، خیلی راحت می توانید در چنین موقعیتی نشان 

دهید که فردی بخشنده و بزرگوار هستید.
  دیر رسیدن

آدمها دوست دارند که حس کنند بر آنها ارزش گذاشته می شود 
و اگر به دنبال راهی مطمئن هستید که به کسی نشان دهید هیچ 
ارزشی برای او قائل نیستید، دیر سر قرارتان با او برسید. می توانید 2٠ 
دقیقه دیرتر با یک توضیح خوب و منطقی برسید اما بالاخره بهانه شما 
هر چه که باشد، فرد مقابل به این فکر خواهد کرد که چرا باید بیش از 

شما برای رابطه تان ارزش و احترام قائل باشد.
بخصوص در یک موقعیت کاری، در برخورد با مشتریان و رئیس، دیر 
رسیدن راهی بسیار عالی برای جدا کرن کارمندان توانا و ملاحظه کار و 

کارمندان بهانه گیر و بی توجه است.
  تقدیم نکردن محل نشستن خود

به همان ترتیبی که بسیاری از قوانین آداب معاشرت برای این 
قانون تقدیم  به نظر نرسد،  طراحی شده اند که فردی خودمحور 

محل نشستن خود به فردی که نیاز بیشتری به آن دارد یکی از 
اصول شخصیتی اساسی انسان بوده و هیچ نیازی به بحث درمورد 
سیاست های جنسیتی ندارد. شاید آن زن باردار یا پیرزن ناتوان آنقدرها 
نیازی به صندلی شما در اتوبوس نداشته باشند و شاید شما روز بسیار 
بدی داشته اید، پاهایتان درد می کند و اتوبوس هم پر از آدم های 
بدبخت و بیچاره است اما به هر ترتیبی هست از نیاز خود چشم پوشی 

کرده و صندلیتان را به فردی نیازمندتر تقدیم کنید.
  برخورد ضعیف با پرسنل خدمات

هیچ اشکالی ندارد که با اشاره ابراز کنید که از خدماتی رضایت 
نداشته اید اما درست نیست که اگر خیلی وضع مالی خوبی ندارید یا 
برای هزینه های آن خدمات آمادگی نداشتید، از تذکر دادن خودداری 
کنید. به همین ترتیب، درست هم نیست که بخاطر اشکالات خیلی 
کوچک غذای رستوران را پس بفرستید و با کارمندان و پرسنل طوری 

رفتار کنید که انگار مستخدم شما هستند.
  فقط درمورد خودتان حرف بزنید

خودپرستی اصلًا خصوصیت جالبی نیست. درست است که بعضی 
افراد بخاطر غرور و خودخواهی که دارند افراد را به سمت خود جذب 
می کنند اما دلیل نمی شود که شما هم از آنها تقلید کنید. اینکه در 
مکالمات و گفتگوها فقط خودتان حرف بزنید و به هیچکس اجازه 
حرف زدن ندهید هم اصلًا کار زیبایی نیست چون دقیقاً همان نتیجه 
را دارد. اجازه بدهید دیگران هم نظراتشان را بگویند و وقتی از شما 
سوال می کنند نیازی نیست برای همه سوالات سه ساعت جواب 
بدهید. سعی کنید از دیگران سوال کنید این باعث می شود احساس 

کنند به جز خودتان برای دیگران هم ارزش قائل هستید.
  رعایت نکردن آداب باشگاه های ورزشی

آداب باشگاه رفتن بسیار ساده است اما با اینحال خیلی ها هستند 

که با رعایت نکردن این آداب باشگاه را به محیطی ناخوشایند تبدیل 
می کنند. اینها همان هایی هستند که یک دستگاه ورزشی را دقایق 
متمادی اشغال می کنند بی آنکه به نظر برسد کار مفیدی با آن 

انجام بدهند.
 همان هایی که وزنه ها و دمبل ها را وسط باشگاه رها می کنند 
و بعد از انجام کار آن را سر جای خود قرار نمی دهند و ممکن 
است پای کسی به آنها گیر کند و موجب صدمه زدن به دیگران 
شوند. همان هایی که موقع نشستن روی دستگاه ها از حوله شخصی 
استفاده نمی کنند و جای عرق بدنشان را روی همه دستگاه ها بر 

جای می گذارند.
یک قانون کلی شاید بتواند همه باشگاه ها را از شر چنین افرادی 
خلاص کند: نباید طوری رفتار کنید که انگار مهمترین آدم روی زمین 

هستید. طوری رفتار کنید که در آن فضا با دیگران شریک هستید.
  آرایش کردن در اماکن عمومی

آرایش کردن در محیط عمومی تجاوز به حق اجتماعی ما محسوب 
می شود؛ چه فکر کنید کسی نگاهتان می کند چه نه، این کار درست 
نیست. هر کاری که محل آن سرویس بهداشتی است، مثل گرفتن 
ناخن ها، تمیز کردن چشم ها و هر چیز مربوط به بهداشت شخصی، 
نیز از این جمله است. یک سنت قدیمی می گوید زمانیکه در محلی 

عمومی هستید، از دست زدن به صورت خود خودداری کنید.
  غذا خوردن با دهان باز

مثل حیوانات غذا خوردن یکی از بدترین اشتباهات اجتماعی است. 
این عادت زشت نه تنها شما را زیر سوال می برد بلکه اطرافینتان که 

می خواهند از غذای خود لذت ببرند را نیز مشمئز می کند.
این مسئله مخصوصاً برای خانم ها اهمیت بسیار زیادی دارد و نشانه 

یک مرد بی کلاس است.

این خطاها را در آداب معاشرت انجام ندهید
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 متهم با جعل عنوان پزشک و جراح زیبایی اقدام به 
دریافت پول های چند ده میلیونی کرده بود.

به گزارش گروه اجتماعی باشگاه خبرنگاران جوان، پنجم 
اسفند ماه سال 9٤ ، خانم جوانی با مراجعه به دادسرای ویژه 
جرایم پزشکی و طرح شکایتی عنوان کرد که شخصی با 
معرفی خود به عنوان "جراح زیبایی" و به بهانه انجام عمل 
زیبایی اقدام به گرفتن مبلغ 5٠ میلیون تومان از وی نموده و 

پس از آن متواری شده است . 
 پرونده در اداره سیزدهم پلیس آگاهی تهران بزرگ : 
با تشکیل پرونده مقدماتی با موضوع جعل عنوان پزشک 
و به دستور بازپرس شعبه هفتم دادسرای ناحیه ١9 تهران ، 
پرونده جهت رسیدگی در اختیار اداره سیزدهم پلیس آگاهی 

تهران بزرگ قرار گرفت . 
  اظهارات شاکی : 

شاکی پرونده پس از حضور در اداره سیزدهم پلیس آگاهی 
تهران بزرگ در اظهاراتش به کارآگاهان گفت :  " از طریق 
یکی از دوستان با شخصی که خود را جراح زیبایی معرفی 
می کرد ، آشنا شدم ؛ این شخص با ادعای انجام جراحی 
تضمینی در خصوص زیبایی مرا راضی به انجام جراحی کرد 
و به این بهانه ، در چندین نوبت مبلغ 5٠ میلیون تومان از 

من دریافت کرد " . 
 شاکی در ادامه اظهاراتش به کارآگاهان گفت : " این 
انجام  از دریافت پول مدعی شد که قصد  شخص پس 
یک مسافرت خارج از کشور را دارد و به این بهانه زمان 
عمل جراحی را به تأخیر انداخت ؛ در طی همین مدت 
که از ایشان خبری نبود ، بنده بواسطه مشاوره با تعدادی 
از دوستان و همچنین برخی پزشکان متخصص ، از عمل 
جراحی منصرف شدم ؛ لذا برای بازپس گرفتن پول خود به 
محل زندگی این شخص در منطقه یوسف آباد که مطب 
او بود  !! رفته و درخواست بازپس گیری پول خود را کردم 
؛ آقای "معین . ز" چندین روز از من مهلت خواست اما 
پس از گذشت این مدت ، زمانیکه مجددا به منزل ایشان 
مراجعه کرده بودم ، متوجه شدم که وی از آنجا به مکان 
دیگری رفته است . جهت پیگیری موضوع به سازمان نظام 
پزشکی رفته اما در آنجا به من اعلام شد که اصولا پزشکی 
با مشخصات دکتر "معین . ز"  در میان پزشکان سازمان 

نظام پزشکی وجود ندارد " . 

 تحقیقات پلیسی : 
با آغاز تحقیقات ، کارآگاهان اطلاع پیدا کردند که معین . 
ز ) ٣٤ ساله ( از طریق شبکه های مجازی بویژه "اینستگرام" 
و "لاین" اقدام به قرار دادن تصویر خود ) ملبس به لباس 
پزشکی ( و همچنین اعلام مشخصات خود تحت عنوان 
پزشک و جراح زیبایی کرده است ؛ همچنین کارآگاهان 
اطلاع پیدا کردند که "معین . ز" تا چندی پیش نیز با یک 
دستگاه خودرو بی ام و )BMW ( به ارزش تقریبی 8٠٠ 
میلیون تومان تردد داشته که به تازگی نسبت به فروش 

خودرو نیز اقدام کرده است .
  در ادامه و با انجام اقدامات پلیسی ، سرانجام کارآگاهان 

موفق به شناسایی محل سکونت "معین . ز" در منطقه 
یوسف آباد  خیابان شهید جهان آرا  شدند که این محل 
تحت مراقبت های پلیسی قرار گرفت و متهم در مورخه 
١٣95/٠١/١6 دستگیر و به اداره سیزدهم پلیس آگاهی 

تهران بزرگ منتقل شد . 
 تحقیقات از متهم : 

با دستگیری و انتقال متهم به اداره سیزدهم ، در همان 
تحقیقات اولیه مشخص شد که متهم به هیچ عنوان سابقه 
تحصیل در هیچکدام از دانشگاه های کشور را نداشته و صرفا 

دارای مدارک تحصیلی دیپلم است . 
 متهم در اظهاراتش ضمن اعتراف صریح به جعل عنوان 
پزشک و جراح زیبایی ، انگیزه خودش از جعل عنوان پزشکی 
را اینگونه بیان کرد : " چند سال پیش در آزمون ورودی 
در رشته پزشکی قبول شدم ولی به دلایل شخصی از ورود 
به دانشگاه انصراف دادم ، با این وجود در میان بستگان و 
دوستان نمی توانستم عنوان کنم که از ادامه تحصیل در رشته 
پزشکی انصراف دادم ؛ پس از گذشت چند سال و در حالیکه 
پزشکی  دانشجوی  بعنوان  مرا  بستگان  و  تمامی دوستان 
می شناختند ، مدعی شدم که مقطع عمومی پزشکی را به 
پایان رسانده و در حال طی کردن دوره تخصصی هستم " . 
متهم در خصوص معرفی خود بعنوان جراح زیبایی نیز به 
کارآگاهان گفت : "در حالیکه پس از گذشت چند سال دیگر 
در بین بستگان بعنوان پزشک متخصص معرفی می شدم ، 
از طریق ایشان و همچنین شبکه های مجازی با تعدادی از 
خانم هایی آشنا شدم که قصد انجام عمل جراحی زیبایی را 
داشتند ؛ با طرح این ادعا که به زودی مطب خود را افتتاح 

خواهم کرد ، آنها را جهت انجام معاینات پزشکی !! و صحبت 
در خصوص نحوه انجام عمل جراحی و هزینه های آن ، 
به محل سکونت خود دعوت می کردم ؛ مدعی می شدم که 
جراحی در یک کلینیک مجهز پزشکی در منطقه نیاوران 
انجام خواهد شد و به این شیوه و ترفند ، اقدام به گرفتن پول 

از آنها می کردم " . 
 سرهنگ کارآگاه محمدرضا ذاکراستقامتی ، معاون مبارزه 
با جعل و کلاهبرداری پلیس آگاهی تهران بزرگ ، با اعلام 
این خبر گفت : "متهم با قرار قانونی ، جهت انجام تحقیقات 
و شناسایی سایر جرایم ارتکابی و همچنین شکات پرونده در 
اختیار اداره سیزدهم پلیس آگاهی تهران بزرگ در خیابان 

وحدت اسلامی قرار گرفته است" . 

کلاهبرداری چند ده میلیونی از زنان جوان

پزشک قلابی جراحی زیبایی در پایتخت دستگیر شد
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کری برای دلجویی از شیوخ به خلیج فارس آمد

آمریکا در خاورمیانه؛ ابرقدرت بی جسارت
محمد مهدی مظاهری

سفر یک وزیر خارجه آمریکا به منطقه خاورمیانه در نگاه اول نه پدیده تازه ای است و 
نه حاوی پیغامی خاص. وزیر خارجه یک ابرقدرت به همپیمانان منطقه ای خود سرکشی 
می کند تا عهد قدیم را تجدید کند؛ اما جان کری در سفر اخیرش به منطقه آنقدر در راه 
تحبیب قلوب مستبدهای کوچک منطقه و دولت های شکست خورده گوش به فرمان، 
راه مبالغه پیمود که برای ناظران بی طرف این سفر تبدیل به یک علامت سوال شد. اینکه 
سفر مذکور با قصد دلجویی از دولت های منطقه انجام شده که در نتیجه توافق هسته ای، 
نگران نزدیکتر شدن روابط ایران با ایالات متحده و لاجرم کمرنگ شدن مناسباتشان با 
آمریکا بودند، خبر تازه و موضوع شگفت آوری نیست؛ اما اینکه آمریکا برعکس بی میلی و 
دلسردی خود نسبت به کشورهای عربی خاورمیانه طی چند سال اخیر، در جلب نظر آنها 
تا به آن حد بکوشد که خود را در حد یکی از اعضای شورای همکاری خلیج فارس دیده 
و در کنار رهبران این قماش از کشورها برای ایران خط و نشان بکشد، کمی عجیب است.

دولت دموکرات آمریکا طی سال های گذشته به این نتیجه رسیده است که هضم کردن 
خاورمیانه با این همه درگیری فرقه ای و رقابت های استراتژیک دیگر به سان گذشته برای 
آنها ممکن نیست و برای داشتن خاورمیانه ای باثبات، چاره ای جز به رسمیت شناختن 
سهم و نقش بی بدیل ایران در این منطقه نیست. ایالات متحده بعد از بیش از یک دهه 
ناکامی در سر و سامان دادن به اوضاع منطقه به ناچار پذیرفته است که پایه های قدرت 
ایران آنقدر طبیعی و متعددند که نادیده گرفتن این کشور در مناسبات امنیتی منطقه ای، 
سر زیر برف فرو کردن است. مواضع آمریکایی ها پس از برجام و به ویژه سفر اخیر کری به 

منطقه اما انحرافی آشکار در مسیر تعامل با ایران برای بهبود اوضاع منطقه است.
بر این اساس به نظر می رسد دموکرات ها اوضاع منطقه را به خوبی دیده و تحلیل کرده 
اند؛ اما آنچه در سیاست خارجی آنها دیده نمی شود جسارت است. این جسارت البته با آنچه 
مد نظر ترامپ و طرفداران اوست کاملا متفاوت است؛ جسارت جمهوری خواهانی همچون 
ترامپ، بیشتر کله شقی برای ادامه دادن به نقش کابوی خسته اما فاتح است آن هم در 
جهانی که حتی قهرمانان فیلم های وسترن هم دیگر خریداری ندارند؛ اما آنچه دولت اوباما 
و دموکرات ها برای ایجاد خاورمیانه ای باثبات به آن نیاز دارند، شهامت پذیرفتن واقعیات و 

قبولاندن آن به همپیمانان منطقه ای اش است.
با این حال رویکرد فعلی ایالات متحده اتخاذ یک سیاست خارجی انفعالی، برای دلجویی 
و حمایت بی حد و حصر از کشورهایی است که نهایت نقش آنها در منطقه بازی با دلارهای 
نفتی شان است؛ دلارهایی که گاه در راه خرید تسلیحات صرف می شوند و گاهی برای 
تقویت و حمایت از گروههای تندرو و افراطی! در این میان البته اوضاع شیخ نشین های 
خلیج فارس که گمان می کنند با چنین شیوه هایی می توانند برای خود امنیت بخرند، 

مضحکتر است.
نگاهی گذرا به تجارب تاریخی و وضعیت کنونی خاورمیانه نشان می دهد که بی 
اعتمادی و رویکرد خصمانه قدرت های منطقه ای در تعامل با یکدیگر و در عوض اتکای 
امنیتی به قدرت های فرامنطقه ای در بهترین حالت ثمره ای جز وضعیت صلح مسلح و 
ترس و نگرانی دائمی کشورهای منطقه از یکدیگر نداشته است. آنچه خاورمیانه در حال 
حاضر و بیش از همیشه به آن نیازمند است همکاری تمام قدرت های »واقعی« منطقه و 
قدرتهای فرامنطقه ای برای رسیدن به مناسبات امنیتی مطلوب »ملت های منطقه« است. 
ایالات متحده نیز چنان که خواهان ایفای نقشی مثبت در منطقه خاورمیانه و خلیج فارس 
است باید اندکی جسارت را دستمایه سیاست خارجی خود کرده، دست از رویکردهای 
دوگانه و متناقض برداشته و همانگونه که در طی مذاکرات هسته ای ایران را کشوری صلح 
طلب، خواهان گفتگو و قابل اعتماد یافت، در دوره پسا برجام نیز برای خوشامد شیخ نشین 
های خلیج فارس، خلاف واقعیت های موجود موضع گیری و عمل نکند. عدم کرنش بیش 
از حد در برابر اعراب خلیج فارس و تنظیم سیاست خارجی بر اساس واقعیات منطقه ای، 
نه تنها به ایجاد صلح و ثبات در خاورمیانه کمک می کند بلکه انتقادات جمهوری خواهان 
مبنی بر ضعیف و بزدلانه بودن سیاست خارجی لیبرال ها را نیز بی اثر کرده و به تقویت 

موضع آنها در انتخابات آتی ریاست جمهوری کمک خواهد کرد. 

حجت الاسلام والمسلمین محمدی گلپایگانی بیان کرد:

ماجرای نامه یک دختر به رهبر معظم انقلاب
رئیس دفتر مقام معظم رهبری در سفر به عتبات عالیات نامه ای از یک دختر ١6 ساله 
دریافت کرد که خطاب به رهبر فرزانه انقلاب از خدا خواسته بود تا از عمر او بگیرد و بر 

طول عمر معظم له بیافزاید
به گزارش  جماران، رئیس دفتر مقام معظم رهبری در مراسم تودیع و معارفه اعضای 
شورای عالی مدیریت حوزه علمیه خراسان با بیان خاطره ای  درباره دریافت نامه ای از 
یک دختر ١6 ساله، گفت: آن دختر در حرم مطهر امیرمومنان )ع( در سفر اخیر بنده در 
عتبات عالیات نامه ای به من داده که هر وقت آن را می خوانم بغض گلویم را می گیرد. 
وی افزود: آن دختر خطاب به مقام معظم رهبری خواهشی کرده و نوشته بود که در جلسه 
ای که با خبرگان رهبری داشتید، سخنی گفتید با این مضمون که احتمال اینکه در دوره 
جدید انتخاب رهبر آینده باشد که دلم را شکستید. حجت الاسلام و المسلمین محمدی 
گلپایگانی اضافه کرد: آن دختر در نامه خود خطاب به مقام معظم رهبری نوشته است که 
دلم شکست و از خدا می خواهم که هر چه عمرم هست از من بگیرد و به شما بدهد. وی 
در ادامه با بیان اینکه این عشق و علاقه به مقام معظم رهبری روز به روز در حال گسترش 
و زیاد شدن است، اظهار داشت: این امر به واسطه تقوا، اخلاص، پاک باختگی و عشق ایشان 
به اهل بیت )ع( به ویژه حضرت زهرا )س( و وجود مبارک امام زمان )عج( می باشد. رئیس 
دفتر مقام معظم رهبری از همگان خواست برای سلامتی و طول عمر ایشان به ویژه در 

روزهای متبرک رجب و ایام البیض دعا کنند.

محمد باقر نوبخت:

بودجه سال 95 براساس اهداف
 اقتصاد مقاومتی تنظیم شده است

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور گفت: بودجه سال ١٣95 کل کشور بر 
اساس اهداف اقتصاد مقاومتی تنظیم شده و نرخ رشد اقتصادی پنج درصدی، تورم 5.١٠ 

تا ١١ درصدی و نرخ بیکاری 9 درصدی در آن پیش بینی شده است.
به گزارش ایرنا، محمدباقر نوبخت روز یکشنبه در جلسه بررسی کلیات لایحه بودجه 
سال ١٣95 که در مجلس شورای اسلامی برگزار شد، افزود: برای اطمینان از بودجه 
سنواتی می توان از شاخص های حقوقی قانون محاسبات کمك گرفت. وی یادآور شد: 
سند بودجه سال جاری بر اساس دقت در پیش بینی برنامه ها و صحت در مسیر مصارف 
تنظیم شده است. نوبخت گفت، بودجه سال ١٣95 نسبت به بودجه سال ١٣9٤ دارای 
رشد ١٣ درصدی است، باوجود آنکه نرخ تورم سال ١٣9٤ بین ١٠ تا ١١ درصد بود؛ 
بنابراین تنظیم این سند غیر واقع بینانه نیست. معاون رئیس جمهوری در ادامه افزود: در 
سالی قرار داریم که برای خروج از رکود نیازمند تلاش بسیار سختی هستیم. در بودجه 
امسال برای اعتبارهای تملك دارایی ١2.9 درصد و اعتبارهای سرمایه ای ١٧.٣ درصد رشد 
در نظر گرفته شده است. نوبخت رقم پیش بینی شده در بودجه امسال برای اعتبارهای 
هزینه ای را 265 میلیارد ریال )26.5 میلیارد تومان( و میزان بودجه اضافه شده به تملك 
دارایی سرمایه ای را 2١ هزار میلیارد ریال )2 هزار و ١٠٠ میلیارد تومان( اعلام کرد. وی 
درباره سهم مالیات در بودجه سال ١٣95 گفت: نسبت مالیات به تولید ناخالص داخلی 2.٧ 
درصد و نسبت درآمد به هزینه ها ٧5 درصد ارتقا یافته که به نظر این افزایش ها قابل قبول 
است. رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور میزان افزایش اعتبارهای تملك دارایی 
سرمایه را 22.٣ درصد نسبت به سنوات گذشته اعلام کرد و گفت: این افزایش، دقت در 
پیش بینی را نشان می دهد. نوبخت درباره چگونگی مصارف بودجه امسال گفت: چگونگی 
مصارف بودجه باید در راستای سیاست ها و اهداف بودجه باشد. مهمترین سیاستی که 
نمایندگان می توانند از دولت مطالبه کنند سیاست های اقتصاد مقاومتی است که بدرستی 
در بودجه امسال پیش بینی شده است. به گفته معاون رئیس جمهوری، بر اساس سیاست 
های اقتصاد مقاومتی رشد اقتصادی مستمر است. رشد اقتصادی در سال ١٣9٤ حدود یك 
درصد بود که در بودجه سال ١٣95 به پنج درصد بالغ می شود. رشد اقتصادی به تاسی از 
سیاست های اقتصاد مقاومتی است که در بودجه پیش بینی شده است. وی به واحدهای 
تولیدی مشکل دار اشاره کرد و گفت: از ٣6 هزار واحد تولیدی هفت هزار واحد دچار 
مشکل هستند و احیای ١٣2 هزار شغل در این واحدها نیازمند سرمایه در گردش است. 
نوبخت در بخشی دیگر از این سخنرانی به موضوع دانش بنیانی اشاره کرد و گفت: برای 
توجه به موضوع دانش بنیانی 6 هزار میلیارد ریال )6٠٠ میلیارد تومان( بودجه به صندوق 
نوآوری و شکوفایی و ١2٠ هزار میلیارد ریال )١2 هزار میلیارد تومان( به بودجه تحقیقات 
تخصیص می یابد. بودجه تحقیقات نسبت به سال گذشته صد در صد افزایش داشته است. 
مقام ارشد مدیریت و برنامه ریزی کشور در ادامه افزود: با تخصیص منابع در این راستا سهم 
تحقیقات از تولید ناخالص داخلی به یك درصد خواهد رسید که برای نخستین بار در بودجه 
سال ١٣95 این امر تحقق یافته است. وی همچنین با اشاره به کمك مجلس برای افزایش 
حقوق بازنشستگان در راستای عدالت محوری گفت: بازنشستگانی که کمتر از ١5 میلیون 
ریال )١.5 میلیون تومان( در ماه دریافتی دارند تا 2٠ درصد )افزایش حقوق کارکنان دولت 
برای سال 95 معادل ١2 درصد بود( افزایش یافت. نوبخت همچنین از تخصیص 6٠ هزار 
میلیارد ریال )6 هزار میلیارد تومان( اعتبار برای توازن اجتماعی و منطقه ای در بودجه 
سال ١٣95 خبر داد. معاون رئیس جمهوری از افزایش بودجه برای مقابله با آسیب های 
اجتماعی به ویژه در حاشیه شهرها در بودجه سال جاری در کمیسیون تلفیق خبر داد. 
نوبخت همچنین از تخصیص اعتبارهایی برای استان های خوزستان، سیستان و بلوچستان، 
کرمان، ایلام، کهگیلویه و بویراحمد، بوشهر و هرمزگان خبر داد. تخصیص ١٠ هزار میلیارد 
ریال )یك هزار میلیارد تومان( بودجه برای توسعه صادرات از دیگر ویژگی های لایحه بودجه 
سال جاری کل کشور است. رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی ضمن اشاره به آبرسانی 
به مناطق روستایی کشور گفت: ١5 هزار میلیارد ریال )یك هزار و 5٠٠ میلیارد تومان( برای 

امر آبرسانی در مناطق روستایی در بودجه امسال در نظر گرفته شده است. 

نکتــه

اخبــار

یك سال پس از آغاز حمله عربستان به یمن، اکنون طرف های 
درگیر خود را برای اجرای آتش بس موقت و گفت وگو در جهت 
تعیین آینده سیاسی این کشور آماده می کنند. با این حال تا حمله 
های هوایی جنگنده های سعودی به طور کامل متوقف نشود، 

خوشبینی به پایان بحران یمن قدری دشوار است.
»محمد عبدالسلام« سخنگوی جنبش مردمی »انصارالله« یمن، 
٣ روز پس از آنکه از برداشته شدن نخستین گام در جهت آتش بس 
در یمن خبر داد، روز پنج شنبه نوزدهم فروردین نیز دریافت پیش 

نویس آتش بس در سازمان ملل متحد را تایید کرد.
بر پایه این پیش نویس، قرار است آتش بس از استان »تعز« 
شروع شود و به دیگر نقاط از جمله استان های »مارب« و »الجوف« 
گسترش یابد و در نهایت، همه نقاط یمن را دربرگیرد. در این پیوند، 
2 طرف بر ادامه آتش بس و توقف درگیری ها در طول مرزهای 
یمن و عربستان از جمله محور مرزی استان »میدی« تاکید کردند. 
این توافق مقدمه ای برای توقف درگیری ها در مناطق مرزی 
عربستان و یمن، کاهش شدت درگیری ها در دیگر مناطق و در 
نتیجه، شروع گفت وگوهای سیاسی خواهد بود که قرار است سی 
ام فروردین ماه در کویت برگزار شود. توافق آتش بس مقدماتی پس 
از آن صورت گرفت که عربستان پس از یك سال حمله بی ثمر به 
یمن نتوانست به هدف های خود دست یابد و برخلاف پیش بینی 
های سیاستمداران و نظامیان سعودی حتی دامنه جنگ به درون 
خاك عربستان نیز کشیده شد. به همین دلیل، حاکمان سعودی 
مجبور شدند که تن به مصالحه دهند و بر سر آتش بس و دستیابی 
به یك راه حل سیاسی برای پایان دادن به این جنگ بی نتیجه، 
با نمایندگان جنبش مردمی انصارالله مذاکره کنند. به رغم توافق 
اولیه بر سر اجرای آتش بس، این آتش بس هنوز اجرایی نشده 
است و جنگنده های سعودی همچنان شهرها و مناطق مسکونی 

هوایی  بمباران  هدف  را  یمن 
خود قرار می دهند. در آخرین 
این حمله ها، جنگنده  از  دور 
های سعودی پنجشنبه گذشته، 
منطقه »فج عطان« در جنوب 
شهر »صنعا«، منطقه »دواجن« 
در منطقه »ذی ناعم« در استان 
»البیضاء«، منطقه »المعین« در 
منطقه »مستبأ« در استان مرزی 
»حجه« و منطقه های »المطار« 
و »جبل الاشقری« را در استان 
خود  بمباران  هدف  مارب 
نشان  ها  این حمله  قراردادند. 
با  عربستان سعودی  دهد  می 
توجه به این که زیر فشار شدید 

داخلی، منطقه ای و بین المللی برای پایان دادن به جنگ یمن 
قرار دارد، در تلاش است پیش از اجرای آتش بس و شروع گفت 
وگوهای سیاسی، با حمله های گسترده هوایی دستاوردهای میدانی 
خود را تقویت کند تا بتواند بخشی از اهداف خود را به نیروهای 
مقاومت تحمیل کند. اجرای آتش بس از منطقه مرزی میدی و 
توقف درگیری ها در این منطقه نیز به این دلیل است که تمام تلاش 
های هوایی، زمینی و دریایی عربستان برای کنترل بر آن تاکنون 
به شکست انجامیده است. عربستان به میدی به عنوان دروازه ورود 
به بندر »الحدیده« به عنوان یکی از بندرهای راهبردی در دریای 
سرخ نگاه می کند. به همین دلیل بود که در هفته های گذشته، 
میدی شاهد تلاش های چندباره نیروهای عربستان برای نفوذ در 
این منطقه بود؛ تلاش هایی که با پشتیبانی کامل هوایی صورت می 

گرفت. همه این تلاش ها در پی 
مقاومت ارتش و نیروهای وابسته 
با  انصارالله  مردمی  کمیته  به 
شکست مواجه شد. در این میان، 
در جبهه داخلیِ نیروهای وابسته 
به عربستان نیز اختلاف ها بالا 
گرفته است. این شکاف ها میان 
جبهه موسوم به هواداران »عبدربه 
رییس جمهوری  منصورهادی« 
فراری و مستعفی یمن نمودی 
جدی دارد. این شکاف ها زمانی 
میان  اختلاف  که  شد  آشکارتر 
عربستان و امارات عربی متحده بر 
سر گروه های یمنی که باید در 
ساختار سیاسی آینده یمن حضور 

داشته باشند شدت گرفت.
به گزارش ایرنا، عربستان سعودی با وجود مخالفت منطقه ای با 
جنبش »اخوان المسلمین«، به دلیل منافعی که در یمن دنبال می 
کند از نیروهای وابسته به این جنبش و حزب اخوانی »الاصلاح« 
در یمن پشتیبانی می کند و در برابر، امارات عربی متحده همچنان 
مخالف سرسخت نیروهای وابسته به اخوان المسلمین و حضور 

حداکثری این نیروها در ساختار سیاسی آینده یمن است.
در پی این شکاف ها، منصورهادی یکشنبه پانزدهم فروردین، 
»خالد بحاح« نخست وزیر دولت مستعفی خود را برکنار کرد و 
»احمد بن دغر« را جایگزین وی کرد. وی همچنین ژنرال »علی 
محسن الاحمر« را به عنوان معاون خود تعیین کرد. در پیِ این عزل 
و نصب ها، خالد بحاح برکناری خود را کودتا نامید و منصورهادی را 

به قدرت طلبی متهم و وی را مانع رسیدن به توافق سیاسی در یمن 
معرفی کرد. منصورهادی و محسن الاحمر از افراد نزدیك به جناح 
اخوان المسلمین در یمن و از پشتیبانان سیاست عربستان هستند و 
خالد بحاح از افراد نزدیك به امارات و پشتیبان سیاست این کشور در 
یمن به شناخته می شود. همچنان که اشاره شد شکاف های داخلی 
در جبهه طرفداران عربستان در یمن و ائتلاف زیر فرمان ریاض 
گسترش یافته است. فشارهای منطقه ای و بین المللی بر عربستان 
سعودی برای پایان دادن به جنگ در یمن همزمان با آشکارتر شدن 
شکست های سعودی در خاك همسایه جنوبی نیز واقعیت هایی 
است که عربستان را مجبور به پیش گرفتنِ راهکار سیاسی و پایان 
دادن به این جنگ بی فرجام کرده است. در این میان، اگر تحولات 
خاورمیانه و تلاش بازیگران منطقه ای و فرامنطقه ای مانند ایران، 
روسیه و حتی آمریکا برای پایان دادن به بحران های منطقه را به 
معادلات یمن اضافه کنیم، خواهیم دید که عربستان سعودی با 
فشارهای زیادِ جامعه بین المللی برای پایان دادن به جنگ یمن رو 
به رو است. در پی همین فشارها بود که »عادل الجبیر« وزیر امور 
خارجه عربستان چندی پیش از کاهش حمله های هوایی به یمن و 
شروع گفت وگوهای سیاسی سخن به میان آورد و آمریکا از آن به 
عنوان یك تصمیم درست و منطقی یاد کرد. اکنون، همگان منتظر 
اجرای توافق آتش بس یمن در روزهای پیش رو هستند و نماینده 
سازمان ملل متحد در امور یمن نیز در حال رایزنی با طرف های 
درگیر در این جنگ است تا آنان را برای نشست ٣٠ فروردین در 
کویت آماده کند. شاید این مهم ترین روزنه در یك سال گذشته برای 
خروج یمن از بحران و پایان دادن به رنج و محنت مردم این کشور 
باشد. با این حال تا زمانی که حمله های هوایی و محاصره دریایی 
و زمینی به صورت کامل متوقف نشود، خوشبینی به پایان بحران 

یمن اندکی دشوار است.

جهت  در  همدلی  کشور،  سیاسی  های  جریان  میان  آشتی 
دستیابی به اهداف و منافع ملی و نهادینگی گفتمان مفاهمه به جای 
منازعه از جمله نیازهای کشور در برهه کنونی و موضوعی است که 

رییس جمهوری در آغاز سال ١٣95 بر آن تاکید کرد.
هماوردی و صف آرایی مهمترین عنصر در شکل دهی به گونه 
های رقابت از جمله نوعِ سیاسی آن است. از این رو، اینکه چگونه می 
توان در جامعه سیاسی در جهتِ رسیدن به خیر عمومی و منافع ملی 
فضای مفاهمه را جایگزین منازعه کرد دشوار است و جز از طریق 
هایی چون پذیرش رقیب و تکثر در جامعه سیاسی ممکن نیست. 
آشتی جریان ها و حزب های سیاسی، چنانکه رییس جمهوری نیز 
در آخرین جلسه هیات دولت در سال ١٣9٤ و پیام نوروزی خود 
برای سال ١٣95 تاکید کرد، می تواند راهکاری مناسب در راستای 
رسیدن به وحدت و همدلی باشد. برای شناخت زمینه های آشتی 
سیاسی، نیاز است که جنبه های گوناگون این موضوع تحلیل و 
واکاوی شود. بررسی بایسته ها و زمینه های رقابت سیاسی سالم، 
آسیب شناسی منازعه و تفرقه میان جریان های سیاسی و راهکارهای 
رسیدن به آشتی، موضوع های مهمی است که 2 تن از کارشناسان 
سیاسی در گفت وگو با پژوهشگرِ گروه پژوهش و تحلیل خبری ایرنا 

به آن پرداختند.
تحزب؛ عرصه ای برای تمرین همکاری سیاسی

»ناصر ایمانی« روزنامه نگار و فعال سیاسی اصولگرا، درباره سخن 
رییس جمهوری در زمینه آشتی حزب ها و گروه های سیاسی به 
پژوهشگر ایرنا گفت: اینکه رییس جمهوری انتظار دارند سال ١٣95، 
میان جریان ها و جناح های سیاسی، آشتی ملی برقرار شود، سخنی 
است که می تواند مورد توافق همه جریان های سیاسی نیز باشد؛ اما 
پرسشی که مطرح می شود این است که خودِ دولت در این ماجرا و 
روند آشتی سیاسی میان جریان ها و احزاب سیاسی چه نقشی دارد؟ 
دولت به عنوان یك قدرت قانونی، هم می تواند آشتی ملی برقرار کند 
هم خدای ناکرده، همدلی و همفکری میان جناح های سیاسی را از 
بین ببرد. باید ببینیم که دولت در راستای این هدف خود چه کاری 
می خواهد انجام دهد؟ آشتی ملی بارها میان جریان های سیاسی 
مطرح شده، اما هنوز صورت نگرفته است زیرا جریان های سیاسی 
با دیدگاه های گوناگون خود هنوز نتوانسته اند کنارهم بنشینند و 
به وحدت برسند. این فعال سیاسی اصولگرا با بیان اینکه بخشی از 
نیروهایی سیاسی کشور طرفدار دولت و بخش دیگر منتقد دولت 
هستند، اظهار کرد: نوع رویکرد دولت نسبت به طرفدارانش بسیار 
متفاوت با منتقدان است. با این حال دولت می تواند میان حزب ها 
و جریان های سیاسی، نشست هایی برگزار کند که از درون آن ها، 
زمینه های آشتی سیاسی تقویت شود. در کارنامه رییس جمهوری 
این تلاش تا به حال چندان دیده نشده است. از این رو سخن از آشتی 

سیاسی در این فضا انتظاری بیش از اندازه است. ایمانی در پاسخ به 
این پرسش که چگونه می توان رقابت های سیاسی را در فضای 
وحدت و همدلی به پیش برد، گفت: توجه به احزاب سیاسی یکی از 
راه هایی است که کشورها می توانند در راستای وحدت از آن بهره 
گیرند. همه جریان های سیاسی تلاش می کنند از مسیرِ نهادهای 
قانونی به قدرت برسند. از این رو در چارچوبِ قانون با همدیگر رقابت 
می کنند تا به قدرت دست یابند. حزب هایی که به قدرت راه می 
یابند اما در اکثریت قرار نمی گیرند، به ناچار ائتلاف می کنند و 
همین ائتلاف آن ها را وادار می سازد که با حزب های دیگر، همکاری 
مشترك داشته باشند. برای نمونه زمانی که یك حزب سوسیالیست 
در انتخابات پارلمانی اکثریت آرا را به دست نمی آورد، به ناچار با یك 
حزب دموکرات که درصدی از آرا را دارد، ائتلاف تشکیل می دهد. 
به گفته این فعال سیاسی، این ائتلاف ها موجب می شود که جریان 
های سیاسی بتوانند با یکدیگر همکاری کنند و همین موضوع زمینه 
ساز همکاری حزب ها و جریان هایی می شود که در قدرت نیستند 
اما می دانند که در آینده، این امکان وجود دارد که در قدرت قرار 
بگیرند. او در پاسخ به این پرسش که چگونه پذیرش سیاسی رقیب 
به عنوان یکی از ضرورت های رقابت می تواند به افزایش مشارکت 

بیانجامد، تصریح کرد: در انتخابات هفتم اسفند پارسال، این امر رخ 
داد و جناح ها و جریان های مختلف سیاسی به میدان رقابت آمدند. 
همین نیز باعث افزایش مشارکت شد؛ اما در برخی انتخابات به رغم 
رقابت پایین، میزان مشارکت بالا بوده است؛ بنابراین اینگونه نیست 
که رقابتِ بیشتر به مشارکت بیشتر بیانجامد اما می تواند یکی از 
زمینه های آن باشد. به گفته ایمانی، مهمترین پیامد آشتی سیاسی 
این است که رقابت ها را در چارچوب منافع ملی نگاه می دارد و 
نمی گذارد منافع ملی کشور به خاطر اختلاف جریان های سیاسی 

از بین برود.
 قانون و منافع ملی بستر ساز آشتی سیاسی است

»محمدجواد حق شناس« فعال سیاسی اصلاح طلب نیز درباره 
اینکه چگونه می توان از دل رقابت به آشتی و همدلی سیاسی رسید، 
گفت: رقابت های سیاسی سازوکار خود را دارند. زمانی که حزب ها و 
گروه ها می خواهند در راستای اعتماد عمومی جامعه حرکت کنند و 
رای آن ها را بگیرند، دچار چالش هایی می شوند. در این میان ممکن 
است بحث هایی پیش آید که زمینه ساز نگرانی و تقویت کننده 
اختلاف نظر جریان های سیاسی شوند. این فعال سیاسی اظهار کرد: 
با پایان رقابت های انتخاباتی، فصل همکاری های سیاسی آغاز می 

شود. به باور من روحانی بر پایه همین منطق، موضع خود را اعلام 
کرده است. با گذشت ٣5 دورانتخاباتی که از پیروزی انقلاب اسلامی 
تاکنون پشت سر گذاشته ایم، باید این اصل را در نظر داشته باشیم 
و یاد بگیریم که پس از پایان رقابت های انتخاباتی با تکیه بر قانون و 
منافع ملی به سمت همکاریِ حداکثری حرکت کنیم. حق شناس 
در پاسخ به این پرسش که چگونه می توان رقابت بر پایه منازعه را 
به وحدت و همدلی تبدیل کرد، گفت: به طور معمول 2 نظام رقابتی 
داریم؛ نخست رقابت هایی است که درون نظام های سیاسی شکل 
می گیرد که پس از پایان این رقابت ها، همکاری نزدیکی بین رقیبان 
دیده می شود. برای نمونه در آمریکا »هیلاری کلینتون« و »باراك 
اوباما« به عنوان نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری آمریکا در سال 
2٠٠8 میلادی با هم به رقابت پرداختند و علیه یکدیگر سخنان بسیار 
تندی گفتند اما پس از آن که اوباما رییس جمهور شد کلینتون را به 
عنوان وزیر امور خارجه منصوب کرد. دوم نظامی است که در انگلیس 
و به صورت رقابت دوحزبی مطرح است. یك حزب برنده می شود و 
حزب رقیبش کابینه سایه تشکیل می دهد و شروع به رصد و بررسی 
می کند. چنانچه عملکرد رقیب بر خلاف قول ها و برنامه هایش باشد، 
آن را گوشزد می کند و همزمان خود را برای دور بعدی رقابت ها 
آماده می کند. این فعال سیاسی ادامه داد: این 2 رفتار در کشور ما 
هم می تواند مورد توجه قرار گیرد. جریان های سیاسی باید تلاش 
کنند به رغم رویارویی به سمت مصالحه بروند. به عبارتی با افزایش 
توانمندی های خودشان، گروه ها و جریان های سیاسی رقیب را رصد 
کنند. حق شناس مهمترین زمینه و بستر آشتی سیاسی راحرکت در 
چارچوب قانون و منافع ملی دانست. او در پاسخ به این پرسش که 
چگونه پذیرش رقیب سیاسی می تواند به افزایش مشارکت منجر 
شود گفت: پذیرش رای مردم و تسلیم در برابر آن پیش نیاز مشارکت 
و شرط اصلی کامیابی یك نظام سیاسی، گردن نهادن به رای مردم 
است. نتیجه انتخابات هفتم اسفند بیانگر این بود که مردم رای خود 
را داشتند و در عمل نیز دیدگاه جریان سیاسی مقابل را به ویژه در 
تهران نپذیرفتند؛ بنابراین جریان سیاسی مخالف دولت باید واکاوی 
کند که چرا مردم به چنین چارچوب و عقیده ای رسیدند. او در ادامه 
تاکید کرد: دولت با وجود مخالفت ها، باید راه خود را ادامه دهد. همان 
گونه که در عرصه بین الملل توانستیم با بزرگترین دشمنان خودمان 
به نتیجه برسیم، پس میتوانیم زمینه گفت وگو با همه جریان های 
سیاسی داخلی را بر مبنای قانون اساسی فراهم کنیم. در این میان 
شاید مهمترین راهکار، توجه به تشکل ها و احزاب سیاسی است. 
یکی از رخداد های خوب در سال گذشته، شکل گیری خانه احزاب 
بود. باورمندی وزارت کشور و دستگاه های سیاسی رسمی به جایگاه 
واقعی خانه احزاب می تواند بستری مناسب و آغازی برای گفتمان 

های سیاسی باشد.

بزرگترین قدرت  میانه،  آسیای  بین کشورهای  در  قزاقستان 
اقتصادی و سیاسی را دارد و در عین حال ایران هم بیشترین مبادلات 

اقتصادی، تجاری و سیاسی را در این منطقه با این کشور دارد.
آستانه دو دور میزبان مذاکرات هسته ای ایران و گروه پنج بعلاوه 
یك بود که این نشان از حسن نیت و نقش آفرینی مثبت قزاقستان 
در مورد کشورمان است در بعد اقتصادی هم آستانه نشان داده که 
شریك اقتصادی مهم و قابل اعتمادی برای ایران بوده است. مشترکات 
تاریخی، دینی، فرهنگی، مراودات مردمی و دیدگاه مثبت مردم 
قزاقستان نسبت به فرهنگ، تمدن و مردم ایران هم فرصت ها و 
زمینه های مناسبی را برای توسعه فرهنگی میان ایران و قزاقستان 
فراهم کرده است. سه ماه پیش هیات بزرگ اقتصادی قزاقستان به 
سرپرستی وزیر سرمایه گذاری این کشور در ایران حضور یافتند و 
ضمن آشنایی با فرصت های سرمایه گذاری در کشورمان چندین 
سند همکاری و یادداشت تفاهم با شرکت های خصوصی و دولتی 
رئیس  نظربایف«  »نورسلطان  نیز  اکنون  امضا کردند.  کشورمان 
جمهوری قزاقستان در راس هیاتی بلند پایه امروز دوشنبه عازم 

کشورمان می شود تا روند روابط دو کشور مستحکم و شکوفا شود.

روابط سیاسی
قزاقستان برای حل مناقشه هسته ای ایران و گروه ١+5 که طی 
دو دور میزبان این مذاکرات بود نشان داد که شریك سیاسی قابل 
اعتمادی برای ایران است. ضمن آنکه نظربایف اولین رییس دولتی بود 
که دعوت ایران را پذیرفت ودر راس هیاتی بلندپایه در مراسم تحلیف 
حجت الاسلام والمسلمین روحانی رییس دولت یازدهم شرکت کرد. 
درمقابل هم ایران جزو اولین کشورهایی است که استقلال قزاقستان 
را در سال ١٣٧٠ به رسمیت شناخت و سفارتخانه خود را در آلماتی 

افتتاح کرد.
مناسبات دو کشور پس از آغاز به کار دولت تدبیر و امید وارد 
مرحله تازه ای شده است. روابط دو کشور در بیش از دو دهه گذشته 

بدون فراز و نشیب با آهنگ مطلوبی همواره رو به رشد بوده است، 
تاکنون بیش از 85 سند همکاری در زمینه های مختف میان 
دو کشور به امضا رسیده و قرار است در سفر این هفته رئس دولت 

قزاقستان به ایران حدود ٣٠ سند دیگر هم امضا شود.
ایران هم اکنون علاوه برسفارت درآستانه درآلماتی وبندر آکتائو 
هم دارای سرکنسولگری است وقزاقستان نیزدرگرگان سرکنسولگری 
دارد. همچنین رییسان جمهوری ایران و قزاقستان در حاشیه نشست 
سران سازمان همکاری شانگهای در بیشکك )شهریور 92( و نشست 
سران سیکا در شهر شانگهای )اردیبهشت 9٣( دیدار و گفت و گو 
کردند. روحانی شهریور سال گذشته نیز در اولین سفر رسمی خارجی 

خود به آسیای مرکزی به قزاقستان رفت. 
پس از این سفر روسای دو کشور در نشست سران سازمان 
همکاری شانگهای در شهر دوشنبه و اجلاس سران کشورهای 

ساحلی خزر در استراخان روسیه نیز شرکت کردند.
در مراسم افتتاح راه آهن سه جانبه ایران - ترکمنستان و قزاقستان 

در پاییز سال گذشته نیز هر دو رئیس جمهوری شرکت داشتند.
محمدجواد ظریف وزیر امورخارجه جمهوری اسلامی ایران نیز در 
ماه های اخیر چندین دیدار با یرلان ادریس اف همتای قزاقی خود 
داشته که آخرین آن در حاشیه نشست وزرای امورخارجه کشورهای 

ساحلی دریای خزر در مسکو بود.
رایزنی و همکاری در مجامع منطقه ای و بین المللی نظیر سازمان 
ملل، سازمان همکاری اسلامی، سیکا، اکو، مجمع گفت و گوی 
آسیایی و اجلاس های مرتبط با امور دریای خزر نقش مهمی در 

پیشبرد مناسبات دوجانبه و منافع مشترك ایران و قزاقستان دارد.

روابط اقتصادی
٣ ماه پیش و بعد از شروع دوران پسابرجام، بزرگترین هیات 
اقتصادی قزاقستان که وزیر سرمایه گذاری این کشور در راس آن 
بود در کشورمان حضور یافتند و ضمن امضای چندین تفاهمنامه 
همکاری، با ظرفیت های اقتصادی و سرمایه گذاری کشورمان آشنا 
شدند. کارشناسان حضور این هیات بزرگ اقتصادی از قزاقستان را 

نشانه اهمیت بالای ظرفیت های اقتصادی دو کشور ارزیابی کردند.
حجم مبادلات تجاری ایران و قزاقستان در سال 2٠١٤ بر اساس 
آمار منتشره از سوی منابع قزاقی حدود 98٧ میلیون دلار اعلام شد 
که از این میان سهم صادرات قزاقستان 89٣ میلیون دلار و صادرات 
ایران 9٤ میلیون دلار بوده است. این میزان مبادلات تجاری بین دو 
کشور نسبت به سال 2٠١٣ افزون بر 59 درصد افزایش داشته است. 

همچنین براساس آمار منتشره از سوی گمرك جمهوری اسلامی 
ایران میزات مبادلات تجاری دو کشور در سال ١٣9٣ معادل ٣5٣ 
میلیون دلار بوده که نسبت به مدت مشابه سال قبل 2٠ درصد 

رشد داشته است. 
از دیگر تحولات مهم در بخش اقتصادی دو کشور می توان به 
تکمیل راه آهن سه جانبه، افتتاح سیلوی مشترك دو کشور در بندر 
امیرآباد در خرداد 89، افتتاح پرواز خط مستقیم میان دو کشور از 
خرداد 89، برگزاری اولین نشست شورای بازرگانی دو کشور، برگزاری 
سه دوره نشست کارگروه تجاری دو کشور و آغاز بکار مرکز تجاری 
ایران در شهر چیمکنت در استان قزاقستان جنوبی اشاره کرد. راه 
اندازی مجدد سوآپ نفت نیز از دیگر توافقاتی است که در حال 

پیگیری است. 
همچنین چندین طرح مهم حمل و نقل ریلی که تاثیر قابل 
توجهی در افزایش سطح مبادلات دو کشور و نیز مبادلات منطقه ای 

و بین المللی دارد، افتتاح شده است. 
این تحولات درحالی است که فرصت ایران برای ترانزیت کالا 
اقتصادی  ترجیح  با  کالاهای  برای  بازارایران  ظرفیت  وهمچنین 
قزاقستان، در کنار قرار داشتن قزاقستان بعنوان دروازه ورودی ایران 
به روسیه و همچنین نقش آستانه در ساختار امنیتی منطقه، برای 
دو طرف، دستاوردهای مهمی در صورت افزایش مناسبات محسوب 

می شود.

تجاری  و  اقتصادی  روابط  قزاقستان،  استقلال  دهه  سومین 
دو کشور با غلبه بر مشکلات ناشی از دوران گذار به مرحله ثبات 
رسیده است هرچند با رفع مشکلات در برخی بخش های اقتصادی، 

همکاری های دوجانبه می تواند رشد بیشتری داشته باشد.

روابط فرهنگی
مشترکات تاریخی، دینی، فرهنگی، مراودات مردمی و دیدگاه 
ایران،  مردم  و  تمدن  فرهنگ،  به  نسبت  قزاقستان  مردم  مثبت 
فرصت ها و زمینه های مناسبی را برای توسعه فرهنگی میان ایران و 

قزاقستان فراهم کرده است.
علاوه برنمایندگی، رایزنی فرهنگی سفارت جمهوری اسلامی 
ایران در آستانه و آلماتی در حوزه بسط همکاری های فرهنگی میان 

دو کشور فعالیت می کند.
همکاری های دانشگاهی، تقویت کرسی های زبان فارسی واتاق 
های ایران در دانشگاه های مهم قزاقستان، اعزام استاد زبان فارسی، 
برگزاری نمایشگاه های فرهنگی به مناسبت های مختلف، برگزاری 
کنفرانس های مشترك با موضوعات فرهنگی و دینی و اعزام نخبگان 
قزاقی به برنامه های مهم فرهنگی کشورمان از مهم ترین برنامه های 
در دست اجرا در این چارچوب است. کنگره بین المللی رهبران ادیان 
سنتی و جهانی به عنوان مهم ترین برنامه فرهنگی - دینی قزاقستان 
در سطح بین المللی از جمله برنامه هایی است که کشورمان حضور 

پررنگی و سطح بالایی در آن دارد.

اقتصاد قزاقستان
قزاقستان با حدود ١٧ میلیون نفر جمعیت بزرگترین کشور 

محصور در خشکی در دنیا است. 
قزاقستان با وسعت 2 میلیون و ٧١٧ هزارو ٣٠٠ کیلومتر مربع 
از شمال با روسیه، از شرق با چین، در جنوب شرقی با قرقیزستان، 
درجنوب با ازبکستان و در جنوب غربی با ترکمنستان همسایه است. 

سواحل شمال شرقی دریای خزر در خاك این کشور قرار دارد. 
اقتصاد قزاقستان تا حد زیادی به بخش کشاورزی متکی است. 
قزاقستان بیشترین تولید ناخالص داخلی و درآمد سرانه را در میان 
جمهوری های تازه استقلال یافته دارد و از اعضای سازمان همکاری 

شانگهای است.
این کشور از لحاظ منابع زیرزمینی هم بسیار غنی است، از سال 
از 5٠ میلیارد دلار سرمایه گذاری  تاکنون بیش  ١99٣ میلادی 
خارجی در این بخش انجام شده است. همچنین تخمین زده می شود 
که قزاقستان صاحب دومین منابع بزرگ در اورانیوم، کروم، روی و 
سرب و سومین در منگنز، چهارمین در مس و در مورد زغال سنگ، 
آهن و طلا نیز در بین ١٠ کشور اول دنیا قرار می گیرد و همچنین 
یازدهمین منابع بزرگ هم در نفت و هم در گاز طبیعی را در اختیار 

دارد. 
نورسلطان نظربایف ٧5 ساله، بیش از 25 سال است که ریاست 

جمهوری قزاقستان را بر عهده دارد. 

در گفت وگو با کارشناسان بررسی شد؛

راهكارهای رقابت سیاسی بر بستر فرهنگ آشتی

به بهانه سفر رییس جمهوری قزاقستان به ایران

روابط تهران - آستانه در حال شکوفایی

یمن در آستانه آتش بس؟!
فشارهای منطقه ای و بین المللی بر 
عربستان سعودی برای پایان دادن 

به جنگ در یمن همزمان با آشکارتر 
شدن شکست های سعودی در خاك 

همسایه جنوبی نیز واقعیت هایی است 
که عربستان را مجبور به پیش گرفتنِ 
راهکار سیاسی و پایان دادن به این 

جنگ بی فرجام کرده است
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فرماندار قم با اشاره به افزایش چشمگیر رضایتمندی 
زائران نوروزی دراین شهر اظهار داشت: دستگاه ها اجرایی 
و خدمت رسان و کلیه نهادها با فعالیت شبانه روزی خود 
درایام تعطیلات نوروز توانستند، خاطره خوشی را برای 

زائران از قم فراهم کنند.
رضا سیار روز یکشنبه درگفت وگوی با ایرنا با اشاره به 
فعالیتهای ستاد تسهیلات زائران و خدمات سفر قم که از 
مدت ها قبل از آغاز تعطیلات نوروز کار خود را آغاز کرده 
بود، گفت: ستاد تسهیلات زائران برای ارائه خدمات خود 
کمیته های دهگانه دایر کرد که در زمینه های مختلف 
دستگاه های مرتبط تصمیماتی اتخاد می کردند که همه 
با یك آمادگی کامل به استقبال از زائران و مسافران نوروزی 
بروند. وی ادامه داد: از روز 26 اسفندماه سال گذشته عملا 
کار استقبال از زائران نوروزی را کلید زدیم و به صورت ویژه 
به آن نگاه کردیم و روز 2٧ اسفندماه با حضور استاندارقم 
رسما فعالیتهای ستاد تسهیلات زائران و خدمات سفر را به 

مرحله اجرا در آوردیم. وی گفت: دراین ایام کار به صورت 
شبانه روزی آغاز شد، تمام بخش های خدماتی، امدادی، 
انتظامی و امنیتی در قم و شهرهای اقماری و حتی روستاها 
با تقسیم کار هم به عنوان وظیفه جاری و هم تکمیلی در 

به خدمت رسانی مشغول شدند.
وی ادامه داد: ستاد استقبال در ابتدای عوارضی به 
صورت نمادین به نمایندگی از سایر ستادها با حضور 
استاندار و فرماندهی انتظامی قم فعالیت خود را آغاز کرد و 
مقرها و مراکزی که دستگاه های مربوطه دایر کرده بودند؛ 
مورد بازدید مسئولان بویژه استاندار قم قرار گرفت. فرماندار 
قم در بخش دیگری از سخنان خود اظهار داشت: دراین 
بین هر کدام از دستگاه های اجرایی نقش مهمی و لازم و 
ضروری برعهده داشتند، ولی نسبت به حجم و وسعت کار، 
برخی از دستگاه ها نیروهای بسیار زیادی را درگیرکرده 
بودند و برخی هم کمتر، مثلا فرماندهی انتظامی قم تمام 
نیروهای خود را به دو بخش نیمه اول تعطیلات و نیمه دوم 

تعطیلات تقسیم کرده بود و هم در بحث امنیتی و انتظامی 
و هم در بحث ترافیکی و حمل نقلی برون شهری و درون 

شهری بسیار زحمت کشیدند. 
وی ادامه داد: درهمین ابعاد شهرداری نیز برای فعالیت 
های مختلفی که در داخل منطقه قانونی شهر مسئول آن 
بود، آغاز کرد و مرتبط با با ستاد تسهیلات کمیته هایی 
را نیز دایر نمود و فعالیت های آن بهتر از سال قبل بود، 
نوروز امسال تیم جدید مدیریتی شهرداری به دلیل تجربه 
کاری با برنامه ریزی گسترده تر و آمادگی بیشتر کار کردند.

سیار گفت: با این وصف شهرداری به عنوان دستگاه 
موثر در ستاد تسهیلات در همه زمینه ها هم از بحث 
خدمات شهری، ترافیکی، اسکان و هم فرهنگی و بحث 
اطلاع رسانی و دیگر زمینه ها موفق عمل نمود. وی افزود: 
در بحث اسکان هم به طوری مردم را راهنمایی می کردند 
که ابتدا ازحداکثر واحدهای اقامتی خصوصی و سپس 

ظرفیت آموزش و پرورش استفاده شود.

مدیر عامل سازمان قطار شهری قم گفت: با همت 
و کار و تلاش شبانه روزی و حمایت مسئولان، حفاری 
تونل مکانیزه مترو از سمت قلعه کامکار به مسجد مقدس 

جمکران از مرز ٧ هزار و ١٠٠ متر گذشت. 
ابراهیم نیلیه با اشاره به پروژه مترو قم اظهار کرد: پروژه 
خطA  قطار شهری شمال غربی قم را به جنوب شرقی 
آن متصل می کند که موقعیت خط A  متروی قم با حفظ 
از مسجد مقدس جمکران آغاز  دسترسی های محلی، 
و با عبور از میدان ولیعصر، میدان پلیس، چهل اختران، 
تقاطع عمار یاسر، میدان مطهری، میدان سعیدی، میدان 
معصومیه و بلوار کشاورز در نهایت در قلعه کامکار خاتمه 
پیدا می کند. وی با بیان اینکه احداث ایستگاه میدان 
مطهری در آینده نزدیك شروع به کار خواهد شدگفت: برای 

تأمین ناوگان مورد نیاز متروی قم با چند شرکت ساخت 
واگن در داخل مذاکره شده است که بر اساس برنامه مقرر 
شده چهار رام قطار در اختیار این پروژه قرار می گیرد و نیز 
مذاکراتی با یك شرکت خارجی برای تأمین مالی پروژه به 

صورت فاینانس انجام شده است.
نیلیه خاطرنشان کرد: دستگاه عظیم حفاری مکانیزه 
EPB_ TBM با قطر حفاری 9.٣6 متر، اکنون از مرز 
حفاری تجمعی ٧ هزار و ١٠٠ متر گذشته و در صورتی 
که دستگاه TBM  به همین نحو و طبق برنامه زمان بندی 
به حرکت خود ادامه دهد تا مهر ماه 95 به میدان ولیعصر 
خواهد رسید و در آنجا بعد از دمونتاژ شدن آن دستگاه 

تونل مکانیزه به تونل سنتی ملحق خواهد شد.
وی با بیان اینکه اکنون با فعالیت کارخانه سگمنت، 

تولید تجمعی سگمنت 5 هزار و ٤5١ رینگ است، افزود: 
طول  به  روزانه  تونل  خاکبرداری  حجم  پروژه  این  در 
میانگین ١5 متر، حدود هزار و 5٠٠ متر مکعب در هر روز 
است. مدیر عامل سازمان قطار شهری قم اظهار کرد: طول 
کل مسیر پروژه ١٤.8 کیلو متر است که ١٠.٣ کیلومتر 
آن را تونل مکانیزه تشکیل می دهد و چهار کیلومتر از کل 
مسیر نیز تونل سنتی از میدان حضرت ولیعصر )عج( تا 
مسجد مقدس جمکران است که تا کنون 8١6 متر از تونل 

سنتی به صورت غیر مکانیزه حفاری شده است.
وی یادآور شد: اکنون دستگاه TBM  در فاصله حدود 
٣٤٠ متری میدان میرزای قمی )بیمارستان نکویی( کوچه 
شهید مدرس است، که روزانه به طور متوسط ١5 متر 

پیشروی خواهد داشت.

فرماندار قم عنوان کرد:

افزایش چشمگیر رضایتمندی زائران نوروزی

مدیر عامل سازمان قطار شهری قم :

حفاری تونل مترو از مرز 7 هزار متر گذشت 

اخبــار
آیت الله علوی گرگانی تاکید کردند؛

ضرورت توجه بیشتر به
 زیر ساخت های سلامت در قم

آیت الله علوی گرگانی بر همکاری بیشتر خیرین برای احیاء شهرقم و زیر 
ساخت های سلامت و درمان و اجتماعی، تاکید کردند.

این استاد برجسته حوزه علمیه قم پیش از ظهردیروز در دیدار رئیس علوم 
پزشکی قم با بیان این که خوبی و بدی ها مراتب دارد و بعضی واقعا خدمت 
گزار ممتاز در نظام جمهوری اسلامی هستند، اظهار داشت: بعضی خدمت  به 
مردم، جامعه اسلامی و نظام  را ارزش می دانند و به این عقیده خود هم پایبند 
هستند.  وی با بیان این که امروز شهر قم، مرکز ام القرای جهان  اسلام است، 
افزود: این امر القراء بودن باید باعث شود، مسئولان کشوری امتیازاتی برای آن 
در نظر بگیرند و توجه بیشتری به زیر ساخت های فرهنگی و اجتماعی قم 
کنند. آیت الله علوی گرگانی بر همکاری بیشتر خیرین برای احیاء  شهر قم و 

زیر ساخت  های سلامت و درمان و اجتماعی تاکید کردند.  
ساخت بیمارستان ویژه طلاب و روحانیان در قم

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم نیز در این دیدار از ساخت بیمارستانی 
ویژه طلاب و روحانیان خبرداد و گفت: مرحوم آیت الله خوانساری بنای یک 
بیمارستان موقوفه را ویژه روحانیت معزز در داخل بیمارستان شهید بهشتی 
شروع کرده اند که در حال ساخت است و در پایان سال 95 مورد بهره  برداری 
قرار می  گیرد که البته قرار است دولت آن را تجهیز کند. ابوالفضل ایرانی خواه 
خاطرنشان کرد: روز سیزده رجب، وزیر بهداشت و درمان و آموزش پزشکی 
به قم سفر می کنند که خدمتتان خواهند رسید؛ آنطور که شایسته این شهر 
به عنوان آبروی نظام جمهوری اسلامی است، نبایستی وضعیت کنونی در 
تمامی زمینه ها را وجود داشته باشد. رییس دانشگاه علوم پزشکی قم به بیان 
وضعیت بهداشت و درمان قم پرداخت اظهار داشت: وضعیت بهداشت و درمان 
قم مطلوب نبوده و آنطور که باید شایسته و بایسته باشد، نیست، طی دو سال 
اخیر تحول و دگرگونی انقلاب گونه ای در سراسر کشور در حوزه بهداشت 
و درمان و به تبع آن در قم صورت گرفته است و درباره قم نیز توجه ویژه 
تری نسبت به دولت های قبلی طی این دولت صورت گرفته و جهت قابل 
توجهی در جهت بهبودی اوضاع رخ داده است. ییس دانشگاه علوم پزشکی 
قم از افتتاح یک بیمارستان تا پایان سال در منطقه نیروگاه خبرداد و گفت: 
دولت یک بیمارستانی را در منطقه نیروگاه که خَیّری آن را بنیاد گذاشته و 
رها شده بود، تکمیل کرد که با حدود 22٠ تخت خواب تا پایان سال افتتاح 
خواهد شد. وی به ساخت بیمارستانی مخصوص روحانیان اشاره و خاطرنشان 
کرد: مرحوم آیت الله خوانساری بنای یک بیمارستان موقوفه را ویژه روحانیت 
معزز در داخل بیمارستان شهید بهشتی شروع کرده اند که در حال ساخت 
است و در پایان سال 95 مورد بهره برداری قرار می گیرد که البته قرار است 
دولت آن را تجهیز کند. ایرانی خواه درباره ساخت بیمارستان ١٠٠٠ تخت 
خوابی در قم اظهار داشت: تحول عظیمی که در بیمارستان سازی قم صورت 
گرفت، نویدی بود که ریاست جمهور برای بیمارستان ١٠٠٠ تخت خوابی 
در سفر سال گذشته خود به قم دادند که این بیمارستان فعلا در کشور بی 
نظیر است؛ ساخت آن توسط بخش خصوصی شروع شده و کلنگ احداث آن 
توسط معاون اول رییس جمهور و وزیر بهداشت زده شده و ٣٠ ماه بعد ساخته 
خواهد شد. رییس دانشگاه علوم پزشکی قم تصریح کرد: در علوم پزشکی زیر 
ساختی که واقعا متناسب با قم باشد، نبود که اقداماتی در این زمینه شده 
است و فضاهای دانشگاهی در پردیسان صورت گرفته، اما هنوز کارهای عقب 

افتاده زیاد است.

سرپرست مرکز فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری قم خبرداد:

توسعه زیرساخت های شهر هوشمند در قم
از اجرای  ارتباطات شهرداری قم  فناوری اطلاعات و  سرپرست مرکز 
برنامه های مختلف از سوی این مرکز با هدف توسعه زیرساخت های شهر 

هوشمند خبر داد.
علی ملك  لی با اشاره به فعالیت های مرکز فناوری اطلاعات و ارتباطات 
شهرداری قم اظهار کرد: مرکز فناوری اطلاعات و ارتباطات ارائه تمام خدماتی 
که شهرداری می تواند به شهروندان می دهد را در فضای مجازی دنبال می کند.

وی با اشاره به تحقق شهر هوشمند اظهار کرد: تحقق شهر هوشمند 
نیازمند همکاری و تعامل همه سازمان ها و ادارات است ولی به توجه به اینکه 
شهرداری ها حجم عمده ای از خدمات را به مردم در شهرها ارائه می دهند مرکز 
فناوری اطلاعات شهرداری به عنوان متولی بحث شهر هوشمند مطرح است.

سرپرست مرکز فناوری اطلاعات و ارتباطات شهرداری قم با اشاره به 
ضرورت تامین زیرساخت های تحقق شهر هوشمند خاطرنشان کرد: قبل از 
اینکه به شهر هوشمند برسیم باید به شهر الکترونیك برسیم و این زیرساخت ها 

شامل ارائه سرویس های الکترونیکی توسط ادارات به مردم است.
وی با اشاره به اینکه کارت اتوبوس، پارکومتر و... از سوی این مرکز در 
سال های گذشته انجام شده است و این زیرساخت ها در سال جاری نیز تکمیل 
خواهد شد، افزود: اطلاع رسانی الکترونیکی نیز از سوی مرکز دنبال می کنیم 

و در فضای مجازی و سایت شهرداری قم خدمات به اطلاع مردم می رسد.
ملك لی با اشاره به اینکه در بستر فناوری اطلاعات سرعت، دقت و شفافیت 
امور را دنبال می کند، اظهار کرد:  در سال گذشته به تقویت زیرساخت ها اهتمام 
داشتیم و توسعه شبکه فیبر نوری شهری در دستور کار قرار گرفت و با سرعت 

و دقت این پروژه انجام شد.

در پی درگذشت والده مکرمه شهردار قم صورت گرفت:

پیام تسلیت علما، مراجع، حوزه های 
علمیه و ادارات استان به سقائیان نژاد

در پی درگذشت والده مکرمه دکتر سقائیان نژاد شهردار قم دفاتر علماء، 
مراجع، حوزه های علمیه و ادارات استان با ارسال پیامهای جداگانه ای این 

مصیبت را به ایشان تسلیت عرض نمودند.
در متن پیام تسلیت آیت الله محمد جواد فاضل لنکرانی آمده است:

خبر درگذشت والده ماجده جنابعالی موجب تاثر و تاسف گردید. این 
مصیبت وارده را به شما که از خدمتگزان موفق و دلسوز و فهیم استان قم می 
باشید و به همه بازماندگان تسلیت عرض می نمایم. خداوند درجات ایشان را 

متعالی و به مصیبت زدگان صبر و اجر عنایت فرماید
آیت الله سعیدی تولیت آستانه مقدس حضرت معصومه )س( و امام جمعه 

قم نیز در پیام خود آورده است:
انا لله و انا الیه راجعون

 جناب آقای دکتر سقائیان نژاد شهردار محترم کلانشهر قم
در گذشت مادر مکرمه جنابعالی را تسلیت عرض می  نمایم و از خداوند 
متعال برای آن مرحومه طلب مغفرت و علو درجات و برای بازماندگان ایشان 

صبر جمیل مسئلت می نمایم.
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری مدیر حوزه های علمیه نیز در پیام 
تسلیت خود خطاب به شهردار قم آورده است: دریافت خبر ارتحال بانوی 
مکرمه، والده ماجده ی آن جناب موجب تاسف و تاثر گردید. اینجانب مصیبت 
جانکاه درگذشت آن بانوی مومنه و فداکار را به جنابعالی و بستگان محترم 
تسلیت گفته، از خداوند منان برای آن مرحومه غفران و رضوان الهی و برای 
آن جناب و سایر بازماندگان صبر جمیل و اجر جزیل مسئلت دارم. همچنین 
حضرات آیات محسن اراکی، محمدعلی گرامی، جامعه مدرسین حوزه علمیه 
قم، تولیت مسجد مقدس جمکران، استانداری قم، صدا و سیمای مرکز قم 
ستاد اقامه نماز استان قم، ستاد نماز جمعه قم، دانشگاهیان پیام نور استان 
قم، سازمان بسیج کارمندان سپاه امام علی بن ابیطالب و... با ارسال پیام های 

جداگانه، مصیبت وارده را به شهردار قم تسلیت عرض نمودند.

اصفهانیان مقدم:

سرانه فضای سبز شهری منطقه یک قم 
ارتقاء می یابد

شهردار منطقه یك قم گفت: اتمام طرح های نیمه تمام و ارتقاء سرانه فضای 
سبز شهری از اولویت های مهم شهرداری این منطقه در شش ماهه نخست 

سال 95 به شمار می آید.
مهدی اصفهانیان مقدم اظهار داشت: بروز و ظهور معضل ریزگردها و 
آلاینده های زیست محیطی در سطح شهر قم طی سال های اخیر، مجموعه 
مدیریت شهری را بر آن داشته که موضوع توسعه و گسترش فضای سبز 

شهری را در دستور کار خود قرار دهد.
وی با بیان اینکه ما سعی کردیم تا با اجرای الگوهای مهندسی فضای سبز 
بحث کیفیت فضاهای سبز شهری و سرانه آن را در سطح منطقه ارتقاء دهیم، 
تصریح کرد: هم اکنون سرانه فضای سبز شهری و جنگلی در سطح منطقه یك 
قم 6.٧٧ متربع است که با استانداردهای آن که بسته به شرایط اقلیمی برای 

هر نفر بین 9 تا ١2 متر مربع است، هنوز مقداری فاصله دارد.

مدیرکل بهزیستی استان قم گفت: 8٠ هزار سالمند در استان قم زندگی می کنند که ١٠ 
درصد جمعیت استان قم را تشکیل می دهند.

  رضا سلیقه ظهر دیروز در حاشیه بازدید جمعی از خبرنگاران از مجموعه آسایشگاه 
بقیه الله،  با اشاره به تولیت این مجموعه اظهار کرد: تولیت این مجموعه با آیت الله گلپایگانی 

است و به صورت هیئت امنایی و زیر نظر اداره کل بهزیستی استان قم اداره می شود.
وی با بیان اینکه ١٠ درصد جمعیت قم را سالمندان بالای 65 سال تشکیل می دهند، بیان 

کرد: براساس آمارها 8٠ هزار سالمند در استان قم زندگی می کنند.
مدیرکل بهزیستی استان قم با بیان اینکه جمعیت استان قم نسبت به سایر استان ها، جوان 
است، گفت: باید از هم اکنون برای دو دهه آینده که جمعیت استان قم رو به سالمندی می رود 

تمهیدات مناسبی اندیشید.
وی با بیان اینکه ما مخالف نگهداری سالمندان در مراکز شبانه روزی هستیم و از خانواده ها 
درخواست می کنیم تا حد امکان از سالمندان در منزل نگهداری کنند، تصریح کرد: با تاسیس 
مراکز روزانه، سالمندان در این مراکز از صبح تا بعد از ظهر از خدمات این مرکز استفاده 

می کنند و پس از آن اوقات خود را در کنار خانواده می گذرانند.
سلیقه با بیان اینکه سالمندان تشنه محبت اطرافیان هستند، عنوان کرد: با تاسیس مراکز 

روزانه،  سالمندانی که در این مراکز نگهداری می شوند به دلیل اینکه بقیه ساعات خود را با 
خانواده می گذرانند روحیه بهتری خواهند داشت.

وی تاکید کرد: سالمندانی که در مراکز حضور دارند از سوی خانواده ها طرد شده اند و از 
نظر سلامت روحی و جسمی دچار آسیب شدید شدند. 

مدیرکل بهزیستی استان قم در ارتباط با هزینه نگهداری سالمندان و معلولان در مراکز 
شبانه روزی، گفت: با یاری دولت هر ماه به ازای هر نفر میانگین ٤5٠ تا 6٠٠ هزار تومان به 

مراکز توانبخشی شبانه روزی برای نگهداری مددجویان پرداخت می شود.
سلیقه با بیان اینکه بهزیستی سیاست نگهداری از سالمندان در منزل را دنبال می کند، 
بیان کرد: هزینه نگهداری سالمندان از سوی سازمان بهزیستی به خانواده ها پرداخت می شود 

که به دلیل حضور در کنار خانواده تاثیر بسزایی در سلامت جسم و روح آنان دارد.
وی همچنین در بخش دیگری از سخنان خویش از ارائه خدمات بهزیستی به 22 هزار 

معلول خبر داد و گفت: 2 هزار نفر از معلولین از خدمات مراکز بهزیستی بهره می برند.
مدیر کل بهزیستی استان قم با اشاره به شمار مراکز توانبخشی و شبانه روزی بهزیستی 
خاطرنشان کرد: 2٧٠ مرکز زیر نظر بهزیستی در استان قم اداره می شوند که از این شمار ٣٣ 

مرکز توانبخشی روزانه و شبانه در قم فعال هستند.

مدیر عامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم از بیمه شدن بیش از پنج هزار راننده تاکسی 
در این شهر خبر داد. 

مرتضی عزتی اظهار داشت: بیش از پنج هزار نفر از رانندگان تاکسی متقاضی، تحت 
پوشش شرکت های بیمه قرار گرفته اند.

وی با بیان اینکه ماهانه 5٠ نفر راننده تاکسی جدیدالورود در قم داریم، افزود: بیمه رانندگان 
متقاضی تا اردیبهشت سال گذشته تأیید شده و حدود 5٠٠ نفر از افرادی که بعد از این تاریخ 

درخواست بیمه کرده اند هنوز بیمه نشده اند.

مدیرعامل سازمان تاکسیرانی شهرداری قم در خصوص نحوه پذیرش تاکسیرانان افزود: 
افرادی که دارای سن کمتر از 5٠ سال، متأهل و دارای گواهینامه ب 2 هستند می توانند به 

تاکسیرانی مراجعه و با گذراندن یك دوره و انجام آزمایشات لازم پروانه تأیید را دریافت کنند.
وی بیان کرد: سال گذشته ١85 دستگاه تاکسی فرسوده نوسازی شده و ٣6 دستگاه 

سواری شخصی خط های شهرهای اقماری استان قم به تاکسی تبدیل شده اند.
عزتی گفت: در سال جاری حداقل 5٠٠ دستگاه تاکسی نو برای جابجایی مسافران 

جایگزین پیکان های فرسوده خواهد شد.

 فرمانده سپاه استان قم گفت: نباید در پاسداری از انقلاب 
اسلامی و ولایت ذره ای کوتاهی و غفلت کنیم.

به گزارش روابط عمومی سپاه استان قم، سردار غلامرضا 
احمدی در سخنرانی آغاز سال جدید که در حسینیه ثارالله 
ستاد سپاه استان قم برگزار شد، ضمن بیان سلام و درود به 
روح پاک 6 هزار شهید استان قم و ٧ شهید مدافع حرم این 
سپاه اظهار کرد: حضرت علی )ع( مانند خورشید در صدر 
اسلام و تمام ادوار تاریخ می درخشد ولی در یک غوغا سالاری 
و یک جنگ درون سازمانی حق ایشان را تصاحب کرده و این 

قرآن ناطق را خانه نشین کردند.
وی خطاب به مسئولین و پاسداران گفت: هر مسئولیتی 
که در دست تک تک شما عزیزان است تنگه احدی است 
که باید از آن پاسداری کنید چرا که احد یعنی تبدیل 
پیروزی 95 درصد به شکست ١٠٠ درصد و تمام ضربه ای 
که مسلمانان در این جنگ خوردند به دلیل حرف نشنیدن و 
عدم اطاعت از ولی و نداشتن علم و بصیرت چند رزمنده بود.

فرمانده سپاه امام علی بن ابیطالب )ع( یادآور شد: امروز 
هم وضع ما اینگونه است اگر در پاسداری از انقلاب و ولایت 

فقیه ذره ای کوتاهی و غفلت کنیم ماجرای احد و سقیفه 
تکرار می شود و دشمنان داخلی و خارجی منتظر این فرصت 
هستند که تراز امام علی )ع( و علی زمان را به اندازه فراریان 

از احد و رفوزگان خیبر پایین بیاورند. 
احمدی گفت: امروز آن جنگ 8 ساله نیست ولی یک 
جنگ ظریف تر و البته خطرناک تر در جریان است که انسان 
موفق در این میدان نبرد به مراتب شایسته تر از انسان موفق 

در میدان جنگ سخت خواهد بود.
وی با اشاره به اینکه محور اساسی و فضای حاکم بر 
مجموعه سپاه باید گفتمان رهبری و ولایت باشد و اینگونه 
هم هست یادآور شد: همه ما باید پشت سر ولایت و گوش 
به فرمان مقام معظم رهبری باشیم و نگذاریم این لشکر و این 

انقلاب شکست بخورد و به دست نااهلان بیفتد.
آملی  زاده  گفته علامه حسن  به  کرد:  بیان  احمدی 
»گوشتان به دهان رهبر باشد. چون ایشان گوششان به 
دهان حجت بن الحسن )عج( است«؛ هرکس که در انقلاب 
مسئولیتی دارد و دل در گرو اسلام و اهل بیت )ع( دارد باید 
به رهنمودهای مقام معظم رهبری به طور دقیق گوش فرا 

دهد و به آنها عمل کند.
وی با اشاره به شعار سال و لزوم عملیاتی شدن سخنان 
و رهنمودهای امام خامنه ای گفت: باید سخنان ایشان از حد 

یک سخنرانی و بنر و تابلو به عمل و اقدام تبدیل شود.
فرمانده سپاه استان قم با اشاره به سخنان رهبر معظم 
انقلاب در سال ١٣9٠ اظهار کرد: طبق مطالبه معظم له نسل 
آینده سپاه باید یک قدم جلوتر از نسل گذشته قدم بردارند و 
از لحاظ بصیرت، معرفت، معنویت و اقدام درست و به هنگام 

آمادگی کامل و لازم را داشته باشند. 

مدیرکل بهزیستی استان قم:

10 درصد جمعیت قم سالمند هستند

مدیر عامل تاکسیرانی قم :

 5 هزار راننده تاکسی در قم بیمه هستند 

فرمانده سپاه استان قم:

نباید در پاسداری از انقلاب و ولایت غفلت كنیم

استاندار قم گفت: رسالت اصلی 
بانک ها، حمایت از تولید و صنعت 
داخلی است که سبب رشد اقتصادی 

کشور می شود.
دیدار  در  صادقی  مهدی  سید 
مهر  بانک  شعب  امور  اداره  رئیس 
اقتصاد استان قم اظهار داشت: باید 
در بخش خدمات و صنعت استان 
قم برنامه ریزی لازم صورت پذیرد تا 
زمینه رونق اقتصادی استان فراهم 
شود که در این راستا، بانک ها ازجمله 
نقش  می توانند  اقتصاد  مهر  بانک 
محوری ایفا نمایند. وی بابیان اینکه 
خود  در  می بایست  استان  منابع 
استان مصرف شود خاطرنشان کرد: 
امید داریم از این منابع در طرح های 
تولیدی، خدماتی، صنعتی و عمرانی 

علی الخصوص صنعت گردشگری استفاده کنید و بارونق اقتصادی در این زمینه ها، کمک 
شایانی به آبادانی و توسعه کلان شهر قم خواهد شد.

سهم 18 درصدی بانک مهر اقتصاد بازار پولی و مالی استان

بانک  شعب  امور  اداره  رئیس 
مهر اقتصاد استان قم نیز گزارشی از 
عملکرد بانک مهر اقتصاد در استان 
اقتصاد  مهر  بانک  کرد گفت:  ارائه 
توانسته است با برنامه ریزی صورت 
گرفته، ١8 درصد از سهم بازار پولی 
و مالی استان را به خود اختصاص 
دهد و ازنظر منابع در رتبه دوم بین 
بانک ها و موسسات مالی قرار گیرد 
که این نشان از استقبال و اعتماد 
مشتریان به بانک مهر اقتصاد می 

باشد.
بهروز درخشان بابیان اینکه یک 
سوم جمعیت استان قم سپرده گذار 
این بانک هستند افزود: بانک مهر 
اقتصاد آمادگی پرداخت تسهیلات به 
صاحبان صنایع، کارخانجات، کسبه، 
تجارو بازرگانان و همچنین انعقاد قرارداد با اصناف و حرفه های مختلف را دارد و در حال حاضر 
نیز با مشارکت در پروژه های عمرانی و غیرعمرانی بخش خصوصی و غیر خصوصی نقش 

بسزایی در تکمیل پروژه های مشتریان خود ایفا می نماید.

استاندار در دیدار رئیس اداره امور شعب بانک مهر اقتصاد قم:

منابع بانک ها به طرح های تولیدی و صنعتی اختصاص یابد

هزار شهر ایران محروم از سینما
گفته می شود: طبق آمار بیش از 2٠٠ سینما در کشور وجود دارد که شامل بیش از ٣٠٠ سالن 
در 6٠ شهر است. بیش از ١٠٠٠ شهر کشور فاقد سالن سینما هستند و توزیع ٣٠٠ سالن در 6٠ شهر 
به هیچ عنوان معرف توزیع عادلانه امکانات فرهنگی در کشور نیست. سینما به عنوان یکی از مهمترین 
سرگرمی های مردم  به عنوان یک کالای فرهنگی پرطرفدار همواره مورد اعتنای مردم و از جهاتی هم 
مورد اعتنای سیاستمداران بوده است. در بیشتر کشورهای دنیا که حتی هنر صنعتی به نام سینما ندارند 
سالن های سینما میزبان مردم هستند و آنها برای دیدن فیلم سینمایی به سالن ها می روند اما در ایران 
که به اعتراف بسیاری، یکی از کشورهای قابل اعتنا در زمینه تولید فیلم سینمایی در دنیا است و همواره 
در فستیوال های معتبر بین المللی عرض اندام کرده است حال باید شاهد بود که بیش از هزار شهر این 
کشور محروم از نعمت سینما باشد و برای توجیه نساختن سالن سینما گفته می شود که مردم استقبال 
نمی کنند و همین سالن های موجود هم خالی از جمعیت هستند. آیا این توجیه و بهانه ی درستی است؟ 
شاید گفته شود در جامعه ای که مردمش مشکلات اقتصادی دارند دیگر به سرگرمی چون سینما چه 
نیازی است اما این تصور غلط باید از ذهن همگان پاک شود که تنها دلیل مردم برای عدم استقبال از 

سینما وضعیت معیشت آنها است.

نظر شورای نگهبان درباره نتیجه انتخابات اصفهان 
گفته می شود: رئیس هیئت نظارت بر انتخابات استان اصفهان گفت: هیچ توافقی میان شورای 
نگهبان و وزارت کشور برای حضور نفر ششم انتخابات اصفهان در میان نیست و تصمیم آخر و نهایی 
برگزاری انتخابات میان دوره ای است. مرتضی طبیبی در گفت وگو با تسنیم با بیان اینکه براساس تصمیم 
نهایی شورای نگهبان نفر سوم انتخابات اصفهان حذف و نفر جایگزین در انتخابات میان دوره ای مشخص 
خواهد شد، اظهار داشت: تمامی اخبار منتشر شده که این مورد در آن ذکر نشده، کذب است و از سوی 
شورای نگهبان تکذیب می شود. وی با بیان اینکه تصمیم نهایی شورای نگهبان انتخابات نفر باقی مانده 
انتخابات اصفهان در انتخابات میان دوره ای است، گفت: این براین اساس انتخابات در خرداد ماه 96 و 

همزمان با انتخابات ریاست جمهوری برگزار می شود.

جدیدترین وضعیت پروژه زندگی همسر امام خمینی )ره(
گفته می شود: مصطفی رزاق کریمی فیلمنامه نویس و کارگردان سینما از جدیدترین وضعیت پروژه 
زندگی همسر امام خمینی )ره( خبر داد و گفت: پس از پایان نگارش فیلمنامه، پروژه وارد مرحله ارزیابی 
نهایی شده است تا پس از بررسی، فیلمبرداری آغاز شود که فکر می کنم فصل تابستان باشد. وی در ادامه 
گفت: مبنا بر این بود که توسط گروه پژوهش و تحقیق و بر اساس اسناد و مدارک، مطالب جمع آوری 
شود و با استناد بر همین مدارک نگارش فیلمنامه را انجام دادم. کار نگارش فیلمنامه طولانی شد؛ چون 
باید بر اساس اسناد موثق و درست و با دقت و تحقیق فیلمنامه نوشته می شد. به گزارش باشگاه خبرنگاران 
جوان، گفتنی است؛ مصطفی رزاق کریمی کارگردان گزیده کار سینما تصمیم به ساخت فیلمی با موضوع 

شخصیت بانو خدیجه ثقفی همسر امام خمینی )ره( گرفته است.

مرگ 5۴1 نفر بر اثر گاز گرفتگی در سال گذشته
گفته می شود: 5٤١ نفر از ابتدای فروردین تا پایان بهمن سال ١٣9٤ بر اثر مسمومیت با گاز 
منوکسیدکربن در کشور جان باخته اند. به گزارش سازمان پزشکی قانونی، این آمار در مقایسه با مدت 
مشابه سال قبل )١٣9٣( تلفات مسمومیت با گاز به تعداد 5٤2 نفر، ٠.2 درصد کاهش یافته است از کل 
تلفات مسمومیت با منوکسیدکرین در ١١ ماهه سال گذشته ٤١٤ نفر مرد و ١2٧ تن زن بودند. براساس 
این گزارش، در این مدت استان های تهران با ١2٣، خراسان رضوی با 5٠ و اصفهان با ٤6 فوتی بیشترین 
تلفات مسمومیت با گاز منوکسید کرین را داشته اند این در حالیست که آمار تلفات گازگرفتگی در تعداد 
قابل توجهی از استان  ها کمتر از 2٠ نفر بوداین گزارش می افزاید در ١١ ماهه سال گذشته بیشترین آمار 
تلفات مسمومیت با گاز با ١22 فوتی در دی ماه و کمترین آن با ١٣ فوتی در مرداد ماه به ثبت رسیده 

است.

معرفی ۶ نامزد نهایی عنوان چهره سال انقلاب 
گفته می شود: فاضل نظری معاون هنری حوزه هنری، درباره چگونگی روند جمع آوری آراء برای 
انتخاب چهره سال انقلاب اسلامی، گفت: ابتدا از میان همه کسانی که در سالی که گذشت، آثار شاخص 
در حوزه هنر انقلاب عرضه کرده بودند، در یک گروه کانونی ١9 نفر انتخاب شدند که در فرآیند انتخاب 
مرحله به مرحله  براساس رای حدود 6٠ نفر از نخبگان و خبرگان هنری تعداد نامزدها به 9 نفر رسید و 
بالاخره بر اساس اجماع این خبرگان تعدادنامزدهای نهایی به دلیل نزدیکی آراء به یکدیگر به 6 نفر محدود 
شد که اسامی آنها به ترتیب حروف الفبا عبارت است از؛ آقایان جواد افشار، پرویز پرستویی، عبدالحمید 

قدیریان، مجید مجیدی، هادی محمدیان و خانم بهناز ضرابی زاده. 

عضو شورای شهر مرودشت به قتل رسید
گفته می شود: یك منبع آگاه و مسئول در شهرستان مرودشت گفت: مهدی درستی عضو جوان 
شورای اسلامی شهر رامجرد از توابع شهرستان مرودشت در استان فارس با ضربه چاقو به قتل رسید. 
این منبع مسئول که خواست نامش برده نشود، با اعلام این خبر به ایرنا افزود: مقتول پنجشنبه هفته 
گذشته با خانواده برای تفریح به تفرجگاه تیر باغ مرودشت رفته بود که غروب همان روز در درگیری با 
جمعی اراذل و اوباش نیز با ضربه چاقو به قتل می رسد. این منبع مطلع اظهار کرد: با اطلاع یافتن ماموران 
انتظامی منطقه همان شب قتل، قاتل شناسایی و دستگیر شد و اینك در بازداشت بسر می برد. گفته می 
شود، مقتول طی چند روز، قبل از مرگ در انتخابات داخلی شورا به عنوان رئیس شورای اسلامی شهر 

رامجرد معرفی شده بود.

واکنش وزارت بهداشت درباره شایعه طاعون 
گفته می شود: در پی انتشار برخی اخبار مبنی بر بروز طاعون و رسیدن آن به تهران، معاون مرکز 
مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت با تاکید بر اینکه این نوع طاعون در بین نوشخوارکنندگان 
کوچک دیده می شود و نوعی ویروس است، گفت: این ویروس قابل سرایت به انسان نیست و هیچ خطری 
ندارد. دکتر محمود نبوی، درباره بروز طاعون در کشور و میان حیوانات، گفت: این طاعونی که از آن صحبت 
می شود، نوعی طاعون نوشخوارکنندگان کوچک بوده و یک بیماری ویروسی دام است؛ بنابراین هیچ ربطی 
به انسان ندارد و با طاعون انسانی که از طریق باکتری ایجاد می شود، متفاوت است. وی ادامه داد: بنابراین 

جای نگرانی در این زمینه نیست و اگر بود، وزارت بهداشت بیش از همه نگران می شد.

فروش ساختمان 2۴ واحدی به 100 نفر
گفته می شود: رئیس پلیس البرز از دستگیری کلاهبرداران 9٠ میلیاردریالی فروش آپارتمان 
دراین استان خبرداد و گفت: این افراد یك ساختمان 2٤ واحدی مسکونی را به یکصد نفر فروخته بودند. 
سرداربخشعلی کامرانی صالح درجمع خبرنگاران افزود: با تلاش ماموران انتظامی این افراد در چنگ 
قانون گرفتار شدند. وی اضافه کرد: باشکایت ١٠٠ نفربه پلیس آگاهی استان البرز که به این شیوه مورد 
کلاهبرداری قرارگرفته بودند موضوع به صورت ویژه دردستورکار پلیس قرارگرفت. کامرانی صالح گفت: 
با کاراطلاعاتی پلیس سرنخ ازمتهمان پیدا شد و دو کلاهبردار که دریکی از استان های شمالی مخفی 

شده بودند به دام افتادند.

مهرآباد ثبت ملی شد 
گفته می شود: معاون میراث فرهنگی کشور از ثبت ملی فرودگاه مهرآباد خبر داد. حسن طالبیان 
اظهار داشت: مجموعه فرودگاه مهرآباد جزو معماری های ارزشمند کشورمان به حساب می آید، بر این 
اساس در فروردین  امسال به ثبت ملی رسید. طالبیان با اشاره به ثبت ملی ترمینال یک فرودگاه مهرآباد 
به دلیل رخداد تاریخی حضور حضرت امام )ره( توضیح داد: براین اساس مجموعه فرودگاهی مهرآباد جزو 

آثار ملی کشور به حساب می آید.

شایعه ای که وحید هاشمیان رد کرد
گفته می شود: روزگذشته شایعه ای درباره احتمال حضور وحید هاشمیان به عنوان سرمربی فصل 
اینده تیم بوخوم در رسانه های کشور مطرح شد که مهاجم سابق این تیم در گفت و گو با ایسنا این خبر را رد 
کرد. او گفت: من مصاحبه ای با رسانه دروستن انجام دادم که خبرنگار در یکی از سوال های خود پرسید که 
آیا دوست دارید سرمربی تیم بوخوم شوید که من در پاسخ گفتم هیچ کس نمی تواند آینده را پیش بینی 
کند، ضمن این که گفتم آنها به تازگی قرارداد سرمربی تیم شان را تمدید کرده اند. این کل داستان مصاحبه 

من با این رسانه آلمانی بود که به اشتباه در ایران طور دیگری منتشر شد.

برخی نمایندگان مجلس نهم به دیداراحمدی نژاد می روند
گفته می شود: دیدار برخی نمایندگان مجلس نهم با احمدی نژاد فردا در ساختمان ولنجک انجام 
می شود. به گزارش مهر، تعدادی از نمایندگان مجلس نهم امروز دوشنبه ساعت ١٣: ٣٠ بعدازظهر با 
احمدی نژاد رئیس جمهور سابق دیدار خواهند داشت. این دیدار که در چارچوب دیدارهای نوروزی صورت 
می گیرد در ولنجک برگزار خواهد شد. احمدی نژاد هفته گذشته به آمل سفر کرده و در هفته جاری 

راهی ملارد خواهد شد.

آمار تکان دهنده ایرانی ها در مصرف نوشابه  
گفته می شود: هر ایرانی سالانه به طور متوسط ٤2 لیتر نوشابه مصرف می کند. در 2٠ سال اخیر 
مصرف نوشابه های گازدار در کشور نزدیک به ١5 درصد افزایش داشته ولی مصرف شیر و لبنیات تنها 
حدود یک دهم درصد رشد کرده است! سرانه مصرف نوشابه در جهان حدود ١٠ لیتر است و این یعنی 

میانگین مصرف نوشابه در ایرانیان ٤ برابر میانگین جهان است.
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